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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد با رعایت آیین نامه معاملاتی شهرداری کلانشهر قم از طریق بر گزاری 5 مناقصه 

عمومی به شرح ذیل به متقاضیان واجد شرایط با مشخصات و شرایط کلی زیر اقدام نماید .

1- مناقصه عملیات حمل خاک ، نخاله و خاکبرداری 2- مناقصه عملیات خاکی شامل خاکبرداری 

و زیرسازی 3- مناقصه تولید و خرید بتن آماده استاندارد 4- مناقصه خرید میلگرد 5- مناقصه 

خرید لوله و ورق جهت ساخت هندریل.

شرایط :

- صلاحیت لازم: اشخاص حقیقی و حقوقی با سوابق کار مشابه و مورد تأیید سازمان توسعه و 

عمران قم.

- تضمین شرکت در مناقصه به صورت ضمانت نامه بانکی ، مطالبات تأیید شده از شهرداری قم 

و مناطق 8 گانه و سازمانهای وابسته به شهرداری قم ، اوراق مشارکت )بی نام( و یا واریز وجه نقد 

به شماره حساب سپرده 1006220288 نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم .

- محل دریافت، تحویل و بازگشایی اسناد مناقصه: قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و اداری 

ناشران طبقه پنجم .

- هزینه خرید اسناد  به تفکیک هر مناقصه)غیر قابل استرداد( به شماره حساب 1006761844 

نزد بانک شهر بنام سازمان توسعه و عمران قم واریز گردد .

- هزینه درج آگهی ها در روزنامه به عهده برنده مناقصه می باشد .

-  سازمان توسعه و عمران قم در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد . 

- متقاضیان می توانند جهت دریافت اطلاعات تکمیلی با واحد امور پیمانها و قراردادهای سازمان 

به آدرس قم ، بلوار معلم ، مجتمع تجاری و اداری ناشران طبقه پنجم مراجعه و یا با شماره تلفن 

37840660-025 داخلی 6380-6381 تماس حاصل فرمایند .

سازمان توسعه و عمران قم

روابط عمومی سازمان توسعه و عمران قم

آگهی مناقصات عمومی )نوبت دوم(

حجت الاسلام حسین انصاری راد:

 دولت مسئول همه مشکلات کنونی کشور نیست

وزیر راه و شهرسازی:

التهابات قیمت، تناسبی با تقاضای مسکن ندارد

سرمربی اصولگراها در انتخابات98 کیست؟

رقابت   ژنرال ها 
در شورای وحدت
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عضو ارشد حزب موتلفه اسلامی  گفت :انتخابات آینده، انتخابات 
بسیار سخت و سرنوشت سازی در کشور خواهد بود و تقابل ها بسیار 
جدی است. حمیدرضا ترقی در گفت وگویی اظهارداشت در حال 
حاضر ما در مسائل پیش پاافتاده در جامعه دوقطبی می شویم، وقتی 
جامعه به لحاظ سیاسی چنین آمادگی برای دوقطبی شدن دارد، در 
انتخابات بسیار خطرناک می شود و می تواند سرنوشت انتخابات را 

احساسی تغییر دهد. به این دلیل که جامعه احساسی بوده و...

معاون سیاسی وزیر امور خارجه گفت: اجرای گام دوم کاهش 
تعهدات برجامی ایران نقض برجام نیست و از حقمان داریم استفاده 
میکنیم.ما هم بخاطر نقض برجام در شورای حکام شکایت می کنیم و 
باید پاسخگو باشند.سید عباس عراقچی در نشست خبری مشترک 
با علی ربیعی سخنگو دولت و بهروز کمالوندی سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی اظهارداشت : طنزی اتفاق افتاده که آمریکا خواستار جلسه 

اضطراری شورای حکام به دلیل کاهش تعهدات ایران ...

حمیدرضا ترقی:

تقابل ها در انتخابات 
پیش رو جدی است

معاون سیاسی وزیر امور خارجه  :

برجام را 
نقض نکرده ایم
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مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: برای احداث شهرک نیروگاه خورشیدی 
در محدوده دریاچه حوض سلطان مطالعات ابتدایی صورت گرفته و برای احداث نیروگاه های 
خورشیدی 14 مجوز صادرشده است.مهدی آهنین پنجه افزود: حمایت از طرح های جدید در حوزه 
احداث نیروگاه های خورشیدی از سیاست های اقتصاد مقاومتی استان و شرکت توزیع نیروی برق 
قم است.وی اضافه کرد: در بخش خانگی نیز ظرفیت استان در سرمایه گذاری انرژی های خورشیدی 
مطلوب است، در صورت استفاده از تجهیزات داخلی حمایت های ویژه تری از سرمایه گذاری در این 
بخش صورت می گیرد.وی با اشاره به مهم ترین دلایل رفتن به سمت انرژی های تجدید پذیر گفت: 
کاهش ذخایر سوخت های فسیلی، کاهش آلودگی محیط زیست، کاهش قیمت تولید انرژی های 

تجدید پذیر و نوسانات قیمت سوخت های فسیلی از عوامل موثر در این رابطه است...

استاندار قم، با تاکید بر اینکه نیاز به تقویت زیرساخت های مرکز فوریت های پزشکی استان 
قم داریم، گفت: با اعتبارات استانی نمی توانیم این امر را محقق کنیم و باید از ظرفیت های ملی در 
این راستا بهره گرفته شود. بهرام سرمست روز یکشنبه در دیدار پیرحسین کولیوند رئیس مرکز 
فوریت های پزشکی کشور، اظهار کرد: باید هم افزایی بین دستگاه های امدادی و خدماتی قم افزایش 
یابد که این مساله به صورت استانی مدیریت خواهد شد.وی با بیان اینکه قم در شاهراه 17 استان 
کشور قرار دارد، افزود: علاوه بر بار مسئولیت ارائه خدمات پزشکی به شهروندان قم، خدمت رسانی 
به بیش از 20 میلیون زائر و مسافر عبوری از محورهای مواصلاتی و همچنین انتخاب قم به عنوان 
معین استان تهران، بهبود شاخص های خدمات درمانی در قم را به ضرورت اجتناب ناپذیر تبدیل 

کرده است.وی با بیان اینکه در بحث اورژانس جاده ای در سال جاری...

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم :

۱۴نیروگاه خورشیدی در قم
احداث می شود

استاندار قم:

ارتقای زیرساخت های اورژانس قم
 ضروری است
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باید ازکسی حمایت کنیم  
که امکان رای آوری داشته باشد

مخالفت باهنربا مواضع انتخاباتی آیت الله مصباح:

هیچکس تاکنون از تحریم انتخابات سود نکرده است 
صالح مقبول را به اصلح غیرمقبول ترجیح می دهیم
حمایت از کسی که رای ندارد کار بیهوده ای است
گفت و گوی بین جناح ها مفید و لازم است

محمد جواد ظریف: 

گام های ایران با پایبندی اروپایی ها 
قابل بازگشت است

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

گام دوم به معنای خروج از برجام نیست

انهدام شبکه تقلب پیشرفته کنکور در زاهدان

 وزیر امورخارجه پس از آغاز گام دوم ایران در کاهش 
تعهدات برجامی تاکید کرد: همه گام های ایران تنها از 
طریق پایبندی سه کشور اروپایی قابل بازگشت هستند.
محمدجواد ظریف روز یکشنبه 16 تیر با اشاره به اینکه 

ایران در حال برداشتن دور دوم گام های جبرانی خود طبق 
پاراگراف 36 برجام است؛ در صفحه شخصی خود نوشت: 
»امروز، ما این حق را برای خود محفوظ می دانیم که به اتخاذ 

اقدامات جبرانی قانونی در چارچوب برجام ...
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١- خدمات تخصصي اطفال و كودكان با امكانات ويژه 
٢- ارتودنسي ثابت و متحرك با شرايط ويژه پرداخت

٣- درمانهاي زيبايي جهت طراحي خط لبخند شامل لمينيت سراميكي 
ونير كامپوزيت  و بليچينگ)سفيدكردن(مطبي و خانگي

٤- انواع ترميم ها و درمان ريشه )عصب كشي (

كلينيك تخصصي دندانپزشكي آوا

٥- درمانهاي پروتز ثابت و متحرك شامل انواع روكش ها و پلاك ها 
جهت فضاهاي بي دنداني 

٦- درمانهاي دندانپزشكي مخصوص سالمندان محترم
٧- درمان ايمپلنت و جراحي هاي دندانهاي عقل نهفته 

٨- جرم گيري و درمان التهاب و خون ريزي لثه ،جراحي هاي لثه و...

قيطريه- بلوار اندرزگو- نبش كوچه عبدالهی جنوبی - پلاك ٧٢ - ساختمان پارسيان - طبقه اول - واحد6
0٢١٢٢٢٣٥٤06 -0٢١٢٢٣9٨٣6٤

ارائه كليه خدمات دندانپزشكي 

دکتر فلاح سابق

Ava Dental Clinic

طرف قرارداد بابيمه بانكهای 
تجارت،ملت و صادرات

   ava_dentalclinic:اينستاگرام
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نگران اقدام اروپایی ها نیستیم
 ترامپ پس از دستور خارج شدن از برجام همه تلاش 
خود را به کار گرفت تا بقیه اعضای برجام هم از این معاهده 
خارج شوند اما به لحاظ تعهدات و شرایطی که برای 
جمهوری اسلامی ایران به وجود آمده، اروپایی ها، روس ها 
و چینی ها همواره معتقد بر حفظ برجام بودند تا جمهوری 

اسلامی ایران هم در این زمینه خویشتن داری کند.از آنجایی که ایران نیازمند استفاده از 
مزایای برجام است، اعلام کردیم که باید ساز و کاری را ایجاد کنید تا ما بتوانیم مزایای 
اقتصادی برجام را هم داشته باشیم چراکه ما درجای دیگر ضررهایی را داریم. اروپایی ها 
در این راستا تلاش کردند که یک ساز و کار اقتصادی مثل روسیه با چین راه اندازی کنند 
که هنوز موفق نشدند.اخیرا با توجه به شکست های پی در پی ترامپ و مخصوصا بعد از 
سقوط پهپادشان و همچنین ملاقاتی که نخست وزیر ژاپن با مقام معظم رهبری داشت و 
ایشان به صراحت اعلام کردند که ما به آمریکایی ها اعتماد نداریم و لذا هیچ مذاکره ای هم 
نخواهیم داشت، مجموع این عوامل باعث شد که ترامپ با افت ۱۲ درصدی روبرو شود، 
به تبع آن جان بولتون و همراهانش دست و پا می زنند که بتوانند به نوعی جبران کنند تا 
در انتخابات آتی آمریکا شکست نخورند.به همین دلیل بود که به انگلیسی ها فشار آوردند 
و آن ها هم کشتی جمهوری اسلامی را متوقف کردند و امروز خوشبختانه افکار عمومی در 
سطح کشور یکپارچه فریاد می زند که ما آمادگی مقابله با تحریم و ایستادگی علیه تحریم 
را داریم اما آمادگی تحقیر را نداریم .جان بولتون برای اینکه بتواند انگلیسی ها را آرام کند 
به نوعی جنگ روانی و شعارهایی را به راه انداخته که هیچ اثری ندارد و لذا آمریکایی ها 
همه اقداماتی که می خواستند را انجام داده اند  و در این راستا چیزی برای گفتن ندارند 
جز اینکه به دنبال این هستند که خودشان و افکار عمومی داخل کشورشان را آرام کنند.

با افزایش غنی سازی اورانیوم ایران به بالای ۳.۶۷ درصد شرایط دقیقا به قبل از برجام 
برمی گردد. آقای نتانیاهو زمانی به سازمان ملل رفت و دستپاچه و نگران و ناراحت شد و 
سریعا از آمریکا کمک خواست که وارد صحنه شود و درنهایت برجام حاصل آن اقداماتی 
شد که آقای نتانیاهو انجام داد. اگر جمهوری اسلامی یک گام دیگر به جلو رود، آمریکا 
و اسرائیل به وحشت می افتند.جمهوری اسلامی قاطع ایستاده است و آمریکایی ها اگر 
بخواهند فشار بیشتری بیاورند، تحقیقا گام سوم را هم برخواهیم داشت و آن این است که 
جمهوری اسلامی ایران تحت هیچ شرایطی هیچ توجهی به تذکرات حکام یا آمریکایی ها 
نخواهد داشت و ما آزادانه اقداماتی را انجام می دهیم از جمله افزایش بالاتر از غنای بیست 
درصد و همچنین به میزان آب سنگین خود هم اضافه خواهیم کرد و هیچ تعهدی در 
مقابل بدخواهی ها و زیاده خواهی های آمریکا نخواهیم داشت.سه مولفه را می توانیم در 
گام سوم دنبال کنیم اول اینکه غنای بالای ۲۰ درصد را انجام دهیم دوم اینکه مجازیم 
از NPT خارج شویم و سوم اینکه با کشورهای اعضای مقاومت می توانیم تبادلاتی داشته 
باشیم که این تبادلات به طور جدی می تواند برای منافع عربستان سعودی و اسرائیل 
خطرناک باشد لذا آمریکایی ها تحقیقا نباید وارد چنین ریسکی شوند.اروپایی ها باید توجه 
کنند همانطور که یک بار همه سفرای کشورهای اروپایی از ایران خارج شدند، جمهوری 
اسلامی ایران تحت هیچ شرایطی نگران هیچ اقدامی از ناحیه آن ها نیست. به عنوان مثال 
آن ها از این می ترسند که ما دانش هسته ای را به یمنی ها بدهیم.اروپایی ها و همچنین 
چین و روسیه همواره معتقدند که جمهوری اسلامی نباید از برجام خارج شود و برجام 
نفعش برای همه دنیا است و لذا اگر شورای حکام بخواهد اقداماتی را انجام دهد و به منافع 
ملی و امنیت ملی ما خسارتی وارد شود، دست جمهوری اسلامی باز است. آمریکایی ها 
نمی توانند اجماع جهانی به وجود بیاورند شاید رای هایی را از بعضی اعضای حکام با زور 
یا تطمیع یا تزویر به دست بیاورند اما در سازمان ملل تحقیقا تحت هیچ شرایطی این 

اجماع به وجود نخواهد آمد.
* عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس

استفاده از کوپن
 بازگشت به عقب نیست

این روزها بحث تغییر سیاست حمایتی در کالاهای 
اساسی و استفاده یا عدم استفاده از کوپن مطرح است. این 
وضعیت موجب شده که برخی با یادآوری تجربه دهه ۶۰ 

با استفاده از روش کوپن یا همان جیره بندی مخالفت کنند و آن را نوعی عقب رفت به 
سه دهه گذشته قلمداد کنند. همانگونه که در ادامه نشان داده خواهد شد، کوپن روشی 
است که محاسن و در عین حال معایب خود را دارد و وجود این معایب به تنهایی برای 
نفی آن کافی نیست، بلکه باید آن را با شیوه های حمایتی رقیب در امر کالاهای اساسی 
مقایسه کرد و آنگاه به قبول یا رد این شیوه نظر داد.از دید اینجانب تنها سه روش حمایتی 
در کالاهای اساسی وجود دارد. بهترین روش حمایت نقدی یا همان پرداخت یارانه نقدی 
است که یا به شکل هدفمند پرداخت می شود که ایده آل است یا به شکل فراگیر پرداخت 
می شود. در این روش دولت هیچ مداخله قیمتی انجام نمی دهد یا هیچ نوع جیره بندی 
انجام نمی دهد. بدترین شیوه، شیوه متعارف و رایجی است که هم اکنون دولت انجام 
می دهد؛ یعنی تلاش می شود با اختصاص ارز ارزان یا نهاده های ارزان مثل وام ارزان، 
انرژی ارزان و امثال آن قیمت کالاهای اساسی موردنظر پایین نگه داشته شود.به باور 
اینجانب سیاست جیره بندی یا اعطای کوپن )اعم از هدفمند یا فراگیر( گزینه ای بینابینی 
است؛ یعنی نه به خوبی یارانه نقدی است و نه به بدی سیاست یارانه قیمتی فراگیر؛ لذا 
اگر سیاستگذار به اشتباه و به هر دلیلی از اجرای یارانه نقدی خودداری می کند، گزینه 
جایگزین تداوم سیاست یارانه قیمتی فراگیر نخواهد بود بلکه اجرای سیاست جیره بندی 
یا کوپن سیاست قابل قبول و قابل دفاعی خواهد بود.برخلاف آنچه در تبلیغات گفته 
می شود، استفاده از کوپن بازگشت به عقب نیست؛ یا اگر هم هست، تداوم سیاست یارانه 
قیمتی فراگیر سیاستی عقب مانده تر است. اگر قرار است روزآمد رفتار کنیم باید سیاست 
یارانه نقدی را اتخاذ کنیم! تابوسازی از اجرای سیاست یارانه نقدی است که ما را به عقب 
می کشاند و اگر قرار است عقب گردی نباشد باید سیاستگزار را به اتخاذ سیاست یارانه 
نقدی سوق داد.ممکن است این سوال برای خواننده ایجاد شود که با چه ملاکی می توان 
رتبه بندی مذکور را توجیه کرد؟ پاسخ در دو معیار متعارف در اقتصاد بخش عمومی است 
که عبارتند از کارایی و برابری. وقتی دولت سیاست یارانه قیمتی فراگیر را اتخاذ می کند، 
هم در نظام تولید اقلام مذکور ناکارایی ایجاد می شود و هم عدالت مخدوش می شود. 
مثلًا وقتی دولت خود را متعهد می کند که قیمت گوشت پایین بماند، معمولاً یکی از 
این روش های پرخطا رخ می دهد. یا دولت افزایش قیمت گوشت را ممنوع می کند که 
این امر انگیزه تولید گوشت )یعنی دامداری( را مخدوش می کند و معمولاً موجب قاچاق 
یا رشد بازار سیاه و غیررسمی می شود و بی دلیل مواجهه ای میان دولت و مردم ایجاد 
می کند و بی دلیل پرونده های قضایی به وجود می آورد. این سیاست چون معمولاً جواب 
نمی دهد معمولاً اعتبار دولت را مخدوش می کند و یک شکست به لیست شکست های 
سیاستگذاری می افزاید. به این مشکلات این عیب را نیز اضافه کنید که معمولاً با فساد 
گسترده همراه می شود و در شرایطی که کشور با کمبود منابع مواجه است، رشد فساد 
نارضایتی را بیشتر کرده و اعتماد عمومی را زایل می کند.اینها اشکالاتی است که ناکارایی 
این سیاست را نشان می دهد. اشکال بزرگ دوم آن ناعدالتی است، زیرا بیشتر در خدمت 
اقشار برخوردار است زیرا وقتی قیمت اقلام اساسی پایین نگه داشته می شود انگیزه 
مصرف را بیشتر می کند و کسانی که درآمد بیشتری دارند مصرفشان از کالاهای اساسی 
را افزایش می دهند و به این ترتیب سهم اقشار ضعیف از کالاهای اساسی و یارانه ای که به 
آن اختصاص یافته کمتر از اقشار برخوردار می شود. به این ترتیب هدف برابری و عدالت 
نیز تامین نمی شود.پرداخت کوپن یا جیره بندی موجب می شود که مشکل بی عدالتی 
حل و تضمین شود که بهره مندی اقشار مختلف از یارانه اختصاص یافته مساوی باشد. 
این روش چون سیستم دو نرخی یعنی نرخ آزاد و نرخ کوپن را به رسمیت می شناسد، 
ناکارایی کمتری دارد و انگیزه های تولید برای فروش به نرخ آزاد را سرکوب نمی کند. در 
عین حال چون بخشی از کالا که به نرخ آزاد فروخته می شود معمولاً بزرگ تر است. فساد 
ناشی از دو نرخی بودن کمتر از سیاست مربوط به یارانه قیمتی فراگیر است ولی این فساد 
کماکان وجود دارد و صفر نمی شود.یک اشکال بزرگ تر کوپن این است هزینه معامله ای 
را به افراد تحمیل می کند؛ یعنی کسی که گوشت کمتر و برنج بیشتری می خواهد ناچار 
می شود کوپن گوشت خود را بفروشد تا کوپن برنج بخرد و به این ترتیب شغل دلالی 
کوپن ایجاد می شود. چون در این خرید و فروش قیمت فروش افت و قیمت خرید افزایش 
پیدا می کند تا دلال نیز سود کند، هزینه ای به مردم تحمیل می شود. گاه خرید و فروش 
کوپن ممنوع می شود و مردم مجبور می شوند گوشت و برنج را خریداری کنند و آنگاه 
در کنار خیابان آنها را با هم معامله کنند که نوعی هزینه معامله و تحقیر در حق آنهاست. 
امروزه با بهره گیری از سیستم فناوری اطلاعات و کارتهای هوشمند می توان این مشکل را 
به کلی حل کرد و فرد را مخیر کرد تا از سهمیه کوپن خود استفاده کند و یا معادل نقدی 

آن را دریافت کند. به این ترتیب این هزینه معامله منتفی می شود.
بهترین نظام، پرداخت یارانه نقدی است. در این نه نظام انگیزشی تولید مختل می شود 
و نه نظام دو نرخی فسادآمیز وجود دارد و نه نابرابری در مصرف و استفاده از یارانه 
کالاهای اساسی وجود دارد و نه هزینه معامله ای به آنها تحمیل می شود. اگر دولت بتواند 
یارانه نقدی را به شکل هدفمند پرداخت کند که ایده آل خواهد بود و حمایت از اقشار 
ضعیف موثرتر خواهد شد اما اگر تشخیص افراد مستحق از غیرمستحق دشوار باشد و 
هزینه سیاسی زیادی را به سیاست گذار تحمیل کند پرداخت یکسان و فراگیر، گزینه 
مرجح و قابل توصیه خواهد بود. در هر دو حالت، یارانه نقدی از یارانه قیمتی و جیره بندی 

بهتر است.
با این توضیحات مشخص می شود که در شرایطی که توزیع یارانه نقدی مورد تایید 
سیاست گذار نیست اجرای سیاست توزیع کوپن گزینه بهتری از تداوم وضع موجود است 

و باید از آن دفاع کرد.
* اقتصاددان

آذر منصوری: 

بدیلی برای شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان وجود ندارد

عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان تاکید کرد: در شرایط فعلی بدیلی برای 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان که بتواند این انسجام را حفظ کند، وجود ندارد.

آذر منصوری با بیان اینکه شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان به دنبال رفع نقص 
عملکرد این شورا در ادوار گذشته است، گفت: قطعاً نقدهایی نسبت به عملکرد این نهاد 
در ادوار گذشته وجود داشته که در دور جدید در تلاش هستیم تا این نقدها را برطرف 
کنیم و از نظرات سازنده بهره ببریم.منصوری افزود: با رفع نقص ها و بهره گیری از نقد و 
نظرها اصلاح طلبان می توانند حضور موثرتری در فضای سیاسی کشور داشته باشند.

وی همچنین در ارتباط با موضوعات مورد بحث در این شورا گفت: در حال حاضر بحث 
انتخابات از همه موضوعات اهمیت بالاتری دارد. نوع حضور و رویکرد جریان اصلاحات 
در انتخابات مورد بحث و نظر اصلاح طلبان است، اما این موضوعات هنوز به عنوان دستور 
کار رسمی شورا در جریان نیست.این عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان در 
همین راستا ادامه داد: هنوز هیچ جمع بندی خاصی در مورد نوع مشارکت اصلاح طلبان 
در انتخابات صورت نگرفته است؛ چرا که باید ابتدا نسبت به آسیب شناسی اقدامات 
قبلی این شورا همچون نتایج عملکرد لیست امید در مجلس دهم اقدام کرده و سپس 
بر اساس نتیجه  حاصله و تحلیل از فضای سیاسی کشور مجموعه گزینه های موجود را 
روی میز گذاشته و در نهایت به راهبرد مشترک دست پیدا می کنیم.وی افزود: راهبرد 
مشترک، تصمیمی است که از دل ائتلاف بدست می آید؛ بنابراین اظهار نظرهایی که از 
سوی چهره های سیاسی مطرح می شود، اظهارنظرهای شخصی است و به هیچ وجه 
نمی تواند نظر اصلی شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان باشد.منصوری در توضیح 
بیشتر درباره نحوه تعامل شورای عالی با احزاب اصلاح طلب، گفت: طی مکاتبه ای از 
احزاب عضو نظرخواهی شده تا تحلیل و جمع بندی خود را به شورای عالی ارائه کنند؛ 
پس از نقد و بررسی در کارگروه مربوطه این جمع بندی ها به نشست عمومی شورا آورده 

خواهد شد و آنجا در خصو

مسعود پزشکیان: 

اکنون بهترین فرصت برای عدم 
وابستگی به درآمدهای نفت است

نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی گفت: هم اکنون، بهترین فرصت برای 
رهاکردن اقتصاد کشور از وابستگی به درآمدهای نفتی و تبدیل تحریم به فرصت شکوفایی 
اقتصادی است که این موضوع نیز در گرو استفاده از ظرفیت های مختلف کشور با رویکرد 

اقتصادی است.
مسعود پزشکیان در همایش بزرگداشت روز دهیار با اشاره به نیاز جامعه به روستا و 
روستایی افزود: برای شنیدن مشکلات روستاهای استان همواره آماده و در حد توان، آماده 
پیگیری مشکلات و تلاش برای رفع آنان از مسئولان مربوطه هستم.وی در ادامه افزود: 
حل مشکلات روستاها، در گرو همت جمعی خود روستانشینان و اقدام جهادی مسئولان 
است وگرنه با روزمرگی و چشم انتظارماندن به منابع مالی از پایتخت، نمی توان مشکلات 
فعلی را رفع کرد.وی با اشاره به تحریم های ظالمانه غرب بر علیه جمهوری اسلامی اظهار 
کرد: وابستگی اقتصاد کشور به درآمدهای نفتی، باعث بروز بسیاری از مشکلات شده 
و اگر ما نیز همچون برخی کشورهای همسایه به مسائلی همچون اهمیت گردشگری 
در توسعه اقتصادی کشور توجه کنیم، هیچ مشکلی در اقتصاد خود نخواهیم داشت.

پزشکیان در همین راستا عنوان کرد: هم اکنون، بهترین فرصت برای رهاکردن اقتصاد 
کشور از وابستگی به درآمدهای نفتی و تبدیل تحریم به فرصت شکوفایی اقتصادی است 
که این موضوع نیز در گرو استفاده از ظرفیت های مختلف کشور با رویکرد اقتصادی است.

وی خطاب به دهیاران گفت: اگر تصمیم بگیرید که روستای خود را به بهترین مکان 
زندگی تبدیل کنید، مشکلات را نیز یکی پس از دیگری رفع خواهید کرد.

علیرضا   رحیمی: 

منافع ایران را با حفظ برجام محقق می کنیم
یک عضو هیئت رئیسه مجلس با تأکید بر اینکه گام دوم در کاهش تعهدات برجامی 
در مسیر حفظ برجام است گفت: با توجه یه تصمیم اخیر ایران، اروپایی ها به جای انفعال 

در مقابل تنش آفرینی آمریکا به سمت حل مسئله حرکت کنند.
علیرضا رحیمی اشاره به آغاز گام دوم ایران در کاهش تعهدات برجامی گفت: تامین 
منافع ملی اولویت اول ما در تمامی حوزه های مرتبط با دیپلماسی است به همین دلیل 
بعد از خروج آمریکا از برجام، ما به این توافق بین المللی پایبند بودیم البته که در این راه 
مخالفان داخلی برجام به دولت برای خروج از آن فشار می آوردند اما دولت هیچ گاه این 
کار را در دستور کار خود قرار نداد.وی افزود: در همین راستا تصمیمات اخیر دولت در 
کاهش تعهدات برجامی در مسیر حفظ برجام و نه متلاشی کردن آن است؛ ما ۲۴ ماه 
برای رسیدن به توافق و نه از بین بردن آن مذاکره کردیم.این عضو کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس با تاکید بر اینکه دولت گام دوم را هوشمندانه و در راستای 
اجرای مفاد برجام و ان پی تی برداشت توضیح داد: توازن و اجرای تعهدات طرفین نکته 
مهمی محسوب می شود که آنها به هیچ وجه نتوانستند توازنی در اجرای تعهدات ایجاد 
کنند، کفه اجرای تعهدات به سمت ایران سنگین تر است. اکنون نیز باید اروپایی ها با توجه 
به تصمیمات ایران در گام دوم به جای انفعال در مقابل تنش آفرینی آمریکا به سمت 
حل مسئله و گفت وگو برای سهم موثرتر جهت اجرای تعهداتشان در برجام حرکت کنند.

رحیمی ادامه داد: اروپایی ها باید به سمت تامین منافع اقتصادی ایران از اجرای تعهدات 
برجامی گام بردارند، اکنون نوبت اروپا برای ایفای نقش موثر خود است؛ چون اگر ایران از 
منافع اقتصادی برجام بهره مند نشود در وضعیت جاری تعهدات خود نیز فراتر از گام دوم 
تجدید نظر خواهد کرد.این عضو شورای مرکزی فراکسیون امید همچنین تاکید کرد: اگر 
برجام بی خاصیت باشد دلیلی برای رعایت تعهدات ایران آن هم به صورت یکطرفه وجود 
ندارد. البته تلاش ما این است که با حفظ برجام منافع ایران را از این توافقنامه محقق 
کنیم.رحیمی در پایان گفت : انتظار می رود مخالفان برجام در شرایط حساس کنونی 
از اظهارات و حرکات هیجانی پرهیز کرده و فضای مدیریتی دولت نسبت به برجام را 

آشفته نسازند.

عضو شورای پایتخت:

ردی از بدهی دوره قبل شهرداری تهران 
در گزارش تفریغ نیست

 سید »محمود میرلوحی« عضو شورای اسلامی شهر تهران با انتقاد از گزارش تفریغ 
بودجه سال ۹۶ شهرداری تهران اظهارداشت: هیچ ردی از بدهی ۶۹ هزار میلیارد تومانی 

شهرداری مربوط به دوره گذشته در این گزارش وجود ندارد.
وی روز یکشنبه در یکصد و پنجاه و سومین جلسه شورا و در جریان بررسی تفریغ 
بودجه سال ۹۶ پیشنهاد کرد الحاقیه ای مبنی بر ارائه گزارش جامع شکل گیری بدهی 
بانک ها و پیمانکاران در دوره گذشته شهرداری به گزارش تفریغ اضافه شود.وی گفت: 
وقتی تفریغ سال ۹۵ را تصویب کردیم باید تراز مالی شهرداری را ضمیمه می کردیم لذا 
نباید در تفریغ بودجه سال ۹۶ از این امر غافل شویم.میرلوحی اظهارداشت: اجرانشدن 
این مهم سبب خواهد شد هیچ ردی از بدهی ۶۹ هزار میلیاردی در گزارش نباشد و 

بعدها به نام ما ثبت شود.
عضو شورای تهران بیان کرد: این بدهی میراث برجا مانده و باری بر دوره پنجم 
مدیریت شهری است.وی با بیان اینکه این بدهی ملًا ما را گروگان گرفته گفت: بدهی ها 
هر تصمیم ما را تحت تاثیر قرار داده است.میرلوحی با بیان اینکه یکبار برای همیشه باید 
بدهی های گذشته با دقت مورد بررسی قرار گیرد، تأکید کرد که باید بررسی شود آیا برای 
این بدیهی ها در برنامه دوم توسعه شهر تهران و بودجه های سنواتی مجوزی داشته اند 
یا خیر؟اعضای شورای اسلامی شهر تهران پس از بررسی گزارش تفریغ بودجه سال ۹۶ 

پیشنهاد میرلوحی را تصویب کردند.

محمد جواد ظریف: 

گام های ایران با پایبندی اروپایی ها 
قابل بازگشت است

 وزیر امورخارجه پس از آغاز گام دوم ایران در کاهش تعهدات برجامی تاکید کرد: همه 
گام های ایران تنها از طریق پایبندی سه کشور اروپایی قابل بازگشت هستند.

محمدجواد ظریف روز یکشنبه ۱۶ تیر با اشاره به اینکه ایران در حال برداشتن دور 
دوم گام های جبرانی خود طبق پاراگراف ۳۶ برجام است؛ در صفحه شخصی خود نوشت: 
»امروز، ما این حق را برای خود محفوظ می دانیم که به اتخاذ اقدامات جبرانی قانونی در 
چارچوب برجام برای حفاظت از منافع خود در برابر تروریسم اقتصادی ایالات متحده 

ادامه دهیم.«
وزیر امور خارجه افزود: »همه این گام ها تنها از طریق پایبندی سه کشور اروپایی قابل 
بازگشت هستند. تروئیکای اروپا و اتحادیه اروپایی پس از عدم اجرای تعهدات خود ذیل 
برجام از جمله پس از خروج ایالات متحده، دست کم باید از اقدامات جبرانی ایران طبق 

پاراگراف ۳۶، از جمله در آژانس بین المللی انرژی اتمی پشتیبانی سیاسی کنند.«
ظریف در پایان تاکید کرد: »تروئیکای اروپا هیچ بهانه ای برای خودداری از موضع قاطع 

سیاسی برای حفظ برجام و مقابله با یکجانبه گرایی ایالات متحده ندارد.«

انقلاب  پاسداران  سپاه  کل  فرمانده 
اسلامی با تاکید بر اینکه دشمنان به مرور 
در حال درک و تجربه قدرت واقعی ما 
هستند، گفت: در حال شکستن انحصار 
فناوری  عرصه  در  بزرگ  های  قدرت 
های پیشرفته ارتباطی هستیم و اگردر 
موضوع فناوری های ارتباطات و اطلاعات 
و فرماندهی و کنترل اعلام کنیم که در 
لبه و پیشانی این فناوریها قرار داریم، اغراق 

نیست.
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
در مراسم رونمایی و تحویل سامانه ارتباطات 
تاکتیکی "سپهر ۱۱۰ " به یگان های مردم 
و  مسئولین  فرماندهان،  جمع  در  پایه، 
مدیران حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات 
سپاه، نقش ارتباطات در تحولات عرصه های 

مختلف را مهم و راهبردی توصیف وبا بیان 
اینکه ارتباطات به عنوان مغز و اعصاب 
نیروهای مسلح شناخته می شود، اظهار 
کرد: تحولات عرصه ارتباطات موجب شده 
که نظام فرماندهی و مدیریت بسیار دقیق 
و واقعی و با اطلاعات به لحظه همراه شود؛ 
علاوه بر این حرکت واحدها به یکدیگر 
متصل و هیچ عنصر بلاتکلیفی در میدان 
نبرد وجود نداشته باشد و در نهایت موجب 
هم افزایی تمامی ظرفیت ها در میدان شود.

وی افزود: امکان ارتباط همه اجزای منفصل 
یک سیستم دفاعی با انتقال به لحظه و 
سریع پیام از طریق" ارتباطات " میسر و با 
تسهیل فرآیند فرماندهی، مدیریت و کنترل 
بین سطوح مختلف تاکتیک، عملیات و 
استراتژی رابطه بسیار قوی از این طریق 

برقرار می شود.

ارتباطات  عرصه  سلامی  سرلشکر 
نیروهای  ابزارهای  ضروری ترین  از  را 
در  اینکه  بر  تاکید  با  و  برشمرد  مسلح 
حال شکستن انحصار قدرت های بزرگ 
در عرصه فناوری های پیشرفته ارتباطی 
هستیم، گفت: مانند تمامی عرصه هایی 
که درزمان تحریم استعدادها شکوفا شد و 
ناگزیر شدیم به اندیشه، تفکر و ذهن جوان 
ایرانی روی بیاوریم؛ در این عرصه نیز این 
مهم صورت گرفت و بحمدالله شاهد نتایج 
و معجزات زیادی بودیم، به گونه ای که اگر 
در موضوع فناوری های ارتباطات و اطلاعات 
و فرماندهی و کنترل اعلام کنیم که در لبه 
و پیشانی این فناوری ها قرار داریم، اغراق 
نیست.فرمانده کل سپاه با تاکید بر اینکه 
در نظر داریم تا ارتباطات سپاه را در تراز 
پیشرفته ترین سیستم های ارتباطی دنیا قرار 

دهیم، تصریح کرد: نرخ تولید علم و فناوری 
در عرصه ارتباطات، اطلاعات و سایبر بسیار 
بالا و به روز است و ما نیز این عرصه در 
زمرهمرزشکنان و در خطوط مقدم توسعه 
این دانش قرار داریم و با برنامه ریزی های 
انجام شده در صدد هستیم به مدد بهره 
مندی از دانشمندان جوان و مهندسان 
بومی، این مسیر را با شتاب بیشتری دنبال 
کنیم.سرلشکر سلامی در ادامه تصریح کرد: 
عرصه نظامی نقطه قوت و صحنه ظهور 
قدرت ها و نمایان شدن قابلیت های ما است 
و دشمنان این واقعیت را دریافته اند؛ از این 
رو امروز تمرکز خود را بر جنگ اقتصادی، 
عملیات روانی و اعمال فشارهای سیاسی 
گذاشته و در صدد ایجاد تزلزل در اراده و 
عزم راسخ ملت بزرگ ایران در تداوم مسیر 

عزت و اقتدار بخشی هستند.

سرلشکر سلامی:

دشمنان در حال درک و تجربه قدرت واقعی ما هستند 

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در 
پاسخ به پرسشی درباره انتخاب شخص 
اصلح که پیش از این آیت الله مصباح یزدی 
به آن اشاره کرده بود؛ گفت: آیت الله مصباح 
پیش از این گفته بودند که ما از نامزد اصلح 
حمایت می کنیم ولو رای نیاورد؛ ما با این 

دیدگاه مخالف هستیم.
محمدرضا باهنر« در نشست خبری 
خود اظهارداشت: ما باید از کسی حمایت 
کنیم که صلاحیت لازم و امکان رای آوری 
هم داشته باشد چون فعالیت سیاسی منوط 
به کسب نتیجه است. ما صرفاً در انتخابات 
صالح مقبول را به اصلح غیرمقبول ترجیح 
می دهیم. حمایت از کسی که رای ندارد کار 

بیهوده ای است.
این فعال سیاسی اصولگرا به تاثیرگذاری 
شورای نگهبان بر انتخابات اشاره کرد و 
گفت: شورای نگهبان هم تاثیر دارد و هم 
ندارد؛ ما در مسئله رسیدگی به صلاحیت ها 
یک اشکال اساسی داریم. این موضوع در 
کشورهای توسعه یافته از طریق احزاب حل 
شده است. در کشور ما به دلیل عدم وجود 
حزب همه می توانند ثبت نام کنند. برای 
۲۹۰ نفر کرسی مجلس ۱۲ هزار نفر ثبت 
نام کردند که شورای نگهبان مجموعاً یک 

ماه برای بررسی آنها فرصت دارد.
بررسی صلاحیت  داد:  باهنر توضیح 
۱۲ هزار نفر کار دشوار و زمان بری است 
که ممکن در رد یا تایید آنها اشتباهی هم 
صورت گرفته باشد و تعدادی به ناحق تایید 
یا به ناحق رد شدند. گرچه ساختار اشتباه 
است اما این به معنای راه دادن به فتنه گران 

و جریان انحرافی نیست.
* گفت و گوی بین جناح های داخل  

نظام مفید و لازم است 
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین در 
بخش دیگری از نشست خبری در پاسخ به 
پرسشی درباره کارکرد و نتیجه گفت و گوی 
ملی گفت: گفت و گوی بین جناح های 
داخل چارچوب نظام هم مفید و هم لازم 
است. در بسیاری از مسائل مهم دو جریان 
اشتراکات بسیاری دارند. شاید اغراق نباشد 
اگر بگویم در مجلس ۹۰ درصد مصوبات 
غیرسیاسی است و می توان در این زمینه 
کار کرد. فعلًا گفت و گوها، ساختار و رئیس 
و سخنگو ندارد و تلاش می کنیم فرهنگ 
گفت و گو را باب کنیم. برای گفت و گو 
تنازل؛ سعه صدر و حسن خلق نیاز است 
و نباید شرطی برای گفتگو گذاشت.وی 
افزود: من به رئیس جمهوری هم پیشنهاد 

کردم که وزرای کابینه با مسوولان و وزیران 
همطراز سابق خود گفت و گو کنند.

تحریم  از  تاکنون  هیچکس    *
انتخابات سود نکرده است 

جریان  استراتژی های  درباره  باهنر 
اصلاح طلب مبنی بر حضور پرشور و یا 
تحریم انتخابات تصریح کرد: به نظر می رسد 
طرح این دو استراتژی تقسیم کار است اما 
با بررسی روند حضور در انتخابات می بینیم 
که سعید حجاریان یا دیگران در مجلس 
نهم یا پس از آن رسماً اعلام کردند که 
اگر اصلاح طلبان هم مطالبه ای دارند باید 
به صندوق رای رجوع کنند و از این طریق 
به خواسته خود برسند. حتی رسانه های آن 
سوی آب ها هم از تحریم انتخابات حمایت 
ابتدای  از  نکردند.باهنر گفت: هیچکس 
انقلاب از تحریم انتخابات سود نکرده است و 
من با توجه به کدهایی که از جریان اصلاح 
طلب سراغ دارم؛ تعجب می کنم که چرا 
بار دیگر موضوع تحریم انتخابات یا حضور 
مشروط را پیش کشیدند. چنین موضعی 
تکراری و نخ نماست و همان تقسیم کار 
اصلاح طلب سخت و اصلاح طلب نرم 

است.
* نام جمنا ممکن است تغییر کند

وی در بخش دیگری ازسخنان خود 
درباره برنامه های شورای وحدت اصولگرایان 
اظهارداشت: اصولگرایان سه یا چهار حزب 
قدرتمند، فراگیر ندارند که فعالیت های 
انتخاباتی توسط جبهه ها شکل بگیرد، این 
جبهه ها در هر دوره انتخابات برای رسیدن 
به ائتلاف تلاش می کنند. در هر موسم 
انتخابات بخش زیادی از انرژی ما صرف 
وحدت و ایجاد ساختار می شود.وی افزود: 
نام جمنا  با  این شورای وحدت دوره ای 
)جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی( در 
دوره دیگر با نام وفاق ملی است در دوره 

دیگر شورای هماهنگی نیروهای انقلاب بود 
و اکنون هم شورای وحدت است.

مهندسین  اسلامی  جامعه  دبیرکل 
هدف این شورا را ائتلاف ۱۰۰ درصدی 
اصولگرا و  نیروهای  و جمع شدن همه 
منتسب به اصولگرا دانست و گفت: اینکه تا 
چه حد در این هدف موفق شویم به عوامل 
محیطی و گفت و گو ها دارد. اما هفتاد 
سیاسی  فعالان  انرژی  درصد  هشتاد  تا 
صرف ایجاد ساختار و وحدت می شود و 
در مقطعی که زمان رقابت با رقیب است 
۲۰ درصد توان آنها بیشتر نمانده است.نایب 
رئیس مجلس نهم درباره تغییر نام شورای 
وحدت اصولگرایان هم اظهارداشت: محتوا 
یکسان و مشخص است اما ممکن است 
اسامی مختلفی داشته باشد. در وحدت 
جمنا هم هست و ممکن است تغییر نام 
داده شود. اما انشعابی نیست و اسم ها تفاوت 

خواهد کرد.
آمادگی  کشور  عمومی  فضای   *

پیروزی اصولگرایان را دارد
باهنر همچنین در پاسخ به پرسش 
خبرنگاری درباره میزان اطمینان جریان 
اصولگرا از پیروزی در انتخابات آینده تصریح 
کرد: انتخابات میدان رقابت است که در 
رقابت سالم این رجز خوانی وجود دارد. 
تحلیل ما این است که ۱۰ یا ۱۵ درصد 
رأی دهندگان سیاسی و جناحی نیستند 
و در انتخابات به کسانی رأی می دهند که 
پیروز باشند.وی افزود: بر همین اساس اگر 
جریان های سیاسی بتوانند این موضوع را 
تثبیت کنند که بُرد با ما است، این افراد به 

آنها گرایش خواهند داشت.
باهنر افزود: از طرف دیگر برخی هم با 
غرور و سینه ستبر از پیروزی خود خبر 
می دهند که بخواهید و نخواهید ما پیروز 

هستیم که این موضوع اثر منفی دارد.

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین تاکید 
کرد: در اوضاع کنونی کشور اصولگرایان 
نقشی نداشته و پاسخگو نخواهند بود، نه 
مجلس و نه دولت اصولگرا نیستند، دکتر 
روحانی با حمایت اصلاح طلبان پیروز شد، 
بنابراین مسؤولیت مستقیم شرایط کنونی 

کشور بر عهده اصولگرایان نیست.
اساس  همین  بر  داد:  ادامه  باهنر 
اصولگراها معتقدند رأی مردم عوض خواهد 
شد اما هیچکدام از این موارد و تحلیل ها 
نباید خاطر جمعی و اطمینان به وجود 
آورد.وی یادآور شد: ما بر اساس شرایط 
موجود پیشگویی و رمالی نمی کنیم بلکه 
فکر می کنیم فضای عمومی کشور آمادگی 

پیروزی اصولگرایان را دارد.
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین 
تصریح کرد: ما اصولگرایان خیلی وقت ها به 
خودمان می بازیم. مثلًا وقتی در انتخابات 
۹۲ با چهار کاندیدا حاضر می شویم و رقیب 
با یک کاندیدا، می بازیم. اگر به رقیب باختیم 
نتیجه را می پذیریم اما نباید به خود ببازیم.

و  امام  خط  پیروان  جبهه  رئیس 
رهبری درباره استراتژی جریان اصولگرا 
برای انتخابات مجلس آینده هم گفت: ما 
به خودمان  بسیاری وقت ها  اصولگرایان 
می بازیم. در انتخابات ۹۲ با چهار کاندیدا 
حاضر شدیم و رقیب با یک کاندیدا، بنابراین 

ما بازنده بودیم.
* همیشه صحبت از جریان سوم 

بوده اما شکل نگرفته است
گیری  شکل  درباره  همچنین  وی   
جریان سوم و تفوق آن بر دو جریان حاضر 
ادامه داد: از همان دوران ابتدای انقلاب یک 
تز با عنوان خط سوم وجود داشت. اما در 
عمل تا امروز خط سومی شکل نگرفته 
است اما این به معنای شکل نگرفتن آن در 

آینده نخواهد بود.
اهنر همچنین افزود: دو جریان سیاسی 
کشور اشکالاتی در رفتار دارند؛ مسؤول 
وضیعت کنونی کشور دولت است که برخی 
می گویند منتسب به اصلاح طلبان است؛ 
یا گفته می شود مجلس دهم هم عملکرد 
ضعیفی داشته است؛ این موضوع را قبول 
دارم؛ اما این به معنای ضعیف بودن همه 
نمایندگان نیست. مشکل مجلس دهم 
وجود سه فراکسیون اقلیت است و اصولاً در 
ترمینولوژی سیاسی دنیا دولت ها و مجالس 
ائتلافی ضعیف ظاهر می شوند. گاهی که به 
صحبت های نمایندگان در مجلس گوش 

می دهم غصه دار رئیس جلسه می شوم.

مخالفت باهنربا مواضع انتخاباتی آیت الله مصباح:

باید ازکسی حمایت کنیم که امکان رای آوری داشته باشد
اخبــار سرمقاله

یادداشت

رئیس دیوان محاسبات کشور گفت: در مجموع با توجه به گزارش های اول و دوم و 
سوم این دیوان ، حدود ۵۷ میلیارد تومان پول ناشی از حقوق های نامتعارف را به خزانه 

برگرداندیم.
عادل آذر با حضور در برنامه تلویزیونی "نگاه یک" درباره سرانجام حقوق های نجومی 
با اشاره به اینکه دیوان محاسبات، سه گزارش تخصصی و کاملًا حرفه ای درباره پرونده 
معروف به حقوق های نجومی یا نامتعارف به مجلس و سران سه قوه داده است، گفت: 
مردم در جریان یکی از آنها که نخستین گزارش ما بود قرار گرفتند که در صحن علنی 
مجلس هم قرائت شد.وی افزود: در آن زمان اعلام شد که از ۱۰۰ هزار مدیر پایه که 
حقوق و مزایای آنها رسیدگی شد، ۳۹۴ نفر حقوق نامتعارف و غیر قانونی داشتند.آذر 
اضافه کرد: پس از آن، گزارش محرمانه ای به رئیس مجلس و کمیسیون مجلس شورای 
اسلامی و سران دو قوه دیگر دادیم و گزارش خیلی محرمانه هم دادیم که دستگاه، 
موضوع و فرد در آن گزارش آمد.وی با اشاره به روند اقدامات قانونی علیه حقوق های 
نجومی و پاسخگویی به مطالبات مردمی در این زمینه گفت: علاوه بر پرداخت حقوق های 
نامتعارف، وام های نامتعارف با سودهای صفر درصد و یا یک درصد و مانند آن هم داشتیم.

آذر ادامه داد: حدود ۷۰ پرونده از دستگاه های مختلف بابت حقوق های غیر قانونی برای 
رسیدگی قضائی به دادسرا ارسال کردیم که بر اساس آرای صادره، ۵۷ میلیارد تومان به 
خزانه بازگشت.وی اضافه کرد: به اذعان کارشناسان و اغلب نمایندگان مجلس، فنی ترین 

و تخصصی ترین کار را دیوان محاسبات در این زمینه انجام داد.رئیس دیوان محاسبات 
کشور گفت: تعدادی از حقوق بگیران نامتعارف، معزول شدند و برخی ها هم به زندان 
رفتند.وی اضافه کرد: ملاک دیوان محاسبات، اجرای قانون است و قوانین باید اصلاح شود.

آذر افزود: در گزارش دوم، جزوه ۲۰ صفحه ای در خصوص خلاء ها و روزنه های 
قانونی پرداخت حقوق های نامتعارف، اعلام شد و پس از آن، بحث اصلاح نظام پرداخت، 
مطرح شد.وی با تاکید بر اینکه دیوان محاسبات به طور مستمر، امورات مالی دستگاه ها 
را رسیدگی می کند، اضافه کرد: حدود یک ماه پیش ۲ مورد را کشف کردیم که 
حقوق حدود ۳۵ و ۳۸ میلیون تومان پرداخت شده بود.رئیس دیوان محاسبات کشور 
گفت: اختیاراتی که به هیئت مدیره و مجامع داده شده است هنوز پابرجاست گرچه 
در قانون بودجه های ۹۷ و ۹۸ برخی ضوابط را قرار داده اند اما تفاسیر قانونی، اجازه 
برخی پرداخت های نامتعارف را می دهد. آذر افزود: بیشتر موارد حقوق های نامتعارف، 
در شرکت های نسل دوم و نسل سوم اتفاق می افتد زیرا در بیشتر اوقات، قانونگذار لایه 
اول و دستگاه های اجرایی را در نظر می گیرد و احکام را برای آنها می نویسد غافل از آنکه 
شرکت هایی داریم که در لایه های دوم و سوم هستند و بیشتر پرداخت های نامتعارف، 
در آنجا اتفاق می افتد و باید نظام پرداخت آنها را اصلاح کرد.وی تاکید کرد: شرایط نظام 
پرداخت باید شفاف و دقیق باشد و حقوق ها بر اساس شایستگی و عملکرد افراد به آنها 

پرداخت شود.

رئیس دیوان محاسبات :

۵۷ میلیارد تومان از حقوق های نامتعارف را به خزانه برگرداندیم

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با تاکید بر اینکه گام دوم ایران در کاهش تعهدات 
برجامی به معنای خروج از برجام نیست گفت: نمایندگان 
مجلس و آحاد مردم از اقتدار دولت در برداشتن گام دوم 

حمایت می کنند.
کمال دهقانی با اشاره به آغاز گام دوم ایران در کاهش 
تعهدات برجامی گفت: جامعه جهانی به خوبی می داند که 
تاکنون جمهوری اسلامی ایران به موافقتنامه برجام و اجرای 

تعهدات خود پایبند بوده؛ موضوعی که آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در گزارشات خود نیز بر آن صحه گذاشته و 
تایید کرده است؛ لذا از منظر حقوق بین الملل جمهوری 
و  اقدامات  المللی  بین  قوانین  اساس  بر  ایران  اسلامی 
تعهداتش را انجام داده و اکنون نوبت طرف های مقابل برای 
انجام تعهدات شان است.وی ادامه داد: ایران به تعهدات خود 
پایبند بود اما آمریکا علیرغم وجود قطعنامه شورای امنیت 
از این توافق بین المللی خارج شد که این کار خلاف معاهده 

بین المللی بود.این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با بیان اینکه منافع ملی ما از طریق برجام 
تامین نمی شود توضیح داد: قرارداد بین المللی باید منافع 
طرفین را تامین کنند؛ نه اینکه فقط منافع یک طرف تامین 
شود؛ لذا باید ضمن به رسمیت شناختن حق جمهوری 
اسلامی ایران در غنی سازی اورانیوم منافع ایران از اجرای 
تعهدات برجامی بخصوص در حوزه اقتصادی تامین شود 

که تاکنون به این موضوع توجهی نشده است.

عضو ارشد حزب موتلفه اسلامی  گفت :انتخابات آینده، 
انتخابات بسیار سخت و سرنوشت سازی در کشور خواهد 

بود و تقابل ها بسیار جدی است. 
حمیدرضا ترقی در گفت وگویی اظهارداشت در حال 
حاضر ما در مسائل پیش پاافتاده در جامعه دوقطبی 
می شویم، وقتی جامعه به لحاظ سیاسی چنین آمادگی 
برای دوقطبی شدن دارد، در انتخابات بسیار خطرناک 
می شود و می تواند سرنوشت انتخابات را احساسی تغییر 
دهد. به این دلیل که جامعه احساسی بوده و جامعه ای 
است که در انتخابات بیشتر به سمت احساسات سوق پیدا 

می کند و نمی توان پیش بینی کرد چه رخ خواهد داد.
وی بابیان اینکه بسیاری از مردم هنوز تردید دارند که 
در انتخابات شرکت کنند افزود :بسیاری تردید دارند که 

رأی آن ها در حل مشکلاتشان تأثیر دارد. باید کاری وسیع 
و گسترده انجام شود تا مشارکت مردم افزایش یابد. بالا 
بردن مشارکت در این مرحله به دلیل بد عمل کردن ها 
و ناکارآمدی ها کار سخت و دشواری است. باید بعد از بالا 
بردن مشارکت به آن جهت داد که جهت دادن نیز بسیار 
دشوار است، اینکه اثبات شود این تفکر برای کشور نافع بوده 
و راه آن تفکر بن بست است. ما فرصت زمانی زیادی نداریم، 
مردم با چندماه فرصت به راحتی حاضر نمی شوند به ما رأی 

دهند. این تصور کاملًا غلطی است.
جدایی  به  اصولگرایان  میان  اختلاف نظر   *

شخصیت ها ختم   نمی شود
وی ادامه داد:باید تحلیل ها واقع بینانه تر و عمیق تر باشد، 
از سطحی نگری پرهیز شود و وحدت مبنای اصلی کار قرار 

گیرد. اگر وحدت و انسجام نباشد، قطعاً نیروهای اصولگرای 
انقلابی شکست خواهند خورد، اینگونه نیست که تصور 
کنند چون رقیب ما ضعف داشته، حتماً ما پیروز خواهیم 
شد. مبنا باید اثبات کارآمدی و مفید بودن گفتمان ما باشد. 

باید مقداری واقع بینانه تر روی آن کار کنیم.
تنوع  به  اشاره  با  اسلامی  موتلفه  ارشد حزب  عضو 
سلایق در جریان اصولگرایی گفت که اختلاف نظرها بین 
اصولگرایان به گونه ای نیست که قابل تحمل نباشد و به 

جدایی برخی شخصیت ها از این جریان تبدیل شود.
ترقی در عین حال معتقد است که اگر میزان و شدت 
اصولگرایی در افرادی که وارد عرصه انتخابات می شوند بالا 
باشد ممکن است دیگر میلی به علی لاریجانی نداشته باشند 
و او در انتخابات بعدی در میدان اصولگرایان بازی داده نشود.

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس: 

گام دوم به معنای خروج از برجام نیست

حمیدرضا ترقی:

تقابل ها در انتخابات پیش رو جدی است

ابوالفضل حسن بیگی

علی سرزعیم
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اقدامجدیدجنرالموتورزبرایتولید
خودروهایخودران

شرکت جنرال موتورز که برای تولید خودروهای خودران یک شرکت ویژه تاسیس کرده، 
سرانجام بعد از یک سال تلاش از جذب سرمایه ۲.۲۵ میلیارد دلاری بدین منظور خبر 

داد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، شرکت کروز اتومیشن که از زیرمجموعه های 
نوپای جنرال موتورز است، تأیید کرده که کمیته سرمایه گذاری خارجی دولت آمریکا با 
سرمایه گذاری ۲.۲۵ میلیارد دلاری سافت بانک ژاپن در این شرکت موافقت کرده است.

قرار است یک نماینده از سافت بانک هم در جمع اعضای هیأت مدیره شرکت کروز 
اتومیشن حضور یابد. البته این سرمایه گذاری به معنای دسترسی طرف ژاپنی به فناوری 
ساخت خودروهای خودران این شرکت نخواهد بود. علت این امر آن است که سافت بانک 
در یک شرکت فناوری چینی هم سرمایه گذاری کرده و آمریکایی ها نگران هستند که 

اسرار تجاری آنها از همین طریق به دست چینی ها بیفتد.
کروز اتومیشن و جنرال موتورز امیدوارند که این سرمایه گذاری به آنها برای تولید انبوه 
خودروهای خودران کمک کند. البته کروز در یک سال اخیر موفق به جذب ۷.۲۵ میلیارد 
دلار سرمایه دیگر هم شده بود. این امر به شرکت مذکور کمک کرده بود تا تعداد کارکنان 

خود را دو برابر کرده و فناوری های جدیدی را در حوزه خودروهای خودران ابداع کند.
در همین حال فورد هم در حال آزمایش خودروهای خودران خود است و وایمو وابسته به 

گوگل در حال پیشبرد طرح خود به منظور عرضه تاکسی های خودران است.

متخصصان یک شرکت فعال در حوزه بازی های رایانه ای باور دارند که بازی های آنلاین 
در آینده گسترش بسیاری خواهند داشت.

به گزارش ایسنا و به نقل از ورج، شرکت چند ملیتی "نینتندو")Nintendo( که در حوزه 
بازی های رایانه ای فعالیت می کند، در حال حاضر قصد دارد یکی از بزرگترین مزایای 
بازی های آنلاین را ارائه دهد. این شرکت قصد دارد امکان بازی را از یک تلویزیون بزرگ 
به یک ابزار قابل حمل منتقل کند تا علاقمندان بتوانند در هر جا که هستند، به بازی 

خود ادامه دهند.

هنگامی که در نشست سالانه سهامداران، از متخصصان نینتندو پرسیده شد که درباره 
بازی آنلاین چه فکری می کنند، آنها اعتراف کردند که نه تنها باور دارند این فناوری، 

بخشی از آینده است بلکه فکر می کنند که باید با آن روبرو شوند.
"شونتارو فوروکاوا")Shuntaro Furukawa(، رئیس نینتندو در بیانیه ای گفت: اگرچه ما 
انتظار نداریم همه بازی ها، به زودی به بازی های آنلاین تبدیل شوند اما به هر حال، این 
فناوری در حال پیشرفت است. ما آینده ای را در پیش داریم که در آن، فناوری های آنلاین، 
مراحل پیشرفت خود را طی می کنند و این بازی ها را به علاقمندان آنها می رسانند. ما باید 
با این گونه تغییرات محیطی روبرو شویم. اگر این تغییرات، جمعیت کاربران بازی های 
اینترنتی را افزایش دهند، موقعیت های بسیاری وجود خواهند داشت تا افراد سراسر 
جهان، به یک سرگرمی منحصر به فرد دسترسی داشته باشند که نینتندو آن را فراهم 
کرده است. "شیگرو میاموتو")Shigeru Miyamoto(، از مدیران نینتندو گفت: بازی های 
آنلاین، در آینده گسترش زیادی خواهند داشت اما من نمی توانم بپذیرم که این فناوری 

لزوماً جایگزین کنسول های بازی شود.
وی افزود: من شکی ندارم که بازی های سرگرم کننده که آنلاین هم نیستند، در آینده 
ادامه خواهند یافت زیرا این بازی ها در حال حاضر طرفداران بسیاری دارند. فکر می کنم 
که برای داشتن سرگرمی های منحصر به فرد، ادامه دادن استفاده از فضاهای گوناگون 

فناوری لازم است و ساخت آنها، تنها به دست نینتندو امکان پذیر است.
اگرچه نینتندو مانند شرگت های گوگل، سونی و مایکروسافت، سرویس بازی آنلاین 

ندارد اما زمان زیادی را به بررسی این بازی ها اختصاص داده است.
فوروکاوا اضافه کرد: سیاست نینتندو این است که باید همزمان با گسترش استفاده از 

هر محصول، مناسب بودن آن مورد بررسی قرار گیرد.

در  سرمایشی  تجهیزات  هوشمند  کنترل  دستگاه 
توسط  تولید  رونق  و  مقاومتی  اقتصاد  تحقق  راستای 

محققان دانشگاه تبریز طراحی و ساخته شد.
به گزارش ایسنا، مهدی عباپور، مجری طرح و عضو 
هیأت علمی دانشکده برق و کامپیوتر دانشگاه تبریز با 
اشاره به اهداف اجرای این طرح، اظهار کرد: هدف از 
ساخت این محصول، مانیتورینگ و مدیریت تجهیزات 
سرمایشی مشترکین اداری )کولرها و چیلرها( با استفاده 
از اینترنت و تکنولوژی های روز به همراه قابلیت کنترل از 
راه دور جهت کاهش پیک بار بوده و با توجه به نظام نامه 
طرح  این  اجرای  با   IOT-هوشمند پاسخگویی  برنامه 
پیک مصرف برق در ساعت های اداری تا نصف ظرفیت 

تجهیزات سرمایشی کاهش خواهد یافت.
عباپور با تاکید بر اینکه در سال های گذشته برنامه های 
بار  قطع  یا  کاهش  قبیل  از  متفاوتی  بار  پاسخگویی 
برنامه ریزی شده صنایع، برنامه ذخیره عملیاتی، برنامه 
مولدهای خودتامین و … در ایران اجرا شده است، گفت: 
در حال حاضر با توجه به پیشرفت های صورت گرفته در 
حوزه تکنولوژی تجهیزات اندازه گیری هوشمند، بستر 
بسیار مناسبی برای استفاده از تجهیرات هوشمند جهت 
کنترل انرژی مصرفی و جمع آوری اطلاعات مصرف به 

وجود آمده است.
این عضو هیأت علمی دانشگاه تبریز با بیان اینکه با 
این  و امکان کارکرد کامل  اینترنت  فراگیر شدن شبکه 
آن  از  می توان  اینترنت،  سراسری  شبکه  با  تجهیزات 
در راستای عملیاتی کردن بحث های مدیریت مصرف 
در بخش های اداری و خانگی و به خصوص در بخش 
تجهیزات سرمایشی استفاده کرد، اظهار کرد: با توجه به 
تکنولوژی های پیشرفته موجود در بازار با استفاده از یک 
برنامه  جامع رایانه ای به راحتی می توان از بخش قابل 
توجهی از پتانسیل بخش اداری و خانگی در بحث های 
مدیریت مصرف استفاده کرده و بر همین اساس نظام نامه 
 IOT برنامه پاسخگویی بار هوشمند مبتنی بر تکنولوژی
توسط دفتر مدیریت مصرف توانیر تدوین و ابلاغ شده 

است.
عباپور با اشاره به اینکه برنامه پاسخگویی بار هوشمند 
امکان مشارکت مشترکین در برنامه های پاسخگویی بار 
بدون نیاز به مداخله انسانی بر اساس تکنولوژی هوشمند 
را فراهم می کند، بیان کرد: هدف از اجرای این برنامه 
اطمینان از توان قابل کاهش و قابل قطع در زمان اجرای 
برنامه های پاسخگویی بار و کاهش هزینه های مصرف 
برق مشترکین بوده و از این رو در برنامه پاسخگویی بار 
هوشمند، تجهیزات نصب شده مشترکین به طور مستقیم 
سیگنالی را از طرف شرکت توزیع دریافت کرده و استراتژی 
قطع بار را بدون دخالت مشترکین انجام می دهد. عضو 
هیأت علمی دانشکده برق و کامپیوتردانشگاه تبریز با 
اشاره به هزینه اجرای طرح، گفت: مرحله پایلوت این 
طرح در طول یک سال و با هزینه حدود ۳ میلیارد ریال 
در سه استان اجرا شد که با توجه به سپری شدن مرحله 
تحقیقاتی و اجرای پایلوت این طرح هزینه اجرای آن در 
مراحل بعدی کاهش خواهد یافت. برنامه پاسخگویی بار 
هوشمند در تابستان سال ۱۳۹۷ به صورت پایلوت در 
سه شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، غرب مازندران 
و خراسان شمالی توسط تیم تحقیقاتی دانشگاه تبریز به 

سرپرستی دکتر عباپور اجرا شد.

 جگوار از تولید خودروی برقی تازه ای در کارخانه خود در کستل برومویچ انگلیس خبر 
داده که مدلی برقی شده از خودروی ایکس جی محسوب می شود.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از انگجت، این خودرو از نوع سواری های معمولی 
یا صندوق دار خواهد بود و توسط همان گروه سازنده خودروی برقی آی پیس جگوار 

تولید می شود.
گفته می شود جگوار قصد دارد یک مدل دیگر از خودروی ایکس جی را هم تولید 
کند که موتور آن از نوع احتراقی است. اما خود این شرکت خبر یادشده را رد یا تایید 

نکرده است.
گفته می شود پلتفرم جگوار جدید ایکس جی به گونه ای طراحی می شود که ساخت 
مدل های گازوئیلی، برقی، هیبریدی و بنزین سوز آن را به سادگی ممکن کند. انتظار می 

رود مدل برقی این خودرو تا سال ۲۰۲۰ در دسترس علاقمندان قرار بگیرد.
از سوی دیگر جگوار درصدد تولید انبوه باتری خودروهای برقی در انگلیس است تا با 

این کار هزینه تمام شده تولید خودروهای خود را کاهش دهد.

بازیهایآنلاینآیندهراتسخیرمیکنند!

ساختدستگاهکنترلهوشمندتجهیزاتسرمایشی

جگوارخودرویبرقیتازهایمیسازد

علمیوسلامت

رونوشت آگهی حصر وراثت 
شرح  به   84۲۵۷ شماره  شناسنامه  دارای  صمدپورقراملکی  رعنا  خانم 

دادخواست به کلاسه ۳ / ۹8۰۳۷6 از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده 
و چنین توضیح داده که شادروان سید جلال الدین هاشمی قراملکی بشناسنامه 
شماره ۳4۲8۰ در تاریخ ۱۳۹8/۱/۳۰ اقامتگاه دائمی خود بدروزد زندگی گفته ورثه 

حین الفوت آن مرحوم منحصر است به : 
۱ . سید هاشم هاشمی قراملکی فرزند میرشکور شماره شناسنامه 48۹ متولد 

۱۳۱۷/6/4 ) پدر متوفی ( 
۲ . مریم عباس دماوندی فرزند عبداله شماره شناسنامه ۱66۲۲ متولد ۱۳۲6/۵/۳ 

) مادر متوفی ( 
متولد   84۲۵۷ شناسنامه  شماره  محمد  فرزند  قراملکی  صمدپور  رعنا   .  ۳

۱۳۵۵/۵/۲۰ ) همسر متوفی ( 
4 . سید آرمان هاشمی قراملکی فرزند سیدجلال الدین شماره ملی ۱ – ۲۲۳8۱۰ – 

۰۳۱ متولد ۱۳۷۹/۹/۱۰ ) پسر متوفی (
۵ . سید آرمان هاشمی قراملکی فرزند سیدجلال الدین شماره ملی ۳ – 4۷۹۵۷۲ – 

۰۳۱ متولد ۱۳۹۰/6/۲۰ ) پسر متوفی ( 
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید 
تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 

آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد 
% م /م/ 75691  -رئیس شعبه 3 شورای حل اختلاف کرج 

درمان های خانگی برای شایع ترین مشکل گوارشی

دلدردنشانهچهبیماریهاییاست؟
یخچال  در  که  نعناعی  عرق  بطری 
گذاشته اید همه چیز را درست نمی کند. 
قرص های  رانیتیدین،  شربت  حتی 
هم  پروبیوتیک  پودرهای  و  ضدنفخ 
را  نمی توانند همه مشکلات شکمی تان 
برطرف کنند. درد شکم، یکی از شایع ترین 
مشکلات گوارشی است و در این مطلب 
باید  وقت  که چه  به شما خواهیم گفت 
درمان های خانگی را کنار بگذارید و برای 

نجات جانتان سراغ یک متخصص بروید.
*مشکلات مربوط به کبد، کیسه صفرا و پانکراس

بعضی وقت ها معده درد یا احساس دل درد به یک درمان اورژانسی نیاز دارد و بعضی 
وقت ها هم آرام آرام با مصرف داروها برطرف می شود. اگر به مشکلات مربوط به کبد، 
کیسه صفرا و پانکراس دچار شده باشید، ممکن است از دل درد هم شکایت کنید. دردی 
که در قسمت بالای سمت راست شکم احساس می کنید و تا زیر دنده هایتان کشیده 
می شود، می تواند از مشکلات کبدی، کیسه صفرا یا پانکراس نشئت گرفته باشد.البته 
سنگ کلیه هم یکی از شایع ترین مشکلاتی است که همراه با دل درد است، اما دردی 
که در این ناحیه از شکم احساس می کنید بعید است که ناشی از مشکلات کلیوی 
باشد و احتمال درگیر شدنتان با مشکلات مربوط به صفرا )مثل سنگ صفرا( مشکلات 
کبدی یا عفونت در پانکراس بیشتر است.درد ناشی از سنگ صفرا معمولا چهار تا شش 
ساعت طول می کشد و می تواند با استفراغ هم همراه شود. البته سنگ صفرا یک 
مشکل اورژانسی نیست و تنها به خاطر آزاردهنده بودن درد یا عوارض بعدی آن باید با 
یک متخصص مشورت کنید.رسوب کلسیم در کیسه صفرا هم می تواند درد را در قسمت 
فوقانی سمت  راست شکم ایجاد کند، اما دلیل این درد هرچه باشد، فراموش نکنید که 
در صورت روبه رو شدن با تب، استفراغ، زردی چشم یا پوست، مدفوع سفید یا کم رنگ یا 

احساس بیماری شدید، باید فورا به اورژانس مراجعه کنید.
*بیماری دیورتیکول یا دیورتیکولوز

»دیورتیکول« بیماری است که بر اثر آن، چندین دیورتیکول )بیرون زدگی( در روده های 
شما ایجاد می شود. این بیرون زدگی ها که در محل های ضعیف لایه عضلانی روده ایجاد 
می شوند، می توانند شما را با دل درد درگیر کنند.این کیسه ها ممکن است دچار التهاب 
یا عفونت شوند و دل درد ایجاد کنند. بیماری »دیورتیکول« یک مشکل اورژانسی نیست، 
اما اگر از درد ناگهانی و شدید شکم، یبوست، اسهال،  کمردرد و نفخ رنج می برید، حتما با 

یک متخصص گوارش مشورت کنید.
*سنگ کلیه

سنگ کلیه دردناک است، اما معمولا جان شما را به خطر نمی اندازد. اگر کلیه تان 
سنگ ساز شده باشد، احتمالا قسمت پایینی شکمتان درد می گیرد و این درد به سمت 
پهلو و پشت هم کشیده می شود.اگر به این مشکل دچار شوید، علاوه بر درد در کلیه، 
ممکن است با علائمی مثل وجود خون در ادرار، عفونت ادراری همراه با تب و درد، تهوع، 
بوی تند ادرار و گاهی دشواری در نشستن هم روبه رو شوید.گرچه سنگ کلیه یک مشکل 
اورژانسی نیست، اما اگر دردتان شدید باشد، می توانید برای دریافت مُسکن های قوی به 

بیمارستان مراجعه کنید.
*آپاندیسیت

آپاندیسیت یا التهاب ناگهانی آپاندیس ممکن است به پارگی آپاندیس منجر شده و جان 
بیمار را به خطر بیندازد. درد ناشی از این مشکل از وسط شکم شروع می شود و به سمت 
راست حرکت می کند. این درد شدید ممکن است با خستگی یا بی حالی، استفراغ و 
بی اشتهایی هم همراه شود. اگر درد شما به علائم آپاندیسیت شبیه است، فورا به بخش 

اورژانس یک بیمارستان بروید.
*خونریزی معده

ناراحتی معده، درد شکمی، سرگیجه، خستگی، ضعف، بی حالی و رنگ پریدگی و 
کاهش وزن تنها بخشی از نشانه های خونریزی معده هستند. این مشکل ممکن است 
با نشانه خاصی، شما را آگاه نکند یا اینکه با علائم واضحی مثل دفع خون خود را نشان 
دهد.در صورت شدید بودن خونریزی معده، ممکن است همراه با سرگیجه، استفراغ 
خون هم اتفاق بیفتد. اما آنچه مشخص است، این است که چنین دردی با درمان های 

خانگی آرام نمی شود و برای نجات جانتان باید فورا به یک متخصص مراجعه کنید.
*انسداد روده

انسداد در روده می تواند دفع را برایتان دشوار یا غیرممکن کند. اگرچه در بسیاری 
مواقع تنها بخشی از روده مسدود می شود، اما کم نیستند بیمارانی که جانشان به خاطر 
انسداد کامل روده به خطر می افتد.انسداد روده دلایل متعددی دارد، اما دلیلش هرچه 
باشد، نباید خیال مراجعه فوری به بیمارستان را از سرتان بیرون کند.درد شکمی، 
کمردرد،  تورم شکم یا معده، تب، ضربان قلب سریع و اسهال خونی از شایع ترین علائم 
این اختلال هستند. اگر شما علائم انسداد روده را همراه با تب شدید و خستگی بیش 
از اندازه تجربه می کنید، بعید نیست که مسدود شدن روده هایتان، بدنتان را با نوعی 

عفونت شدید درگیر کرده باشد.

دهمیوهخشک،کاهشوزنرابرایشما
آسانمیکنند!

بسیاری از متخصصان تغذیه بر این باورند که میوه های خشک شده، تا زمانی که به 
صورت متعادل مورد استفاده قرار بگیرند انتخابی مغذی و مناسب به حساب می آیند.

فرایند تهیه میوه خشک، درصد بسیار زیادی از آب موجود در میوه گرفته می شود. 
در این فرایند، قسمت باقیمانده میوه از نظر مواد مغذی ارزش بالایی دارد. در واقع 
تحقیقات جدید نشان داده اند خوردن میوه های خشک با رژیمی سالم و کاهش چاقی 

در ارتباط است:
بادام: یک میان وعده کم کالری محسوب می شود و ۱۰۰ گرم از آن حاوی ۵۷6 کیلو 
کالری است. مصرف روزانه ۲۰ تا ۳۰ گرم بادام برای بهره بردن از منافع سلامتی آن 
کافی است. بادام به کاهش سطح ال دی ال یا کلسترول بد کمک می کند و ویتامین ای 

موجود در آن برای کاهش وزن مفید است.
گردو: حاوی 6۵4 کیلوکالری در هر ۱۰۰ گرم است. این میزان گردو ۲ و نیم گرم 
اسیدهای چرب امگا ۳، 4 گرم پروتئین و ۲ گرم فیبر به بدن می رساند. یکی از بهترین 

میوه های خشک برای کاهش وزن، گردو است.
فندق: یک منبع غنی از فیبرهای غذایی و چربی های سالمی است که در کاهش وزن 

مشهور هستند. ۱۰۰ گرم از این محصول 6۲8کیلوکالری و ۱۰ گرم فیبر دارد.
زردآلوی خشک: زردآلوی خشک می تواند جلوگی گرسنگی شما را تا حداقل ۵ 
ساعت بگیرد. این میوه خشک همچنین سرشار از کلسیم، پتاسیم و منیزیم است. ۱۰۰ 
گرم زردآلوی خشک تنها ۲۰۰ کیلوکالری دارد و یکی از بهترین میوه های خشک برای 

کاهش وزن است.
خرما: خرما غنی از ویتامین ب ۵ برای افزایش استقامت است. هر ۱۰۰ گرم خرمای 
خشک تنها ۲8۲ کیلو کالری دارد و یک میان وعده خوب برای کسانی است که قصد 

کاهش وزن دارند و می خواهند از پرخوری جلوگیری کنند.
پسته: سرشار از پروتئین، ویتامین ها، چربی های سالم، آهن، منیزیم و ... است و هر 
۱۰۰ گرم از آن ۵6۲ کیلوکالری به بدن می رساند. تقریبا نیم فنجان پسته ۱۷۰ کیلو 

کالری دارد.
آلوی خشک: حاوی الیافی برای بهبود دستگاه گوارش و حفظ سلامت روده است و 
به بدن برای رهایی از مواد سمی کمک می کند و باعث کاهش وزن می شود. هر ۱۰۰ 

گرم از این محصول ۲4۰ کیلو کالری دارد.
وزن است.  برای کاهش  ترین محصولات خشک شده  از محبوب  یکی  کشمش: 
کشمش غنی از ید است و می تواند میان وعده ای مفید و کم نمک باشد. هر ۱۰۰ گرم 

از این محصول ۲۹۹ کیلو کالری دارد و تنها حاوی ۰.۵ گرم چربی است.
بادام زمینی: یک انتخاب فوق العاده برای کاهش وزن است زیرا منبع سرشار از 
پروتئین بوده و می تواند شما را برای مدت طولانی سیر نگه دارد. هر ۱۰۰ گرم بادام 
زمینی ۵۵۳ کیلوکالری دارد و می تواند یک سوم نیاز روزانه به آهن و یک پنجم نیاز به 

ویتامین ب 6 را تامین کند.

آنتی اکسیدان  از  بتاکاروتن، غذاهای غنی  از  غذاهای غنی 
کبد  در  مضر  مواد  و  آزاد  رادیکال های  اثر  پاک سازی  به 
حاوی  هویج  و  چغندر  نظیر  سبزیجاتی  می نمایند.  کمک 

آنتی اکسیدان های کاروتنوئید و بتاکاروتن می باشند.
*برای پاک سازی کبد چه اصولی را باید رعایت کرد؟ 

پر  و  پرچرب  غذاهای  مصرف  از  که  کنید  حاصل  اطمینان 
کلسترول اجتناب می کنید و اقلام غذایی سالم و روغن های 
غیراشباع چند زنجیره ای مفید برای بدن را مصرف می نمایید. 
تغذیه سالم به حفظ سلامت و عملکرد مطلوب کبدتان کمک 

شایانی می کند. 
مصرف خوردنی های غنی از آنتی اکسیدان بهترین راهکار برای 

حفظ سلامت کبدتان به  موازات سلامت عمومی بدنتان هست
از  وسیعی  طیف  و  است  بدن  مهم  اندام های  از  یکی  کبد 
عملکردهای بدن را بر عهده دارد؛ بنابراین مراقبت از سلامت کبد 
بسیار حائز اهمیت است. آنتی اکسیدان ها و غذاهای غنی از فیبر 
فراوانی هستند که برای کبد مفید می باشند و غذاهای غنی از 
ویتامین و اسید چرب امگا ۳ از کبدتان محافظت نموده و سلامت 

آن را حفظ می نمایند. 
کبد دارای نقش کلیدی در متابولیسم است و به تولید مواد 
بیو شیمیایی لازم برای هضم کمک می نماید. کبد عملکردهای 
مواد  گلوکز،  ذخیره سازی  ازجمله:  دارد  عهده  بر  را  متعددی 

معدنی، ویتامین ها و پاک سازی و سم زدایی خون.
غذاهایی که مصرف می کنید بر سلامت و عملکرد کبد شما 
بسیار مؤثرند. غذاهای طبیعی ارگانیک بسیاری هستند که برای 

کبد مفید می باشند. 
*غذاهای مفید برای کبد

راهکار  بهترین  آنتی اکسیدان  از  غنی  خوردنی های  مصرف 
عمومی  سلامت  به موازات  کبدتان  سلامت  حفظ  برای 
از  غنی  غذاهای  بتاکاروتن،  از  غنی  غذاهای  هست.  بدنتان 
آنتی اکسیدان به پاک سازی اثر رادیکال های آزاد و مواد مضر در 
کبد کمک می نمایند. سبزیجاتی نظیر چغندر و هویج حاوی 

آنتی اکسیدان های کاروتنوئید و بتاکاروتن می باشند. 
تمام آنتی اکسیدان ها به پروسه ی سم زدایی کبد کمک نموده 
است  جالب  می کنند.  محافظت  بیماری ها  برابر  در  کبد  از  و 
که متذکر شویم بتاکاروتن )پیش ساز ویتامین A( موجود در 

هویج، یک آنتی اکسیدان مفید و مؤثر هست؛ لذا مفید است که 
مصرف هویج را در الگوی رژیم غذایی خود بگنجانید.  همچنین 
سیر نیز مفید است و سلنیوم و گلوتاتیون موجود در سیر دارای 
عملکردی مشابه با آنتی اکسیدان ها می باشند.  غذاهای غنی 
از ویتامین های B ،C و E می بایست به صورت روزانه برای تقویت 
سلامت کبد مصرف شوند. غذاهای غنی از ویتامین C و ویتامین 
می باشند.  مفید  بسیار  مذکور  آنتی اکسیدان های  همانند   E
این مواد با خاصیت آنتی اکسیدانی به کاهش تخریب ناشی 
و  تقویت  برای  بنابراین  می نمایند،  کمک  آزاد  رادیکال های  از 
پاک سازی کبد مفیدند.  غذاهای غنی از ویتامین ب عملکرد کبد 
را تقویت می کنند و به کاهش احتقان کبدی کمک می نمایند. 
ویتامین ب ۱۲ نیز به متابولیسم چربی ها و بهبود عملکرد کبد 
کمک می نماید. بسیاری از غذاها )بروکلی، تخم مرغ، اسفناج، 
می باشند.  ب  ویتامین  حاوی  غیره(  و  غلات  قهوه ای،  برنج 
بسیاری از میوه ها و سبزیجات نیز حاوی ویتامین ث می باشند 
و  فلفل، مرکبات  بروکلی،  توت فرنگی،  ازجمله: گوجه فرنگی، 

غیره. سبوس گندم منبع خوبی از ویتامین E و سلنیوم هست. 
بادام، آووکادو، گردو، غلات غنی شده، تخم آفتابگردان، کره 
 E ویتامین منابع خوب  از  نیز  روغنی  بادام زمینی، سبزیجات 
می باشند. غذاهای غنی از فیبر غذاهای فیبردار برای تقویت 
عملکرد کبدتان ضروری هستند. استفاده از غذاهای فیبردار 
نظیر نان های دارای غله کامل، برنج و دیگر محصولاتی که حاوی 

غلات کامل باشند؛ مطمئناً پروسه هضم را تقویت می نمایند. 
برخوردار  بالایی  فیبر  محتوای  از  نیز  سبزیجات  و  میوه ها 
برای  نیز  امگا ۳  از  غنی  غذاهای  مصرف  امگا ۳  می باشند. 
سلامت کبد مهم است. غذاهای مرسوم غنی از امگا ۳ عبارت اند 
از: ماهی ها )ساردین، سالمون، قزل آلا و ...(، مغزها و روغن هایی 

گیاهی )شامل: کانولا، سویا، دانه کتان و کنجد(.
*غذاهایی که مضر هستند و باید از آن ها پرهیز کنید

- کافئین و الکل غذاهای غنی از کافئین و الکل، می توانند به 
عملکرد کبدتان آسیب برسانند. مصرف کافئین، پاک سازی کبد 
را دشوار می کند. توصیه می شود از مصرف بی رویه نوشیدنی های 

غنی از کافئین )به ویژه قهوه و مانند آن( اجتناب کنید و به جای 
آن ها از نوشیدنی های سالم و مفیدتری مثل چای سبز استفاده 
کنید. چای سبز به تقویت ایمنی بدن کمک می نماید و محتوای 

کافئین آن در حداقل است.
- غذاهایی که پرچرب و حاوی چربی اشباع بالایی هستند، 
آمینو  )آلانین   ALT آنزیم  سطح  افزایش  موجب  می توانند 
ترانسفراز( کبدی گردند. سطح بالای آنزیم ALT نشانگر تخریب 
کبدی است. این در حالی است که بسیاری از شیرینی جات، 
فست فودها و غذاهای رستورانی حاوی محتوای چربی اشباع 
بالایی هستند. برای مثال در این زمینه یک تیم تحقیق سوئدی 
یک بررسی را بر روی ۱8 دانش آموز جوان سالم لاغراندام انجام 
دادند. از دانش آموزان مذکور خواسته شد؛ یک الگوی فعالیت 
بدنی نشسته )کم تحرک( و مصرف ۲ وعده غذایی روزانه در 
رستوران های فست فود را برای مدت یک ماه، داشته باشند. 
آنان؛ همبرگر و دیگر غذاهای  از گزینه های رایج رژیم غذایی 
فست فود غنی از چربی اشباع بود. در پایان نمونه های خونی 
افراد جمع آوری گشت و نتایج مطالعه حاکی از افزایش یافتن 
سطوح آنزیم کبدی ALT در آنان بود؛ که این امر نشان می دهد 
این الگوی غذایی - رفتاری به کبد آن ها فشار مازادی را تحمیل 
نموده و درنتیجه شانس آسیب های کبدی را در درازمدت افزایش 

می دهد.
*معجونی برای سم زدایی از کبد

مواد مورد نیاز: ۱ فنجان جعفری خرد شده-۵ ساقه کرفس
6 فنجان آب-۳ عدد لیمو

*طرز تهیه:
مواد مورد نیاز را با دقت بشورید. اگر لیموی ارگانیک پیدا کردید، 

نمی خواهد پوست آن را بگیرید.
محتویات را تا زمانی که خوب مخلوط شوند باهم ترکیب کنید 

اما فعلا آب را اضافه نکنید.
هنگامی که به خوبی باهم مخلوط شدند مواد را داخل آب 
بریزید و دوباره هم بزنید. نوشیدن ۲ فنجان بعد از هر وعده غذایی 
بسیار نتیجه بخش تر است. اگر تنها ۵ روز، ۳ وعده در روز این 
نوشیدنی را میل کنید تمام سموم از کبدتان خارج می شود. لازم 
به ذکر است اگر در طول روز آب فراوان میل کنید به روند پاکسازی 

کبد بسیار زیاد کمک کرده اید.

معجون سم زدایی از کبد

چگونه از کبدمان مراقبت کنیم

تستتراکماستخوانبرایچهافرادیضروریاست؟
ممکن است برای بسیاری از افراد این پرسش مطرح باشد که آیا با وجود نداشتن سابقه 

شکستگی یا مشکلات استخوانی انجام آزمایش تراکم استخوان ضروری است؟.
به گزارش ایسنا، متخصصان مرکز پزشکی "مایو کلینیکِ" آمریکا در پاسخ به این پرسش 
خاطر نشان کردند: لزوم انجام این آزمایش به شرایط مختلف بستگی دارد. در تست 
سنجش تراکم استخوان دوز پایینی از اشعه ایکس به شکلی سریع و غیر تهاجمی برای 
اندازه گیری میزان کلسیم و دیگر مواد معدنی در بخشی از استخوان و معمولا لگن و ستون 

فقرات به کار گرفته می شود. 
با شناسایی کاهش حجم مواد معدنی در استخوان ها پزشک متخصص می تواند احتمال 
خطر شکستگی استخوان را تعیین کرده و پوکی استخوان را تشخیص داده و میزان پیشرفت 
آن را کنترل کند. بیشتر جوانان و افرادی که وضعیت جسمی سالمی دارند به انجام آزمایش 
تراکم استخوان نیاز ندارند. اما با بالا رفتن سن خطر ابتلا به پوکی استخوان افزایش پیدا 
می کند زیرا تراکم استخوانی با بیشتر شدن سن کاهش پیدا می کند. این موضوع بیشتر 
در زنان مشاهده می شود. در زنان 6۵ سال به بالا انجام آزمایش تراکم استخوان توصیه 
می شود. همچنین در صورتیکه با انجام این آزمایش سلامت استخوان ها تایید شود این 

آزمایش می تواند پایه ای برای ارزیابی تست های آتی باشد.
آشکار  پرسش  این  به  پاسخ  نداشته اند  استخوان  شکستگی  سابقه  که  مردانی  برای 
توصیه  مردان  برای  را  استخوان  تراکم  آزمایش  مرتب  انجام  آمریکایی  پزشکان  نیست. 

نمی کنند زیرا مردان از تراکم استخوانی بیشتری برخوردارند و نسبت به زنان با سرعت 
کمتری حجم استخوانی خود را از دست می دهند و خطر شکستگی کمتر آنان را تهدید 
می کند. همچنین شواهد قطعی وجود ندارد که نشان دهد داروهای پوکی استخوان مانع 
از شکستگی استخوان در مردان شود. مردان ۵۰ تا 6۹ ساله و زنان کمتر از 6۵ سال در 
صورت وجود فاکتورهای خطرزا در پوکی استخوان از جمله سابقه خانوادگی یا سابقه 
شکستگی، تست سنجش تراکم استخوان انجام می دهند. همچنین فاکتور خطرزای دیگر 
مصرف انواع خاصی از داروهاست که با فرایند بازتولید استخوان در بدن تداخل دارد. از 
جمله این داروها می توان به داروهای استروئید از قبیل پردنیزون )prednisone( و داروهای 
سرکوب کننده سیستم ایمنی از قبیل مواردی که پس از پیوند عضو یا پیوند مغز استخوان 
تجویز می شود، اشاره کرد. افراد بالای ۵۰ سال که دچار شکستگی استخوان شده و افرادی 
که حدود ۳.8۱ سانتی متر یا بیشتر کوتاهی قد داشته اند نیز لازم است به منظور بررسی 

احتمال پوکی استخوان آزمایش سنجش تراکم استخوان انجام دهند.  
به گزارش مدیکال اکسپرس، از جمله نکاتی که به حفظ سلامت استخوان ها حتی با 

افزایش سن کمک کند می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- ورزش کردن - حفظ رژیم غذایی سالم - خودداری از استعمال سیگار - خودداری از 

مصرف مواد الکلی
همچنین توصیه می شود اگر هر گونه نگرانی درباره سلامت استخوان های خود دارید در 

مورد ضرورت انجام تست سنجش تراکم استخوان با پزشکتان مشورت کنید. انجام اقدامات 
پزشکی و پیشگیرانه لازم و در موقع مناسب به معنی بهره مندی از سلامت استخوانی در 

سال های آتی و در سنین بالاتر است.
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اجتماعی

 یکی از عمده ترین انتقاداتی که منتقدان سینمایی و 
صاحب نظران این عرصه علیه سازمان سینمایی مطرح 
می کنند، عدم توازن و تعادل بین سینمای تجاری )یا در 

اصلاح بدنه( و سینمای فرهنگی است.
یکی از نقدهای منتقدان و صاحبنظران در سال های 
اخیر، عدم توازن تولیدات سینمایی از لحاظ مفهوم و 
مضامین است؛ بدین صورت که سایر ژانرهای سینمایی 
)اجتماعی، سیاسی، درام، ملودرام، معمایی و…( در سایه 
یک ژانر، ژانر کمدی قرار گرفته و هر روز و هرسال بیش از 

پیش به حاشیه رفته اند.
نه  و  گفتن  برای  جدیدی  حرف  نه  که  کمدی هایی 
مضمونی برای انتقال دارند و به نوعی تحریفی از مفهوم 
کمدی هستند؛ اما با این تفاسیر نه تنها پشت سرهم و 
تقلیدوار از یکدیگر ساخته می شوند که حتی خودشان 
تکرار شده و استمرار می یابند. مثال متاخر این داستان 
فیلم تگزاس است که پس از موفقیت فروش گیشه در 
سال ۹۷، قسمت دوم آن نیز ساخته شده و هم اکنون در 

حال اکران است.
تگزاس فیلمی با ژانر کمدی است که در قسمت اول 
در برزیل و در قسمت دوم )که در حال اکران است( در 
ایران ساخته و فیلمبرداری شده است. تگزاس داستان 
نجومی  درآمدهای  کسب  دنبال  به  که  است  آدم هایی 
از راه های نامتعارف )مانند سرپرستی یک کودک( یا به 
تعبیری یک شبه پول دار شدن هستند و این جاه طلبی 
آنان را درگیر مصائب و حوادثی می کند که از خلالی این 
مصائب تلاش می شود تا داستانک هایی ایجاد شود که 
برای بیننده خنده دارد باشند یا خنده دار به نظر برسند. 
مهدی هاشمی، سام درخشانی، پژمان جمشیدی، ژاله 
صامتی، گابریلا پتری، بهرنگ علوی، رضا ناجی، امید 
روحانی، آدریانو تولوزا، سهیل قنادان،تی آگو متوس و 
نادر سلیمانی بازیگرانی هستند که در تگزاس ۱ و ۲ به 

ایفای نقش پرداخته اند.
اول  ایرانی در قسمت  بازیگران  به رغم تعداد محدود 
به دلیل تولید در برزیل، به لطف ساخته شدن قسمت 
دوم این فیلم در ایران، کارگردان بازیگران جدیدی را به 
مجموعه خود افزوده، ضمن اینکه تلاش شده است تا 
بازیگران قبلی ثابت بمانند؛ چنانچه بازیگر زن خارجی( 
گابریلا پتری )هم در سفری بسیار کوتاه به ایران آمده 
است تا در این قسمت نیز نقشی )هرچند بسیار کوتاه( 

را ایفا کند.
در این میان اما نکته جالب توجه، اظهار نظر اخیر تهیه 
کننده این فیلم »ابراهیم عامریان« درباره ادامه داشتن 
این فیلم تا سه سال آینده و ۵ قسمتی شدن آن است. 
عامریان در این باره گفته است: فیلمنامه »تگزاس ۳« 
آماده است و به زودی وارد فاز تولید شده و در جشنواره 
ملی فیلم فجر ۹۸ رونمایی و در نوروز ۹۹ اکران خواهد 
شد. از ابتدا »تگزاس« در پنج قسمت طراحی شده بود و 
قرار است در ۵ قسمت تولید شود و اولین فیلم سینمایی 
۵ قسمتی در ایران است. سعی خواهیم کرد هر سال 

قسمتی از »تگزاس« را ساخته و در بهار اکران کنیم.
تگزاس  که  اساس  این  بر  و  اظهارات  این  اساس  بر 
بر اساس داستانی  به عنوان مثال  نه  فیلمی است که 
اینکه  نه  و  باشد  شده  تدوین  مکتوب  رمانی  و  مدون 
داشته  دادن  ادامه  برای  جایی  می رسد  نظر  به  اساساً 
باشد، این اظهار نظر تهیه کننده مقداری غریب به نظر 
می رسد. ضمن اینکه بر اساس ادعای رونمایی این فیلم 
در جشنواره فجر، باید گفت که سبک، محتوا و داستان 
فیلم نیز همخوانی ای با سنت انتخاب و فیلم های منتخب 

جشنواره فجر ندارد.
*آسیب شناسی سینمای کمدی

به  شبیه  فیلم هایی  روزافزون  افزایش  شناسی  آسیب 
فیلم های کم  از سایر  برداری ای  تگزاس که خود کپی 
ممیزی های  زدن  دور  هدف  با  دست  این  از  محتوایی 
گیشه و موفقیت در آن هستند از طرفی و تکرار و سری 
شدن خود این آثار از طرف دیگر یکی از مسائلی است که 

نیاز به موشکافی دارد.
بر این اساس پژوهشگر ایرنا مصاحبه ای را با »کیوان 
کثیریان« روزنامه نگار، منتقد سینما و کارگردان تئاتر انجام 

داده که شرح آن در ادامه آمده است.

کثیریان در ابتدا و ضمن تاکید بر این نکته که بازگشت 
سرمایه در این گونه روندها اهمیتی اساسی دارد، بیان 
داشت: چرا کارگردان ۵ قسمت می سازد، این را باید از 
سرمایه گذار پرسید که آیا پولش باز می گردد که ادامه 
می دهد یا نه؛ و از الان درباره قسمت پنجم آن صحبت 
می کند آن هم زمانی که در حال حاضر دوتای آن ساخته 
شده است. مساله اول بازگشت سرمایه است و دیگری 
اینکه آیا این فیلم آنقدر سود سرشاری دارد که سرمایه 
گذار چنان مطمئن است که در ادامه هم در این حد موفق 

خواهد بود و فروش خواهد کرد.
»مساله بعدی این است که تولید این گونه از فیلم ها 
سطح سلیقه مخاطب را پایین می آورد و به هر صورت 
وجودشان )نمی گویمکه لازم نیست( در کلیت سینمای 
سینمای  اقتصاد  هرحال  به  باشد.  که  است  واجب  ما 
گردش بیشتری پیدا می کند و اینکه بخشی از مردم این 
شکل از سینما را دوست دارند ولی نهایتاً اینها فیلم های 

درجه سه ما هستند.
وی افزود: سازمان سینمایی نتوانسته است تا فضایی 
فراهم کند که حمایت درستی در اکران، از فیلم های با 
اکران حمایت سازمان  البته در  باشد.  تر داشته  ارزش 
نه  است،  )کمدی ها(  فیلم ها  همین  از  هم  سینمایی 
به هر صورت  و  فیلم هایی چون »غلامرضا تختی«.  از 
سینمای ما طوری شده است که آنهایی که این نوعسنیما 
را دوست ندارند، خوراک زیادی هم برای استفاده ندارند، 
بنابراین سینما هم نمی روند. یعنی یکی از وظایف سازمان 
سینمایی این است که طوری چگالی اکران را تنظیم کند 
و برای اکران برنامه ریزی کند که فیلم های سالم و خوب 
و با کیفیت مثل امروز نسوزند. امروز شما یا باید از این 
کمدی های دم دستی بسازید )که واقعاً نمی شود اسم آن 

را کمدی گذاشت( یا هیچی و فیلم نسازید.
»چون فیلم های خاص که مخاطب خاص دارند و در 
هنر و تجربه هستند، شکلشان مشخص است و برای 
وضعیت  که  فیلم هایی  ولی  نشده اند؛  ساخته  فروش 
و  است  آنها  پشت  دغدغه  اساساً  دارند،  بهتری  کیفی 
ساخته می شوند تا سطح سینما را بالا ببرند، عملًا در 
سازمان سینمایی از حمایتی برخوردار نیستند. اما برای 
کم  شأن  ممیزی  هم  سازنده  دوستان  این  کمدی ها، 
است، هم مشکلی برای اکران ندارند و سینماهای زیادی 
در اختیارشان است و همین اینکه در تولید از آنها حمایت 
بر  اینها )کمدی ها(  افزود: یعنی عملًا  می شود«. وی 
سینما غالب می شوند و اصلًا لازم نیست که این اتفاق 
بیفتد چرا که سینمای ما، یک سینمایی غنی است و این 
بخش از سینما، یک بخش تجاری کوچک است که باید 
وجود داشته باشد ولی نباید بر سینما غالب بشود؛ یعنی 
بخش تجاری برای سینما لازم هست اما کافی نیست. ما 
باید حواسمان باشد که فیلم های مهمی در سینما هستند 
که دارند نابود می شوند. مثلًا الان به فیلم »کارت پرواز« به 
خاطر هر دلیلی )به کارگردانی »مهدی رحمانی«( فرصت 
اکران ندادند و این فیلم به هنر و تجربه منتقل شد؛ در 
حالی که این فیلم می توانست فیلم مورد توجه مردم هم 

باشد.
»به هر صورت امروز وضعیت اکران و مدیریت سینمای 

ما وضعیت مناسبی نیست. به همین دلیل ادعای سرمایه 
گذاری که من نمی دانم چقدر سرمایه دارد که از الان به 
شماره پنج این فیلم فکر می کند و چقدر ضمانت برای 

برگشت سرمایه اش دارد، غیرعادی است«.
ممیزی های ناکارآمد

این  می توان  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  کثیریان 
سبک از فیلم ها را به دلیل به کارگیری المان هایی چون 
استفاده از فضاها خارج از ایران و زنان بی حجاب که 
و خطوط  دنبال دور زدن محدودیت ها  به  عمدتاً صرفاً 
قرمز هستند و در نهایت محتوایی ندارند، نمای جدیدی 
از فیلمفارسی نامید خاطرنشان کرد: در این صورت به 
فیلمفارسی توهین می شود چرا که فیلمفارسی اتفاقاً به 
طور معمول تم اخلاقی داشت و اصلًا به نظرم قابل قیاس 
با این شکلی که امروز می بینیم و در سینمای ایران اتفاق 
می افتد، نیست. در فیلمفارسی نوعی از صمیمیت وجود 
و وجهه اخلاقی داشت که نتیجه گیری شما از این سبک 
فیلم ها قطعاً به نفع اخلاق بود اما در این فیلم ها به دلیل 
به لحاظ  مدیریت کاملًا بلاتکلیفی که در سینمای ما 

ممیزی وجود دارد، تکلیف فیلم ها مشخص نیست.
و  افتاد  »گاندو«  سریال  در  که  اتفاقی  همین  »مثلا 
با فیلم »کاناپه« از  مقایسه ای که دوستان من داشتند 
در  شما  است  مسخره  این  عیاری«؛  »کیانوش  آقای 
»امپراطور جهنم« )به کارگردانی پرویز شیخ طادی( هم 
اما  آزاد است  آنان  برای  دارید که کلاه گیس  را  همین 
برای عیاری آزاد نیست؟ بازیگر خارجی در یک لوکیشن 
خارجی هرکاری می تواند بکند و هر پوشش و هر تماس 
بدنی ای می تواند داشته باشد ولی در لوکشین ایران اگر 
عیاری باشی، هیچ اتفاق تازه ای برایت نمی افتد اما اگر 
شیخ طادی باشی، کاملًا آزادی که از کلاه گیس استفاده 
کنی؛ اگر همین کارگردان گاندو باشی کاملًا می توانی 
نمی افتد.  اتفاقی  هیچ  و  کنی  استفاده  گیس  کلاه  از 
چندگانگی های که وجود دارد، همیشه به نفع سینمای 
کم ارزش تجاری و همیشه به ضرر سینمای متفکر و 

سینمایی است که حرفی برای گفتن دارد«.
و  ناکارآمد  انقدر  ما  ممیزی  می دهد:  ادامه  وی 
بلاتکلیف است که هنوز هم نتوانسته تکلیف این ماجرای 
حجاب را در سینما روشن کند؛ بنابراین عیاری ها ضرر 
می کنند و بقیه دوستان که فیلم های کم ارزش و بدرد 
نخور می سازند، سود می کنند.  همیشه این ماجرا به 
ضرر سینمای اندیشه و به درد بخور در جریان است و 
پیدا کرد چون دوستانی که  آن  برای  نمی توان جوابی 
مدیر می شوند همیشه دوست دارند فیلم ها اخته و بی 
خاصیت باشند. و یک زمانی حرفی نزنند که باعث دردسر 
این و آن بشود. بنابراین عیاری ها همیشه بازنده و تگزاس 
ها برنده هستند. »شما نگاه کنید این فیلم هایی که در 
خارج از ایران ساخته می شوند، خودشان تبدیل به یک 
طبقه بندی بزرگ شده است. از »من سالوادور نیستم« 
بگیرید تا فیلم های »تگزاس« و »خانم یایا« و … که تولید 
فیلم را به خارج از ایران می برند و سعی دارند تا کمی از 
جذابیت های جنسی استفاده کنند. به هرحال مساله این 
است که مدیریت ما نتوانسته این ماجرا را جمع کند؛ در 

هیچ دوره ای«.

 معاون استاندار قم:

توسعه کشت گلخانه ای اولویت نخست 
کشاورزی قم است

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم با اشاره به اولویت های 
اصلی استان در بخش جهاد کشاورزی گفت: توسعه کشت گلخانه و کشت متراکم اولویت 
اصلی استان در مبحث کشاورزی است و از طرح های معرفی شده در این رابطه حمایت 

می شود.
مهرداد غضنفری روز شنبه در جلسه ستاد اقتصاد مقاومتی در سالن جلسات استانداری 
قم بیان کرد: شرایط اقلیمی قم، با توسعه کشت های متراکم و گلخانه ای سازگاری کاملی 
دارد. در بخش کشاورزی کل زمین های قابل کشت قم برابر ۱۰۵ هزار و ۷۳۰ هکتار است که 
این رقم ۴۶ صدم درصد کل اراضی قابل کشت کشور می باشد؛ مجموع کشت سبز استان 
شامل ۲۰ هزار هکتار باغ و ۴۲ هزار هکتار زراعت شامل ۱۷ هزار و ۵۳۱ هکتار کشت جو، 
پنج هزار و ۶۷۵ هکتار کشت گندم آبی، دو هزار و ۳۴۶ هکتار کشت کلزا و بقیه سطح زیر 
کشت به محصولات یونجه، ذرت، پنبه و صیفی اختصاص یافته است. میزان متوسط تولید 
بخش کشاورزی قم در سال برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی و 
باغی، یک هزار و ۲۰۸ تن آبزیان و ۳۲۰ هزار تن محصولات دامی است. بیشتر بهره برداران 
بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند که طبق سرشماری عمومی 
نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای ۱۲۷ روستا با جمعیت بالای ۲۰ خانوار است؛ 
جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از ۵۵ هزار و ۸۶۵ تن است که در قالب 
۱۷ هزار و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند.  احیای پروژه های راکد نیز اولویت اصلی استان 
در بخش صنعت است، بالغ بر ۴۰ پروژه و واحد صنعتی استان شناسایی و مراحل احیای 
آن ها دنبال خواهد شد. وی در ادامه با اشاره به رویکرد جدید تعریف پروژه های اقتصاد 
مقاومتی در استان گفت: رویکرد ستاد اقتصاد مقاومتی قم در سالجاری متفاوت از گذشته 
خواهد بود و از تعریف برخی از پروژه های روتین و جاری دستگاه های استانی به عنوان 
طرح های اقتصاد مقاومتی برخورد می شود. غضنفری با اشاره به مهم ترین مولفه های 
طرح های اقتصاد مقاومتی تاکید کرد: دانش بنیان بودن، درون زایی، برون گرایی و مردم 
محور بودن مهم ترین شاخص های پروژه های اقتصاد مقاومتی در استان قم است. وی با 
انتقاد از قرار گرفتن برخی از پروژه های جاری دستگاه های استانی به عنوان طرح های 
اقتصاد مقاومتی اظهار کرد: بسیاری از پروژه هایی که در سال های گذشته به عنوان 
اقتصاد مقاومتی تعریف شده سنخیتی با اقتصاد مقاومتی نداشته و به همین منظور نیز 
به مرحله اجرا نرسیده است. معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری 
قم بیان کرد: منبع و اعتبار خاصی برای پروژه های اقتصاد مقاومتی تعریف نشده و 
دستگاه های استانی باید از منابع داخلی برای آن استفاده کرده و این طرح های مهم را 
به مرحله بهره برداری و تکمیل برسانند. غضنفری در بخش پایانی سخنان خود تصریح 
کرد: درصورتی که سرمایه گذاران نیروگاه های خورشیدی اقدام عملی برای احداث نیروگاه 

نکنند پرونده های آن ها در ماده ۳۳ بررسی و درنهایت به خلعیت منجر می شود.
 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم :
۱۴نیروگاه  خورشیدی در قم احداث می شود

نیروگاه   مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: برای احداث شهرک 
خورشیدی در محدوده دریاچه حوض سلطان مطالعات ابتدایی صورت گرفته و برای 

احداث نیروگاه های خورشیدی ۱۴ مجوز صادرشده است.
مهدی آهنین پنجه افزود: حمایت از طرح های جدید در حوزه احداث نیروگاه های 

خورشیدی از سیاست های اقتصاد مقاومتی استان و شرکت توزیع نیروی برق قم است.
انرژی های  در سرمایه گذاری  استان  نیز ظرفیت  در بخش خانگی  اضافه کرد:  وی 
خورشیدی مطلوب است، در صورت استفاده از تجهیزات داخلی حمایت های ویژه تری 
از سرمایه گذاری در این بخش صورت می گیرد. وی با اشاره به مهم ترین دلایل رفتن به 
سمت انرژی های تجدید پذیر گفت: کاهش ذخایر سوخت های فسیلی، کاهش آلودگی 
محیط زیست، کاهش قیمت تولید انرژی های تجدید پذیر و نوسانات قیمت سوخت های 
فسیلی از عوامل موثر در این رابطه است. آهنین پنجه اضافه کرد: ظرفیت استان قم در 
سرمایه گذاری و تولید انرژی های تجدید پذیر بسیار بالا است و ۳۳ مکان برای احداث 
نیروگاه های خورشیدی شناسایی شده است. وی در ادامه با اشاره به مساله سقف بار 
مصرف در سطح استان های کشور گفت: درصورتی که استان ها از سقف مدیریت بار عبور 
کنند با خاموشی روبه رو می شوند. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم بیان کرد: سقف 
مصرف بار استان هفته گذشته ۸۰۷ مگاوات بود که با همکاری های صورت گرفته پیک بار 
قم از ۷۹۲ مگاوات بالاتر نرفت. وی بیان کرد: در رابطه با عدم عبور از پیک بار مصرف برق 
در استان همکاری بخش جهاد کشاورزی و صنعت در عدم عبور از سقف مصرف بسیار 
موثر بود. وی در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد :۵۰ مگاوات کل تولید پراکنده 

برق استان بوده که ۱۲ مگاوات آن از طریق انرژی های خورشیدی تولید می شود.
 

کولیوند: 

اورژانس کشور به ۱۵ هزار نیرو نیاز دارد
 رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی با بیان اینکه مشکل اصلی این مرکز 
کمبود منابع انسانی است، گفت: در حال حاضر اورژانس، ۱۵ هزار نیرو نیاز دارد تا بتوانیم 

شرایط فعلی خدمات رسانی را حفظ نماییم.
پیرحسین کولیوند روز یکشنبه در آیین افتتاح مرکز ارتباطات و فرماندهی عملیات 
ارتباط  سیستم  و  اتوماسیون  جدید  سامانه  اندازی  راه  و  بیمارستانی  پیش  اورژانس 
رادیویی دیجیتال استان قم، افزود: ضرورت جذب این تعداد نیرو به سازمان امور اداری و 
استخدامی کشور منتقل شده، ولی در حال حاضر امکان جذب ۱۵ هزار نیرو وجود ندارد.
وی اضافه کرد: مجوز استخدام سه هزار نیروی اورژانس ۱۱۵ کشور گرفته شده و این 
تعداد در آزمون هایی که وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی برگزار خواهد نمود، 
جذب می شوند. به گفته وی، راه اندازی دانشکده فوریت های پزشکی از درخواست های 

مرکز اورژانس ۱۱۵ کشور است و امیدواریم به زودی محقق شود.
کولیوند در ادامه با اشاره به تلفات و مصدومان بالای حوادث ترافیکی، بیان کرد: تا ۲ 
سال گذشته، به ازای هر ۱۰۰ هزار تَن، ۳۴ تَن در حوادث رانندگی کشور جان خود را از 
دست می دادند و سازمان بهداشت جهانی در این زمینه ایران را با کشورهای گروه هشتم 
دنیا از جمله هند و پاکستان مقایسه می کرد. وی افزود: سال گذشته با همت سازمان 
اورژانس ۱۱۵، این تعداد به ۲۰ کشته به ازای هر ۱۰۰ هزار تَن کاهش یافت و رده ایران از 
گروه هشتم به گروه اول رسید و امروز با کشورهایی مثل فرانسه، انگلیس و آلمان مقایسه 
می شود. وی به افزایش و ارتقای تجهیزات مرکز اورژانس اشاره و بیان کرد: در سال ۹۵، 
۲ هزار و ۴۰۰ دستگاه آمبولانس در سراسر کشور فعال بود که امروز این تعداد به پنج هزار 
و ۵۰۰ دستگاه و تعداد بالگرد از هفت به ۴۲ فروند افزایش یافته است. کولیوند با بیان 
اینکه امداد هوایی قم یکی از شاخص ترین مراکز اورژانس هوایی کشور است، اضافه کرد: 
مرکز اورژانس هوایی کشور تاکنون ۲۷ هزار مصدوم را به مراکز بیمارستانی منتقل نموده 
که ۶۵ درصد آنها مستقیم به اتاق عمل منتقل شده اند. به گفته وی، ماموریت های مرکز 
اورژانس ۱۱۵ کشور از یک میلیون و ۷۰۰ هزار در سال های گذشته به سه میلیون و ۸۰۰ 

هزار افزایش یافته است.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم  خبرداد

راه اندازی سیستم ارتباط رادیویی دیجیتال 
اورژانس قم 

آیین افتتاح مرکز ارتباطات و فرماندهی عملیات اورژانس پیش بیمارستانی و راه اندازی 
سامانه جدید اتوماسیون و سیستم ارتباط رادیویی دیجیتال قم، روز یکشنبه در مرکز 

اورژانس ۱۱۵ قم برگزار شد.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در این آئین گفت: تعامل بسیار مناسبی بین سازمان ها 
از جمله استانداری، نیروی انتظامی، راهداری، دانشگاه علوم پزشکی و اورژانس ۱۱۵ در 
قم وجود دارد و این همدلی نسبت به استان های دیگر بارزتر است. ابوالفضل ایرانی خواه 
با بیان اینکه افتتاح مرکز ارتباطات عملیات اورژانس پیش بیمارستانی یکی از طرح های 
حوزه سلامت در مسیر توسعه و ارتقاست، افزود: در سال های گذشته تحول چشم گیری 
در حوزه سلامت رقم خورده و این اقدام ها ایران را در رده برجسته ترین کشورهای پیشرفته 
جهان در حوزه سلامت قرار داده است. وی با اشاره به اینکه مرگ و میرهای ناشی از 
بیماری های عفونی در کشور بسیار ناچیز شده است، ادامه داد: شاخص های سلامت 
آحاد جامعه ارتقای چشمگیری یافته و روند بیماری ها نسبت به گذشته کاهش محسوسی 
داشته است. وی با بیان اینکه نیروی انسانی از جمله ملزومات تحول در حوزه سلامت 
است، افزود: یکی از اهداف افتتاح مرکز ارتباطات و فرماندهی عملیات اورژانس پیش 
بیمارستانی توجه و تکریم شایسته نیروی انسانی است که به ارتقای خدمات رسانی به 
بیماران کمک شایانی خواهد نمود. رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم 
نیز در این آئین گفت: بهره برداری از مرکز ارتباطات و فرماندهی عملیات اورژانس پیش 
بیمارستانی در این استان با هدف ارتقای خدمات این مرکز و تکریم ارباب رجوع صورت 
می گیرد. محمد شهیدی با بیان اینکه تکریم نیروی انسانی از جمله اهداف این طرح 
است، افزود: همه دستگاه های خدماتی و عملیاتی موظف هستند برای بهبود کیفیت کار 
نیروهای خود فضای کاری مطلوب و استانداردی فراهم آورند. وی اضافه کرد: توسعه مورد 
نیاز در بستر اقتصاد مقاومتی از دیگر اهداف طرح بود و در این راستا هیچ سازه ای خراب و 
بازسازی نشد، بلکه فضای موجود با بهره گیری از کارشناسان متخصص مرمت و با امکانات 
روز و مناسب تجهیز شد. وی تکریم شهروندان و رعایت حقوق آنها را از دیگر اهداف طرح 
دانست و بیان کرد: در سیستم ارتباط رادیویی دیجیتال تمام اطلاعات شخصی و بالینی 
مورد نیاز به جای روش سنتی قبلی که مبتنی بر پر کردن فرم های مأموریت بود، به صورت 
دیجتیال در گوشی هوشمند ثبت و ذخیر می شود. وی خاطرنشان کرد: این اطلاعات 
قبل از حرکت آمبولانس برای بیمارستان مقصد و مرکز اورژانس ۱۱۵ ارسال که این امر 
موجب تسریع در رسیدگی به بیمار و مصدوم در داخل و خارج از بیمارستان می شود و 
مکمل خوبی برای پرونده سلامت خواهد بود. وی افزود: این سامانه همچنین امکان 

مدیریت ناوگان اورژانس را به صورت دقیق و در لحظه فراهم می کند.

عدم توازن و تعادل بین سینمای تجاری و سینمای فرهنگی 

وقتی سینمای فرهنگی قافیه را به رقبایش می بازد
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 سرپرست روابط عمومی و امور بین الملل استانداری قم :

مدیران اجرایی قم روابط عمومی ها را پشتیبانی کنند
 سرپرست روابط عمومی و امور بین الملل استانداری قم گفت: با توجه به برگزاری انتخابات 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در دوم اسفندماه سال جاری و همچنین در پیش بودن 
هفته دولت روابط عمومی دستگاه های اجرایی استان دارای فعالیت زیادی هستند، از این رو 
از مدیران این توقع وجود دارد که روابط عمومی ها را با حمایت های همه جانبه خود پشتیبانی 
کنند. رضا صالحی عصر شنبه در همایش آموزشی روابط عمومی نوین در سالن اجتماعات 
پردیس فارابی دانشگاه تهران اظهار داشت: آسیب شناسی روابط عمومی ها در دستور کار 
استانداری قرار دارد و بر حسب تاکید استاندار قم مبنی بر تشکیل شورای اطلاع رسانی با هدف 
آسیب شناسی وضعیت روابط عمومی دستگاه ها در نحوه اطلاع رسانی و تولید محتوا بر اساس 
نیازهای جامعه، جلسه های کارشناسی ذیل این شورا در چند نوبت تشکیل شده است. وی با 
بیان اینکه طی بررسی های صورت گرفته آسیب های مختلف روابط عمومی ها احصا شد، افزود: 
نبودن تشکیلات مناسب سازمانی برای روابط عمومی در دستگاه های اجرایی، تولید محتوا و 
روش های سنتی و عدم پاسخگویی به نیازهای جامعه از عمده ترین این آسیب هاست. سرپرست 
روابط عمومی استانداری قم همچنین موضع انفعالی روابط عمومی در قبال رسانه ها و عدم 
شفافیت و عدم پاسخگویی به موقع را نیز از دیگر آسیب های بدست آمده دانست و افزود: بر 
همین اساس با همکاری دانشکده مدیریت پردیس فارابی دانشگاه تهران یک سری دوره های 
آموزشی متناسب با این نیازها تدوین شد. صالحی یادآور شد: هم اکنون دوره های آموزشی در 

حال برنامه ریزی است که به صورت هدفمند در سه ماهه تابستان اجرا خواهیم کرد.
*روابط عمومی ها باید به دانشگاه رویکرد ویژه ای داشته باشند

رئیس دانشکده مدیریت پردیس فارابی دانشگاه تهران نیز در این همایش اظهار کرد: روابط 
عمومی ها باید به دانشگاه توجه خاصی داشته باشند. حسن زارعی متین با اشاره به وظایف روابط 
عمومی ها گفت: روابط عمومی ها چشم و چراغ دستگاه ها و مدیران و سازمان ها هستند، از این 
رو باید خوب ببینند تا برای مدیران دستگاه ها مشاوران امین باشند. وی با تاکید بر اینکه جذب 
اعتماد مخاطبان باید مهمترین هدف روابط عمومی ها باشد، خاطرنشان کرد: اعتماد مهمترین 
مؤلفه سرمایه اجتماعی است، و پایین بودن سرمایه اجتماعی نیز به ضعف عملکرد روابط 
عمومی ها باز می گردد. زارعی متین تقویت سرمایه اجتماعی بین سازمان ها را نیز مورد تاکید قرار 
داد و گفت: اگر یک سازمان می خواهد بین مخاطبان خود خوشنام باشد روابط عمومی در این 
زمینه مهمترین نقش را دارد. نخستین همایش آموزشی روابط عمومی نوین با موضوع اهمیت و 
نقش روابط عمومی اثر بخش در عملکرد سازمان ها به همت اداره کل روابط عمومی و امور بین 
الملل استانداری قم و با حضور مدیران کل روابط عمومی دستگاه های اجرایی و اصحاب رسانه و 

همچنین علی اکبر فرهنگی چهره ماندگار و پدر مدیریت رسانه ای کشور برگزار شد.
   

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم:

۱۸ هزار تن طالبی از مزارع کشاورزی قم 
برداشت می شود

 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: ۱۸ هزار تن طالبی از ۷۲۵ 
هکتار زمین کشاورزی استان، برداشت می شود. محمد علی سلامی بیان کرد: طالبی کشت شده 
در مزارع قم از کیفیت و طعم بسیار مطلوبی برخوردار است و مشتریان قابل توجهی از سایر نقاط 
کشور دارد. وی افزود: بذر این محصول حدود ۶۰ سال پیش توسط حاج حبیب کاشی وارد قم شد 
و اکنون در بخش جعفریه به صورت گسترده کشت می شود. وی ادامه داد: طالبی نسبت به دمای 
هوای حساس است و برای رشد به آب کافی نیاز دارد که این شرایط در زمین های کشاورزی بخش 
جعفریه مهیاست. سلامی گفت: این محصول دوره عمر کوتاهی دارد و باید در ابتدای فصل بهار 
کاشت و در نهایت تا ابتدای فصل تابستان برداشت شود. وی بیان کرد: حدود ۴۰۰ بهره بردار به 
صورت حرفه ای مشغول تولید این محصول در سطح مزارع کشاورزی استان هستند. وی ادامه داد: 
بسیاری از کشاورزی قمی، طالبی را به همراه پنبه به صورت همزمان در مزارع خود کشت می کنند 
که این کار علاوه بر صرفه جویی در مصرف آب و سایر هزینه ها، باعث توجه بیشتر به محیط کشت و 
افزایش کیفیت محصول می شود. جعفریه یکی از بخش های پنجگانه استان قم است که در فاصله 
۴۰ کیلومتری شهر قم واقع شده است. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان قم در سال 
برابر ۷۴۶ هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۲۰۸ تن آبزیان و ۳۲۰ 
هزار تن محصولات دامی است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل 
می دهند که طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای ۱۲۷ روستا با 
جمعیت بالای ۲۰ خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان بیش از ۵۵ هزار و ۸۶۵ 

تن است که در قالب ۱۷ هزار و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند.
  

مدیرعامل فولاد مبارکه  تاکید کرد

لزوم پیگیری مشکلات بازنشستگان تا دستیابی به 
راه حل قطعی

با توجه به مشکلات عدیدۀ صندوق بازنشستگی فولاد کشور و دغدغه های زیاد اعضا در این 
زمینه، نشستی با حضور  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، مدیرعامل فولاد مبارکه، نمایندۀ مردم 

مبارکه در مجلس شورای اسلامی، مدیرعامل ذوب آهن و نمایندۀ اعضای صندوق برگزار شد.  
در این نشست موضوعات گوناگونی ازجمله بیمه و درمان مورد بحث و بررسی اعضای حاضر 
قرار گرفت و برای رفع برخی موانع تصمیم گیری شد. مهندس عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه   
در این نشست بر لزوم پیگیری مشکلات و مسائل بازنشستگان تا دستیابی به راه حل قطعی 
تأکید کرد و گفت: فولاد مبارکه از هیچ تلاشی برای حل مشکلات بازنشستگان، که سرمایه های 
اجتماعی و ماندگار این صنعت به شمار می آیند، دریغ نخواهد کرد و در این زمینه خود را موظف 

به رعایت حقوق کامل این عزیزان می داند. 
همچنین به دستور وزیر تعاون، با اعمال بیشترین میزان مساعدت در زمینۀ رعایت حقوق 
بازنشستگان، تصمیم بر آن شد که مدیران ذی ربط با برگزاری جلساتی به تفاهم کامل برسند و 
صورت جلسۀ این جلسات به وزیر اعلام  گردد. در سایر موارد نیز تصمیم گیری ها و صورت جلسات 

جهت رفع مشکلات، به ایشان اعلام شود.
 

نماینده مردم شیراز:

ذوب آهن اصفهان تکیه گاهی برای صنایع 
قدیمی و نوپا است

گفت: شرکت ذوب آهن اصفهان مادر صنعت کشور و نقطه ی شروعی در عرصه صنعت بوده و 
اکنون نیز تکیه گاهی برای صنایع قدیمی و نوپا است.

 دکتر علی اکبری در بازدید از غرفه ذوب آهن اصفهان در محل نمایشگاه بین المللی صنعت 
ساختمان سازندگی کشور را نتیجه  حمایت از تولیدات داخلی دانست و افزود : با وجود توانمندی 
و ظرفیت های ذوب آهن اصفهان به عنوان مادر صنعت کشور باید علاوه بر بازار داخلی، بازار 

کشورهای همسایه را تامین کرد که این امر نیازمند برنامه ریزی بلندمدت و پایدار است .
 دکتر رضایی معاون عمرانی استانداری فارس نیز ضمن بازدید از غرفه ذوب آهن اصفهان 
و آشنایی با محصولات شرکت گفت :کیفیت میلگردها شرکت در مقابل زلزله و جایگزینی 
تیرآهن H۳۰ به جای تیرورق را یکی از دستاوردهای ذوب آهن دانست و افزود : با استفاده 
و نقل  و زیرساخت های حمل  با کیفیت ذوب آهن اصفهان ساختمان سازی  از محصولات 

مقاوم سازی می گردد.
انواع فرآورده های فولادی ، با عرضه محصولات   ذوب آهن اصفهان به عنوان تولیدکننده 
تولیدی خود به بازدیدکنندگان در این نمایشگاه حضوری فعال داشت ومجموعه کاملی از نمونه 
محصولات این شرکت به ویژه انواع میلگرد، تیرآهن های I ، ریل، تیرآهن های H ، آرک ، ناودانی و 

... در معرض دید بازدیدکنندگان قرار گرفت.

 
 گامی جدید برای بهبود 

تاب آوری در روابط عمومی ها
دکتر زارعی متین رییس دانشکده مدیریت مجتمع عالی 
فارابی دانشگاه تهران که اصرار داشت ازعبارت  پردیس فارابی 
استفاده نکند در همایش روابط عمومی مورخ ۱۵ تیرماه خبر از 
هماهنگی استانداری قم ومشارکت آن دانشکده برای برگزاری دوره های آموزشی روابط عمومی 
برای کارکنان روابط عمومی دستگاههای اجرایی  استان داد که در نوع خود حکایت از همکاری 

وپیوند مطلوبی از مشارکت دستگاهها ودانشگاه داشت.
دکتر علی اکبر فرهنگی استاد پیشکسوت علوم ارتباطات وپدر مدیریت رسانه به عنوان اولین 
سخنران علمی این همایش بر نقش روابط عمومی برای ایفای مسئولیت اجتماعی،برند سازی 
وفراهم نمودن خوشنامی سازمانها اشاره نمود..قبل از شروع سخنرانی استاد فرهنگی ، کلیپی 
طنز از وظایف روابط عمومی در سازمانها پخش گردید که شاهد تشویق حاضرین در این جلسه 

بود.
کلیپ ، روابط عمومی را در قامت عکاس،تصویر بردار،برگزارکننده مراسم ونصاب بنر معرفی 
میکرد که هرچند برخی از این فعالیت ها در بخش روابط عمومی راهبری می شود ولیکن سوال 
اساسی بنده که از ذهن به نوشته تبدیل شد این بود که طبیعتا با این نگاه به جایگاه روابط 
عمومی نمی توان انتظار مدیریت افکار عمومی برای برند سازی داشت ویا به عبارتی به مسئولیت 

اجتماعی سازمان به عنوان فعالیت روابط عمومی پرداخت. 
حرکت ارزشمند اداره کل روابط عمومی برای تدوین دوره آموزشی جهت توانمند سازی روابط 
عمومی استان قابل تقدیر می باشد وبه عبارتی می توان این حرکت را گامی برای بهبود تاب آوری 

روابط عمومی ها در انجام فعالیت ها قلمداد نمود.
اما باید در نظر داشت علاوه بر برگزاری دوره های آموزشی عوامل متعدد دیگری نیز برای 

افزایش ویا بهبود تاب آوری روابط عمومی ها  بایستی در نظر گرفت.
نان اندرسون- برای بهبود تابآوری فراهم سازی حمایت مهربانانه،طراحی وارتباط سازی برای 
افزایش امیدواری،فرصت سازی برای مشارکت معنادار،مرزبندی شفاف وسازگار را پیشنهاد 

می نماید. 
خانواده بزرگ روابط عمومی استان پس از طی دوره های آموزشی ،پیشنهادات  آقای اندرسن 
را نیز برای انجام شایسته وظایف وماموریت های خود نیاز دارند چراکه ممکن است  در هنگام 
فعالیت با شرایط دشواری همراه باشند لذا توجه به بهبود تاب آوری در حرفه ارتباطی به معنای 
توانایی مقابله با شرایط دشوار وپاسخ انعطاف پذیر به فشار های موجود است که امیدوارم با 
آموزش های پیش بینی شده ،روابط عمومی های استان  قدرت لازم را برای مقابله سالم وغلبه 

بر سختی ها بدست آورند.  
کارشناس ارشد علوم ارتباطات

طرح بازآفرینی شهری فرآیندی است که به خلق فضای شهری جدید با حفظ 
ویژگی های اصلی و کالبدی منجر می شود به عبارتی این طرح به اقداماتی جامع 
و یکپارچه برای حل مشکلات شهری است تا در نهایت به یک پیشرفت اقتصادی، 

کالبدی و یا اجتماعی و محیطی انجام خواهد شد.
با رشد زندگی شهری و پیشرفت های تکنولوژی به تغییرات جمعیتی در شهرها 
سرعت بخشید و این امر باعث بر هم خوردن تعادل های اجتماعی و محیطی شد 
تا جایی که این توسعه تأثیر قابل توجهی بر بافت های قدیمی و فرسوده برجای 

گذاشت.
اسکان یافتن جمعیت کثیری از مهاجران و افراد غیر بومی در بافت های تاریخی 
تغییر ساختار  باعث  از آن  بافت ها شده و مهم تر  این  باعث تخریب و فرسودگی 
اجتماعی و فرهنگی شد تا جایی که بسیاری از محله های تاریخی اصالت و ساکنان 
اصلی خود را از دست داد لذا برای نجات این بافت و محله های تاریخی و حتی 

حاشیه شهرها طرح ملی »بازآفرینی شهری« به دستور رئیس جمهور شروع شد.
این طرح ملی در استان قم از سال ۹۶ آغاز شد در حالی که این استان دارای 
محله های تاریخی مهمی است که می توانست با بهسازی به ویترینی برای بازدید 
گردشگران تبدیل شود ولی با گذشت چند سال تنها به تشریح اهداف این طرح ختم 
شده است در حالی که استان های مجاور توانسته اند با کمک این طرح بافت های 
یزد،  مانند  برای رونق گردشگری مهیا کنند استان هایی  و  را احیا  فرسوده خود 

اصفهان در این زمینه کارکردهای مطلوبی داشتند.
*تقویت محورهای تاریخی و فرهنگی محله های قم

رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم در 
گفت وگو با مهر گفت: ستاد بازآفرینی شهری از سال ۹۴ فعالیت خود را با هدف 
جذب همکاری و مشارکت همه دستگاه های مرتبط در فرآیند بازآفرینی پایدار به 
منظور حفظ حقوق شهروندی و ارتقای کیفیت زندگی و هم چنین بازیابی هویت 
شهری و مدیریت یکپارچه با وحدت رویه با مشارکت عوامل مرتبط در سطح استانی 

و منطقه ای و محلی آغاز کرد.
فهیمه فتاحی زاده افزود: طرح بازآفرینی شهری از سال ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۰ شروع 
به فعالیت کرد و هدف احیای بافت فرسوده و تاریخی بود تا با بهسازی آن مانند یک 
ویترین و گنجینه ای این بافت در اختیار گردشگران قرار گیرد شهرسازان بعضاً یا با 

نگاه فرهنگی، میراثی و یا اجتماع محور وارد عمل شدند.
به گفته وی، طرح بازآفرینی شهری در قم از سال ۹۶ شروع شد و با توجه به گذشت 
چند سال از این طرح هنوز در حال تشریح اهداف مورد نظر هستیم در حالی که باید 
برای این امر تجربه و الگو بگیریم هرچند در ساخت و سازها هنوز هم به بلوغ فکری 

مناسبی نرسیده ایم.
فتاحی زاده گفت: در طرح های بازآفرینی باید به جنبه گردشگری و مزایای آن برای 
شهر قم نگاه بلند مدتی داشته باشیم با ایجاد مسیرهای پیاده روسازی برای بازدید از 
آثار تاریخی، رونق بوم گردی و احیای بافت تاریخی مانند دیگر استان هایی که در این 

زمینه ورود خوبی داشتند وارد عمل شویم.
وی افزود: با ورود گردشگران به محله های تاریخی باعث افزایش کارکرد اجتماعی 
و ارتقای سطح زندگی ساکنان بافت و محله های تاریخی شده و این امر از مهاجرت 
ساکنان اصلی به دیگر محله ها جلوگیری می شود و این امر در رونق اقتصاد و اشتغال 

هم تاثیرمثبتی دارد.
*مطالعه بومی سازی ایده بازآفرینی برای قم

رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم بیان 
کرد: ایده و فکر بومی سازی طرح بازآفرینی برای شهر قم در حال مطالعه است تا 
بدانیم برای این استان چه قالبی را به کار بگیریم و الگوی یکپارچه ای را برای این 

استان استفاده کنیم.
وی افزود: در طرح بازآفرینی شهری باید به الگوی شهری نگاه شود تا مداخلاتی که 
در بافت به کار گرفته می شود به عملیات عمرانی ختم می شود و در این عملیات باید 

زمینه های فرهنگی، اجتماعی و مدیریت شهری بافت نگاه شود.

به گفته فتاحی زاده، ستاد بازآفرینی شهری در استان قم با هماهنگی بین بخشی 
و هم سو سازی برنامه های خود با همه دستگاه های مرتبط استانی از موازی کاری 
جلوگیری و بسترهای لازم را برای تهیه و تدوین سندهای منطقه ای و محلی بازآفرینی 

پایدار در محله های مورد هدف اجرا شود و این محله ها احیا و بهسازی شود.
وی اظهار داشت: همه تصمیم ها در خصوص بافت های شهری که زیرمجموعه 
عملکردی ستاد به شمار می روند شامل، بافت تاریخی، بافت فرسوده مرکزی شهری 
و هم چنین بافت های حاشیه شهری و بافت های روستایی و اراضی ناهمگون شهری 

در این ستاد مطرح می شود.
رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم در ادامه 
با اشاره به بازآفرینی ۱۴ محله در قم گفت: با توجه به گذشت دو سال از فعالیت 
بازآفرینی شهری در استان قم توانستیم ورود خوبی داشته باشیم و باهدف ارتقای 
سطح زندگی اجتماعی و فرهنگی و هم چنین بهسازی محله های قم وارد عمل شویم 

برای این منظور ما توانستیم ۱۴ محله را بازآفرینی کنیم.
فتاحی زاده افزود: محله هایی مانند، محله نوبهار، خیابان آذر )چند محله به اضافه 
بازار(، محله چهارمردان، محله باغ پنبه و محله شاه حمزه و بافت فرسوده امامزاده 
ابراهیم و محله دروازه ری، محله خاکفرج که جزو بافت فرسوده است، محله های 
اسکان غیررسمی و حاشیه شاد قلی خان، شیخ آباد و شهرک فاطمیه و عباس آباد 

و علاوه بر آن محله هایی مانند مسجد جامع و محله عشق علی را بازآفرینی کنیم.
به گفته وی، در طرح بازآفرینی عدالت اجتماعی مد نظر است چرا که نمی توان 
به محله ای توجه کرد و محله ای دیگر را فرسوده و با توجه به بعد تاریخی آن به حالت 
خود رها کرد بالا بردن کیفیت زندگی و ارتقای سطح اجتماعی امری است که باید در 

همه محله ها رعایت شود.
*تشکیل نهاد توسعه محله ای در قم

رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم بیان 
کرد: طبق گفته کارشناسان و نظریه پردازان طرح بازآفرینی شهری اجرای این طرح 
در محله ها بدون مشارکت مردم امکان پذیر نیست و باید در ابتدای این امر مردم را 
با اهداف این طرح آشنا کرد و مردم هم باید به بلوغ فکری رسیده باشند تا روحیه 

مطالبه گری داشته و این روحیه هم هدفمند باشد.
فتاحی زاده افزود: اغلب ساکنان بافت تاریخی به لحاظ تحصیلات و فاکتورهای 
اجتماعی در سطح پایین تری قرار دارند هم چنین اغلب آن ها سالمند هستند لذا باید 

برای این قبیل محله های فاکتورها و آیتم های خاصی را پیاده کرد.
به گفته وی، برای هدفمند کردن روحیه مطالبه گری مردم دوره های آموزشی را 
برگزار کردیم تا با طرح های بازآفرینی و اهداف آن آشنا شوند برای این منظور برای 
»نهاد توسعه محله ای« را تشکیل دادیم تا این تشکل مطالبات مردمی را هدفمند و 

پلی ارتباطی بین مسئولان و مردم برای رفع معضلات این محله ها باشند.
فتاحی زاده بیان کرد: در محله دروازه ری این نهاد تشکیل یافته است و مردم 
استقبال و همکاری خوبی از این نهاد کردند با بهره گیری از نیروهایی از متن این 

محله ما توانستیم با مشکلات و معضلات این محله آشنا و آن ها را برطرف کردیم.
*محدود بودن اعتبارات طرح بازآفرینی شهری

رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری اداره کل راه و شهرسازی قم در پایان 
با اشاره به مشکلات اجرای این طرح گفت: برای اجرای موفق بازآفرینی شهری با 
محدودیت منابع و اعتبارات مواجه هستیم اگر تنها به جنبه عمرانی نگاه کنیم صد 
درصد به اهداف مورد نظر خود نمی رسیم باید در این راه اعتماد مردم را جذب کنیم.
وی بیان کرد: با عملکرد ضعیف باعث بی اعتمادی می شویم باید مردم و مسئولان 
صبور و شکیبا باشند طرح های بازآفرینی شهری در بلند مدت بازخوردهای آن دیده 
می شود شاید دراجرای این طرح ملی استان قم از دیگر استان ها عقب افتاده ولی 

نیاز به همکاری دیگر نهادها داریم.
به گفته فتاحی زاده، شاید در مواردی مردم با اجرای طرح های بازآفرینی و بعضی 
پروژه ها مخالفت کنند ولی اگر آثار و بازخوردهای آن را بدانند استقبال خواهند کرد 

باید در مسیری حرکت کنیم تا اعتمادسازی مردم را به همراه داشته باشیم.

طرحی که برای اجرا در محله ها مشارکت مردم  را می طلبد

»طرح بازآفرینی« پیش شرط زندگی با کیفیت شهری

محمد رضا هدایتی *
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اقتصادی

وزیر راه و شهرسازی:

التهاباتقیمت،تناسبیباتقاضایمسکنندارد
وزیر راه و شهرسازی گفت: تحولات در بخش مسکن و التهابات قیمت، هیچ تناسبی با 

تقاضای مسکن ندارد.
 محمد اسلامی دیروز با حضور در برنامه تلویزیونی »سلام صبح بخیر« پیرامون بازار 
مسکن و تحولات آن، اظهار کرد: بررسی ها نشان می دهد تحولات در بخش مسکن و 
التهابات قیمتی هیچ تناسبی با تقاضای مسکن ندارد، بلکه نوسانات ارزی سبب شد تا 
مردم کالای خود را به قیمت ارز تجدید ارزیابی کنند که عمدتاً برای حفظ ارزش دارایی های 
خود آن را به ملک تبدیل کرده اند و همین موضوع سبب افزایش قیمت مسکن شده است.
وی افزود: دولت غیر از کالا هایی که در آن دخالت مستقیم دارد، مانند تهیه کالا های 
اساسی هیچ دخالتی در تعیین قیمت سایر کالا ها نداشته و مسکن نیز مانند سایر کالا ها 

ارزش خود را با نرخ ارز تعدیل می کند.
*اثر گذاری ۲ شاخص تورم و مسکن بر بازار اجاره بها

وزیر راه شهرسازی در خصوص اجاره بها گفت: نرخ اجاره بها  تابعی از تورم و مسکن است 
و تحولات ۱۰ سال اخیر نشان می دهد همواره این ۲ شاخص در اجاره بها تأثیر داشته اند. 
در سال ۹۲ که بیشترین میزان تولید مسکن را داشته ایم باز هم قیمت مسکن افزایش 

داشته است.
اسلامی تصریح کرد: تحولات بازار ارز متأثر از تحولاتی است که خارج از بخش مسکن 
بخصوص نوسانات ارزی رخ می دهد. اینکه مردم ارزی را به خصوص دلار را جایگزین 
پول ملی کنند تا ارزش دارایی های خود را حفظ کنند از اول انقلاب وجود داشته و بخش 
زیادی، آن را تبدیل به ملک می کنند. به گفته وزیر راه و شهرسازی، آمریکایی ها تلاش 
کردند تا در جنگ اقتصادی ارزش پول ملی را کاهش دهند و قدرت خرید مردم  خود به 
خود کاهش یابد. وقتی آمریکایی ها کانال های رسمی تبادل مالی را می بندند و ما مجبور 

باشیم از کانال های غیر رسمی تبادل کالا کنیم، خود به خود فساد زا است.
وی با بیان اینکه علیرغم وجود شرایط سخت اقتصادی تراز تجاری کشور مثبت است، 

ادامه داد: هیچ گاه به اندازه زمان فعلی حجم کالا های اساسی را در انبار ها نداشته ایم.
*به دنبال تعیین تکلیف بحث مالیات بر خانه های خالی هستیم 

اسلامی پیرامون مالیات بر عایدی سرمایه و مالیات بر خانه های خالی افزود: ما با مالیات 
بر عایدی سرمایه کاملًا موافقیم. آنچه سبب شد تا طرحی که در مجلس در جریان بود 
را متوقف کنیم این بود که طرح مجلس بر مالیات بر عایدی مسکن تمرکز داشت. دولت 
معتقد است تصویب این طرح سبب فرار سرمایه از بخش مسکن می شد و باید این نوع 

مالیات به سایر بازار ها نیز تسری داده شود.
وی با اشاره به اینکه به دنبال تعیین تکلیف بحث مالیات بر خانه های خالی هستیم، بیان 
کرد: برای اجرای این طرح می بایست سامانه ملی املاک و اسکان را ایجاد می کردیم. در 
دوره وزارت قبلی اعلام شد که اجرای این کار از عهده وزارت راه و شهرسازی بر نمی آید و 
باید به شهرداری ها داده شود، چون آن ها در جریان تعداد واحد های ساخته شده در هر 
شهر هستند. با این حال از زمانی که به وزارت راه و شهرسازی آمده ام، معتقدم که خانه های 
خالی به یک تله سرمایه گذاری تبدیل شده و باید وارد بازار شوند. از این رو اجرای این دو 

مالیات را دنبال می کنیم.
*باید از تبدیل شدن مسکن به کالا در کشور جلوگیری کنیم 

اسلامی در بخشی از صحبت های خود با اشاره به موضوع مسکن اجتماعی، گفت: باید 
این پسوند ها را برداریم؛ وظیفه قانونی ما تعادل بخشی به تولید و عرضه مسکن برای قشر 
متوسط و کم درآمد است. وی افزود: زمانی که شرایط تلاطمی در بازار ایجاد می شود باید 
مراقب قشر متوسط و کم درآمد باشیم. اسلامی با بیان اینکه در کشور ما مسکن تبدیل 

به یک کالا شده است، گفت: این موضوع متاثر از بازار های موازی و تحولات بازار است.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به این موضوع که ؛ در کشور های خارجی معمولًا شرکت های 
بزرگ، شهرداری ها، نهاد های عمومی غیردولتی و خصوصی، مجتمع های بزرگ احداث 
کرده و اجاره می دهند، ادامه داد: بنده از همین تریبون فراخوان می دهم که ما حاضریم 

زمین رایگان در اختیار متقاضیان قرار دهیم تا واحد مسکونی بسازند و اجاره دهند.
اسلامی با بیان اینکه در جامعه آسیب پذیر ما باید بالانس عرضه و تقاضا داشته باشیم تا 
قشر متوسط و کم درآمد حمایت شود، اظهار کرد: سال گذشته ۵۴۵ هزار ازدواج ثبت شد 
و فرض بر این بوده که ۲۰ درصد از این افراد امکان تمکن دارند و ما برای ۸۰ درصد مابقی 
۴۰۰ هزار مسکن را هدف قرار داده ایم و در پی این هستیم که با فعال کردن پروژه های نیمه 
تمام همچون مسکن مهر بتوانیم نیاز مسکن جامعه را پاسخ دهیم. وزیر راه و شهرسازی در 

پایان تاکید کرد: باید از تبدیل شدن مسکن به کالا در کشور جلوگیری کنیم.

براساس مصوبه ستاد تنظیم بازار ؛

صادراتسیبزمینیمشمولپرداختعوارض
صادراتیشد

 ستاد تنظیم بازار با هدف کنترل بهای سیب زمینی در بازار خواستار وضع عوارض 
صادراتی بر این محصول کشاورزی شد.

به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، اعضای این ستاد در نشست اخیر خود تاکید 
کردند با عنایت به گزارش های ارائه شده به جلسه در خصوص افزایش غیر متعارف قیمت 
محصول سیب زمینی و برنامه تولید و آسیب های بروز کرده در استان های سیل زده مقرر 

شد صادرات سیب زمینی مشمول پرداخت عوارض صادراتی شود.
در این نشست همچنین مقرر شد دستگاه ها و وزارتخانه های مسئول ثبت سفارش نسبت 
به مدیریت تقسیم ورودی کالاهای مختلف به بنادر کشور با اولویت بندر چابهار اقدام کنند.
ایجاد  برای  را  نیز حداکثر تلاش خود  و دریانوردی و گمرک  بنادر  همچنین سازمان 
زیرساخت ها و ظرفیت های مناسب برای ورود کالا و تخلیه و بارگیری در بندر چابهار و ایجاد 

انگیزه های اقتصادی مناسب برای بخش خصوصی در این بندر انجام دهد.
در این نشست با تاکید بر تصمیمات پیشین این ستاد، مقرر شد هزینه انبارداری برای 
صاحبان محموله های کالاهای اساسی که با منع قانونی برای ترخیص مواجه نیستند، 

تصاعدی محاسبه شود.
در این زمینه روند تصاعدی افزایش هزینه ها پس از روز سی ام محاسبه خواهد شد. این 
موضوع بر محموله هایی که مراحل ترخیص آنها در دستگاه های اجرایی مختلف طی نشده 

و خارج از کنترل صاحب کالا بوده است، دلالت ندارد.
*تأمین دام زنده برای عید قربان

در این نشست همچنین با توجه به نزدیکی ایام عید قربان و افزایش مصرف دام زنده و 
نیاز به پیش بینی راهکارهای مناسب برای اجتناب از افزایش نامتعارف قیمت دام زنده در 
این ایام، مقرر شد وزارت جهاد کشاورزی نسبت به تأمین نیاز ایام مذکور اقدام و برای انجام 
هماهنگی های لازم، جلسه ای با حضور سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، 
وزارت جهاد کشاورزی، تشکل های مربوطه، سازمان دامپزشکی کشور، سازمان میادین 
میوه و تره بار و شرکت پشتیبانی امور دام با مسئولیت دبیرخانه کارگروه تنظیم بازار تشکیل 

دهد.
*بررسی آخرین وضعیت صنعت لوازم خانگی

ستاد تنظیم بازار همچنین پس از بررسی گزارش سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان از وضعیت بازار لوازم خانگی پر مصرف و لزوم برنامه ریزی تنظیم بازار سالیانه 
این محصولات، مقرر کرد، معاونت امور صنایع وزارت صنعت، با همکاری دبیرخانه ستاد 
تنظیم بازار، برنامه خود و آخرین وضعیت تولید، توزیع، تأمین مواد اولیه و قیمت انواع لوازم 
خانگی کوچک و بزرگ را در قالب گزارشی تهیه کند تا برای تصمیم گیری به جلسات آینده 

ستاد تنظیم بازار ارائه شود.

صادرات ۱۲۰ میلیون دلار آب نبات تولیدی با شکر یارانه ای!

صادرکنندگانبایدبهمراجعقضائی
پاسخگوباشند

به دنبال افشای موضوع صادرات ۱۲۰ میلیون دلار آب نبات از کشور که با استفاده از 
شکر تامین شده با ارز دولتی ۴۲۰۰ تومانی تولید شده اند که در حکم صادرات محصولات 
زمینه  این  در  تجارت  توسعه  است، سرپرست سازمان  ممنوع  و  بوده  داخلی  یارانه ای 

توضیحاتی ارائه کرد.
محمدرضا مودودی در حاشیه همایشی که دیروز در این سازمان برگزار می شود، در این 
رابطه به ایسنا گفت: متأسفانه با توجه به اینکه برای صادرات برخی کالاها که با مواد اولیه 
وارد شده با ارز ۴۲۰۰ تومانی تولید شده اند، عوارضی در نظر گرفته نشده، شاهد آن بودیم 

که برخی از افراد این کالاها را تولید کرده و صادر می کنند.
به گفته وی، این فرآیند که با ارز ارزان قیمت انجام می شود، حتی در صورت رسیدن به 
صادرات نیز نمی تواند یک آمار سالم باشد زیرا بنا بوده هزینه ای که برای این ارز یارانه ای 

پرداخت شده، در اختیار اقشار مختلف مردم قرار گیرد )نه اینکه صادر شود(.
وی در پاسخ به سوال ایسنا در رابطه با چگونگی پیگیری قانونی این تخلف، تصریح کرد: 
ما اطلاعات نهایی خود از پالایش این حساب ها را به بانک مرکزی اعلام می کنیم و تمام این 
افراد موظفند به مراجع قضائی و دیگر مراجع قانونی پاسخ دهند که ارز دریافتی را در چه 

حوزه ای مورد استفاده قرار داده و به چه شکل صادر کرده اند.
به گفته مودودی حداقل پاسخی که این افراد باید بدهند، بازگشت تمام ارز صادراتی خود 

از محل این کالاهاست که قطعاً این فرآیند به شکلی جدی پیگیری خواهد شد.

»آلبرت بغزیان« اقتصاددان و استاد اقتصاد دانشگاه تهران با تاکید به ارتباط متقابل و 
تعامل دو جانبه دولت و ملت در جهت احقاق حقوق کامل مردم در جامعه گفت: فرهنگ 
مالیاتی از عدالت یا بی عدالتی مالیاتی حادث می شود و به هر میزان که دولت در انجام 
تعهدات و اقدامات خود دقیق و به موقع عمل کند به همان اندازه نیز ملت در پرداخت 
مالیات به عنوان هزینه انجام خدمات کشور که موظف به آن هستند نیز جامع و بی نقص 

عمل خواهند کرد.
مالیات همواره سرلوحه و از اولویت های اساسی برنامه های اقتصادی دولت ها بوده و 
اقتصاددانان و در صدر آنها مسوولان نظام مالیاتی می کوشند با شفاف سازی و تبیین 
افزایش  که موجب  را  راهکارهایی  اقتصادی کشور،  گرداندن چرخ  در  مالیات  نقش 
اعتماد عمومی و میزان مشارکت آنها در پرداخت مالیات باشد، اجرایی نماید. بدون شک 
مهمترین عامل تأثیرگذار در ایجاد این اعتماد و اقناع افکار عمومی، معرفی مصادیق 
عینی صرف مالیات است، به دیگر سخن خودباوری و اعتقاد مودیان به پرداخت مالیات 

هنگامی به منصه ظهور می رسد که آنان بتوانند آثار آن را بطور ملموس مشاهده نمایند.
 

تعامل دولت و مردم از جمله مهم ترین مواردی است که در این هفته و روزها مورد تاکید 
قرار می گیرد و بسیاری از متولیان مالیاتی حتی از عنوان »حماسه اقتصادی« در این 
ایام استفاده می کنند؛ عنوانی که وقتی تبلور و عینیت بیشتر و دقیق تری می یابد که 
به عدالت اجتماعی و شفافیت حاکمیتی برسد و تنها به نامگذاری و شعار در این روزها 

محدود نشود.
به بهانه  هفته مالیات و آسیب شناسی فرهنگ مالیاتی ایرنا  با آلبرت بغزیان عضو هیأت 

علمی دانشگاه تهران و اقتصاددان گفت و گویی   انجام داده است
در ادامه متن این گفت و گو را می خوانیم:

*مالیات در بسیاری از کشورهای دنیا به عنوان یکی از ابزارهای توسعه به شمار 
می آید. درباره این کارکرد مهم و اساسی مالیات در پیشرفت و تعالی کشور توضیح 

دهید؟
به طور کلی مالیات وسیله ای برای تأمین هزینه های خدماتی است که دولت به ملت 
ارائه می دهد با این توضیح که اگر ملت خود قصد تأمین این خدمات را داشت، می بایست 
چندین برابر هزینه کند؛ حال آنکه دولت با دریافت مالیات با هزینه ای بسیار کمتر همان 

خدمات را به مردم ارائه می دهد. مالیات در واقع انتقال بخشی از درآمدهای جامعه به 
دولت یا بخشی از سود فعالیت های اقتصادی است که نصیب دولت می شود زیرا ابزار و 

امکانات دستیابی به درآمد و سودها را دولت فراهم ساخته است.
بحث پایه مالیاتی از دیگر موضوعات بسیار مهم در اقتصاد هر کشور به شمار می رود 
که در کشور ما نیز اهمیت بسزایی برخوردار است؛ پایه یا مبنای مالیات عامل متغیر یا هر 
مفهوم دیگری همچون درآمد یا دارایی است که طبق قانون بر آن، مالیات وضع می شود. 
برای نمونه »مالیات بر عایدی سرمایه« یکی از پایه های مالیاتی است که دولت برای 
جلوگیری از انباشت سرمایه های همچون خرید و فروش سکه، ارز و همچنین مسکن 
تدوین و تنظیم کرده است. مالیات بر عایدی سرمایه توسط فروشنده دارایی پرداخت 
می شود. اما تحلیل در مورد اینکه بار مالیاتی منتقل می گردد یا میان فروشنده و خریدار 

چگونه تقسیم می شود، بستگی به کشش پذیری عرضه و تقاضا دارد.
به طور کلی این چنین می توان جمع بندی کرد که مالیات بر عایدی سرمایه مالیاتی 
است که در بسیاری از کشورها، به خصوص کشورهای توسعه یافته رواج دارد و مورد 
استفاده است. بازار مسکن با این مالیات می تواند مدیریت شود و هر چه نرخ بالاتر برود 
رغبت به انجام معاملات سفته بازانه و سوداگرانه کاهش می یابد. با معافیت خانه های 
نوساز بازار مسکن رونق می گیرد و معاملات مکرر سوداگرانه از بین رفته و بازار به سمت 

تشویق تولید حرکت می کند.
افزایش  جاری،  سال  در  بودجه  ساختار  اصلاح  طرح  اصلی  ارکان  از  *یکی 
درآمدهای مالیاتی و جایگزینی آن به جای درآمدهای نفتی است. درباره این رویکرد 

دولت دوازدهم برای افزایش درآمد و اصلاح بودجه چه نظر و تحلیلی دارید؟
 بحث اصلاح ساختار بودجه موضوع مهم و بسیار قابل تأملی است که با موارد زیادی 
قابل ترمیم و بازسازی است. شفافیت و انضباط مالی، وصول درآمدهای غیر نفتی و 
جایگزینی آن به جای درآمدهای نفتی و بررسی مجدد معافیت های مالیاتی از جمله 
مهم ترین مواردی است که می بایست به وسیله دولت جهت تصحیح و ترمیم ساختار 
بودجه مورد توجه قرار گیرد. به عبارتی روشن تر دولت با بررسی فرارهای مالیاتی و افراد یا 
نهادهایی که به طور غیر قانونی از پرداخت مالیات معاف شده اند می تواند بخش فراوانی 

از درآمدهای مالیاتی خود را تأمین کند و نیاز به افزایش نرخ مالیاتی نیست.
در شرایط کنونی و با توجه به زمان رکورد تورمی که در بخش های مهم اقتصادی کشور 

حکم فرما است نه تنها نباید نرخ های مالیاتی افزایش یابد بلکه برای رونق تولید و افزایش 
بهره وری بیشتر می بایست نرخ های مالیاتی را کاهش داد تا با حمایت دولت چرخ تولید 

کشور به حرکت خود ادامه دهد.
در کشور ما اقتصاد به دلایل متعددی از جمله افزایش هزینه های تولید، کاهش ارزش 
پول ملی، تحریم، … در رکود است و ظرفیت تولیدی بیشتر کارخانجات کاهش پیدا کرده 
است. در نتیجه در این وضعیت باید توجه داشت که افزایش قیمت کالا به معنای افزایش 
سود نیز نیست و تلاش برای جبران درآمدهای نفتی از بخش تولید به صلاح کشور نیست 
و برخلاف شعار سال نیز به شمار می رود. گرفتن مالیات از مالیات دهندگان کنونی 
موجب تشدید رکود و مغایر با اصل عدالت مالیاتی است پس همان طور که ذکر شد باید 

به سمت مالیات ستانی از بخش واسطه گری و دلالی حرکت کرد.
وی همچنین افزود: به طور کلی در اقتصاد، مالیات یک تثبیت کننده خودکار است 
یعنی وقتی اقتصاد در شرایط رونق است میزان مالیات جمع آوری شده نیز افزایش 
می یابد همچنین در شرایط رکود اقتصادی، مالیات باید به همان نسبت کاهش یابد نه 

اینکه میزان درآمدهای مالیاتی مانند گذشته باشد.
*در نظام اقتصادی اسلامی؛ هدف از دریافت مالیات اداره جامعه، تأمین نیازهای 
نیازمندان، حفظ سرمایه ها و اصلاح و تقویت نیروهای مسلح عنوان شده است. 
درباره انطباق قوانین مالیاتی با این موارد و رویکردهای قوانین مالیاتی کنونی چه 

تحلیلی دارید؟
در پاسخ به سوال شما باید گفت که اعتقادات فردی و اخلاقیات از جمله فاکتورهای 
مهم در تدوین و تنظیم قوانین اقتصاد اسلامی محسوب می شود. برای نمونه پرداخت 
خمس و زکات از مواردی است که کسی به جز خود شخص خمس دهنده بر آن دخل 
و تصرفی ندارد و نمی تواند اظهار نظر درستی نیز انجام دهد و مبنا بر صداقت و اهلیت و 
اعتقاد افراد بنا نهاده شده است و این طور فرض شده که خداوند در همه جا و همه وقت 
شاهد و ناظر اعمال است و فرار از قلمرو حکومت او ممکن نیست. با این مبنا و توصیفات 
فرار مالیاتی که به وسیله برخی از نهادها و اشخاص در جامعه ما انجام می پذیرد به طور 
کلی با ماهیت و هویت اسلامی در تضاد کامل است و مسلمانی آنان را زیر سوال می برد.

در جوامع پیشرفته نیز مبنای اقتصادی و از جمله مالیاتی با کشور ما متفاوت است و 
فرآیند دریافت و تعیین نرخ های مالیاتی با اینجا توفیر زیادی دارد. در هر حال بحث فرارها 
مالیاتی از جمله مهم ترین موارد شایع در کشور است که بر مبنای اعتقادی و اسلامی که 
شما سوال کردید نیز قابل توجیه نیست. موضوع فرارهای مالیاتی به راحتی از طریق 
همکاری بانک مرکزی و نظام مالیاتی کشور قابل پیگیری است و می توان از طریق بررسی 
گردش مالی حساب ها و تفکیک تولیدکنندگان از واسطه گران مانع فرار مالیاتی شد. در 
مجموع اصلاح ساختار سیستم مالیاتی کشور در گرو جرأت و اراده مسوولان این نهاد 

است تا با پیگیری از طریق دولت، مجلس و قوه قضائیه آن را عملیاتی کنند.
*فرهنگ مالیاتی از جمله مواردی است که همواره مورد تاکید متولیان فرهنگی و 
اقتصادی کشور به شمار می آید. در ارتباط با راهکارهای نهادینه کردن این فرهنگ 

و افزایش اعتمادسازی و تعامل دولت و ملت چه پیشنهاداتی دارید؟
به طور کلی هر نوع فرهنگی در هرکجای جهان در ابتدا از کودکی و در مدارس و سپس 
مراکز آموزش عالی شکل می گیرد. مذهب به عنوان آئین و فرهنگ جاری کشور نیز در 
جا افتادن هرنوع فرهنگی در میان مردم بسیار مؤثر است. سرمایه های اجتماعی از دیگر 
مواردی هستند که در نهادینه کردن فرهنگ در هر کشوری نقش مهمی را ایفا می کنند. 
در کشور ما بنا به مذهب و اعتقادات فردی و اهمیتی که به امر »صداقت« داده شده است 
می بایست از مشکلات و معضلات کمتری در این حوزه برخوردار باشیم چرا که ادیان 
مختلف تاکید زیادی بر صداقت در همه موارد داشته اند و طرفداران و پیروان آن نیز موظف 

به اجرا و اعمال کامل و همه جانبه این مفهوم مهم هستند.
را در ذهن متبادر  این پرسش مهم  و  به دولت می رسد  نوبت  بعد  *در وهله 
می سازد که آیا دولت هم در قبال ملت به همان اندازه در انجام خدماتی که در قبال 

مالیات دریافت می کند خوش قول و دقیق است یا خیر؟
پاسخ به این سوال از نظر کلیت و همچنین زمان ایفای به تعهدات به نوعی تعامل دولت 
و ملت را شکل می دهد. به عبارتی روشن تر فرهنگ مالیاتی از عدالت یا بی عدالتی 
مالیاتی حادث می شود و به هر میزان که دولت در انجام تعهدات و اقدامات خود دقیق 
و به موقع عمل کند به همان اندازه نیز ملت در پرداخت مالیات به عنوان هزینه انجام 

خدمات کشور که موظف به آن هستند نیز جامع و بی نقص عمل خواهند کرد.

اقتصاددان و عضو هیأت علمی دانشگاه در گفت و گویی تبیین کرد

»فرهنگ مالیاتی« از »عدالت مالیاتی« متاثر می شود

هما همت خواه

 با وجود اینکه دولت در پنج سال اخیر مصوبه ای برای افزایش 
قیمت نان نداشته، برخی واحدهای نانوایی هر روز نان خود را به 
قیمتی جدید می فروشند؛ تا جایی که نرخ انواع نان سنتی در این 

دوره پنج ساله رشدی دو برابری را تجربه کرده است.
در هفته های اخیر اکثر نانوایی های سطح شهر تهران اقدام به 
افزایش قیمت انواع نان کرده اند تا جایی که اکنون قیمت نان ساده 
سنگک ۲۰۰۰ تومان، سنگک پرکنجد ۴۵۰۰ تومان، سنگک یکرو 
کنجد ۲۵۰۰ تومان، سنگک دورو کنجد ۳۰۰۰ تومان، سنگک 
تومان،  دار ۳۰۰۰  سبوس  سنگک  و  تومان  سبزیجات ۳,۵۰۰ 
تافتون ۵۰۰ تا ۷۰۰ تومان، بربری بین ۱۰۰۰ تا ۲,۰۰۰ تومان و 

لواش ۳۰۰ تومان به فروش می رسد.
مصوبه قیمت نان سنتی مربوط به سال ۱۳۹۳ است و تاکنون 
نرخ نان و آن مصوبه ثابت مانده اما در نانوایی ها اعداد و ارقام 
دیگری از مشتریان مطالبه می کنند؛ طبق بخشنامه سال ۱۳۹۳ 
برای نانوایی های یارانه ای قیمت هر عدد نان لواش ۲۱۰ تومان، 
تافتون ۴۰۰ تومان، بربری ۷۰۰ تومان و سنگک ۸۰۰ تومان بوده 
است که به دلیل افزایش نرخ تورم برخی واحدهای نانوایی اقدام به 

فروش نان با نرخ های چند برابری کرده اند.
این در حالیست که در سال ۱۳۹۳ نرخ نان اندکی افزایش یافت 
که قرار بود در سال ۱۳۹۴ با بررسی کارشناسی نرخ نان اعلام و 
یکسان سازی شود که آن طرح متوقف شد و در آذرماه سال ۱۳۹۶ 
در جلسه اتاق اصناف و کارگروه آرد و نان کشور تصمیم گیری و نرخ 
های جدید ارایه شد که مقرر گردید ۱۵ درصد نرخ نان افزایش یابد 

که در نهایت در روز اجرا به دستور رئیس جمهوری عملیاتی نشد.
طبق آمارها تعداد فعلی واحدهای نانوایی کشور ۹۰ هزار واحد 
دارای پروانه بهره برداری و ۱۰ هزار نانوایی بدون پروانه بهره برداری 
است که از این تعداد بیش از ۹ هزار واحد نانوایی در استان تهران 

فعال هستند.
گفته می شود براساس بخشنامه هیات وزیران نانوایی های آزاد پز 
که آرد خود را آزاد خریداری می کنند تابع نرخ گذاری نان یارانه ای 

نیستند.
*افزایش قیمت نان مربوط به واحدهای آزادپز است

»بیژن مقدم« مدیرعامل اتحادیه نانوایی های سنتی کشور در 

گفت وگویی گفت: افزایش قیمت نان مربوط به واحدهای آزادپز 
را تشکیل  نانوایی کشور  است که نزدیک ۲۰ درصد واحدهای 

می دهند.
وی اظهار داشت: طبق قانون، واحدهای نانوایی آزاد پز به دلیل 
خرید آرد آزاد مشمول نرخ گذاری مصوب نمی شوند و می توانند 
تولید خود را با یک حاشیه سود منطقی به دست مصرف کنندگان 

برسانند.
کشور  سنتی  نانوایی  واحدهای  درصد  اینکه ۸۰  بیان  با  وی 
یارانه ای هستند تصریح کرد: واحدهای نانوایی یارانه ای اجازه هیچ 

افزایش قیمتی را بر روی نرخ نان ندارند.
مدیرعامل اتحادیه نانوایی های سنتی کشور اضافه کرد: در سال 
۹۳ قیمت گندم و آرد با قیمت آزاد ۹۰۰ تومان در اختیار واحدهای 
آزادپز سنتی، صنعتی، فانتزی و جدیدالاحداث ها قرار می گرفت 
و نرخ فروش نانشان را عرضه و تقاضا تعیین می کرد. درحالی که 

نرخ گندم و آرد یارانه ای ۶۶۰ تومان بود یعنی تفاوت قیمت این دو 
حدود ۲۴۰ تومان می شد اما اکنون آنچه رخ داده است با توجه به 
وضعیت اقتصادی کشور قیمت گندم ارزش پیدا کرده است یعنی 
دولت خودش گندم را ۱,۷۰۰ تومان می خرد و الان قیمت ۹۰۰ 

تومانی دیگر نداریم.
وی اضافه کرد: بخشنامه هیأت وزیران نیز کسی حق دخالت در 
نرخ نانوایی های آزاد پز را نداشت و باید عرضه و تقاضا نرخ را تعیین 
می کرد و ما به عنوان اتحادیه نانوایان سنتی در امر نرخ گذاری 
این واحدها دخالتی نداشتیم اما اتحادیه فانتزی ها و سندیکای 

نان های صنعتی به طور مرتب نرخ اعلام می کنند.
مقدم افزود: در سال ۹۳، رواج نانوایی های آزاد پز و در نظر نگرفتن 
نیاز صنف و فاصله محل واحدهای تولیدی، باعث شد تعدادی از 
نانوایی های سنتی دولتی از چرخه تولید حذف و آزادپزها جایگزین 

شوند.

*بزودی نرخ نان تعیین تکلیف می شود
مقدم اضافه کرد. مصوبه قیمت نان سنتی مربوط به سال ۱۳۹۳ 
است و تاکنون نرخ نان ثابت مانده در حالی که همه هزینه های 
تولید و معیشت از جمله حقوق کارگر، آب، برق، گاز، بیمه و اجاره 
واحد تولیدی، مزایای جانبی کارگران تابع تورم سالانه افزایش 
قیمت داشته است؛ بنابراین اگر دولت افزایش قیمت نان را همانند 
سایر اقلام مصرفی مطابق با نرخ تورم افزایش می داد حتی اگر 
این افزایش جزئی بود به طور حتم نه تنها فشاری به جامعه وارد 
نمی شد بلکه علاوه بر بالا رفتن کیفیت نان، بخشی از مشکلات 

نانوایان نیز برطرف می شد.
وی تصریح کرد: نرخ تورم سال ۹۴ معادل ۱۱.۹۷ درصد، سال 
که  و سال ۹۷  ۹۵ حدود ۹ درصد، سال ۹۶ حدود ۱۰ درصد 
۳۷ درصد بود که اگر قرار بود نرخ نان مطابق نرخ تورم افزایش 
یابد حداقل باید دو برابر نرخ مصوب فعلی می شد یعنی قیمت 
یک عدد نان لواش ۲۰۰ تومانی باید به ۴۰۰ تومان می رسید تا 

هزینه های نانوایی را پوشش دهد.
وی با بیان اینکه اکنون قیمت های جدید به صورت آنالیز به همه 
وزیر  معدن،  و  اصناف، صنعت  اتاق  از جمله  ذیربط  ارگان های 
صنعت و سازمان حمایت از مصرف کنندگان اعلام شده و سازمان 
حمایت از مصرف کنندگان نیز در این خصوص آنالیز قمیتی داشته 
است گفت: به دلیل شرایط بد نانوایی های یارانه ای، به طور حتم 

بزودی قیمت نان توسط دولت تعیین تکلیف می شود.
*نانوایی ها در حال از دست دادن کارگرهای خود هستند

مدیرعامل اتحادیه نانوایی های سنتی کشور گفت: با توجه به 
افزایش نرخ تورم و ثبات نرخ مصوب نان، دیگر واحدهای نانوایی 
توان مقابله با نرخ تورم را ندارند تا جایی که نمی توانند دستمزد 
کارگرهایشان را افزایش بدهند بنابراین با مشکل از دست دادن 

کارگرهای نانوایی ها مواجه شده ایم.
وی ادامه داد: تصور نمی کنم که امروز کسی باشد که بتواند با 
درآمد سال ۱۳۹۳ در سال ۱۳۹۸ زندگی کند به طوری که یک 
نانوا هر چه درآمد داشته باشد کفاف هزینه های تولید و زندگیش را 
نمی دهد و امکان ادامه این وضعیت برای نانوایی های سنتی وجود 
ندارد به طور مثال قیمت یک عدد نان لواش امروز بیش از ۳۰۰ 
تومان برای نانوایان تمام می شود اما همچنان با قیمت ۲۱۰ تومان 

سال ۹۳ آن را می فروشند.

نانوایانچراقیمتهاراافزایشمیدهند؟

رییس سازمان برنامه و بودجه   خبرداد

اختصاص٤٣هزارمیلیاردتومان
برایطرحهایعمرانی

رییس سازمان برنامه و بودجه  گفت: حداقل ٤٣ هزارمیلیارد تومان تا پایان سال 
جاری برای طرح های عمرانی اولویت دار پرداخت می شود که یکی از این پروژه ها 
آزادراه تهران_ شمال است و با ٣٠٠ میلیارد تومان فاز یک آن در سال جاری قابل 

بهره برداری میلیون ها ایرانی می شود.
 محمدباقر نوبخت با اشاره به برنامه های دولت برای تکمیل پروژه های نیمه تمام، 
گفت: با وجود شرایط سخت تحریم ها و کاهش درآمدها، حداقل ٤٣ هزارمیلیارد 
تومان تا پایان سال جاری برای طرح های عمرانی پرداخت می شود که سه ماهه 

اول سال ٢٧ هزار میلیارد تومان تخصیص داده شد.
این عضو کابینه دولت دوازدهم، افزود: در انتخاب طرح های عمرانی اولویت 
طرح های مهمی است که تاکنون مبالغ زیادی برای آنها صرف شده و با اختصاص 
مبالغی، امسال قابل بهره برداری می شوند همانند آزاد راه تهران- شمال که بیش 

از ۲۰ سال در حال انجام است.
وی با بیان اینکه هزاران میلیارد تومان به قیمت امروز برای آزاد راه تهران- شمال 
هزینه شده است، ادامه داد: فاز یک این پروژه با ٣٠٠ میلیارد تومان در سال 
جاری برای میلیون ها ایرانی قابل بهره برداری می شود که معمولا برای رسیدن 
به شمال ایران باید ساعت ها و کیلومترها در راه به دلیل ترافیک معطل باشند، 
ان شاء الله با پرداخت این رقم، پیش بینی می شود در ماه آینده فاز یک آزادراه 
به اتمام رسیده و حداقل ٦٠ کیلومتر مسیر کوتاه و بیش از یک ساعت زمان سفر 

کم می شود.
رییس سازمان برنامه و بودجه با تاکید بر اینکه هر هفته برای تشریح اولویت های  
عمرانی و سیاست های ملی برای مدیران استانی به استان ها سفر می کنم، تصریح 
کرد: این اهداف در جلسات شورای برنامه ریزی و بازدید میدانی از پروژه ها توسط 

بنده و معاونان سازمان برنامه و بودجه پیگیری می شود.
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قم قهرمان فوتسال ایران شددرخشش فرنگی كار قم با برنز كشتی آسیا

رای فینال جام حذفی اعلام شد

محرومیت ۷ ساله بهاروند و فتاحی
کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال در پرونده جنجالی فینال جام حذفی برای دو متهم 
اصلی اتفاقات تلخ این دیدار در مجموع ۷ سال محرومیت از کلیه فعالیت های فوتبالی 

حکم داد.
ایران ۱۲ خرداد در حالی در اهواز برگزار شد که  دیدار فینال جام حذفی فوتبال 
حاشیه های تلخ پیرامون این دیدار میلیون ها هوادار فوتبال را سرگردان و هزاران تماشاگر 
مانند  که  دیدار  این  برگزاری  بود.  کرده  بلاتکلیف  را  اهواز  فولاد  ورزشگاه  در  حاضر 
دیدارهای هفته های پایانی لیگ هجدهم با بی نظمی و درگیری همراه بود، انتقادهای 

زیادی را به همراه داشت.
حاشیه های این دیدار به گونه ای بود که وزیر ورزش و جوانان و نمایندگان مجلس نیز 
با ورود به موضوع بر برخورد قاطع با مسببان این اتفاق تاکید کردند و کمیته ویژه ای نیز 
به ریاست محمدرضا داورزنی معاون وزیر ورزش و جوانان و رئیس کمیته اخلاق فوتبال 

تشکیل و گزارشی از اتفاقات تلخ این دیدار نیز به رئیس جمهور ارائه شد.
کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال نیز از همان ساعات اولیه این اتفاقات، با اعلام تعلیق 
فعالیت سعید فتاحی مسؤول برگزاری مسابقات لیگ، رسماً به موضوع ورود کرد. در 
ادامه نیز این کمیته با برگزاری سه جلسه رسیدگی تلاش کرد که متهمان اصلی این 
دیدار جنجالی را احضار و دفاعیات آنها را اخذ کند اما هیچ کدام از مقصران اصلی 
اتفاقات این دیدار به جلسات رسیدگی کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال نرفتند تا اینکه 

این کمیته تصمیم گرفت با ریاست قاضی تورک اقدام به صدور رأی در این پرونده کند.
بر اساس حکم کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال حیدر بهاروند رئیس سازمان لیگ 
فوتبال به پنج سال محرومیت از کلیه فعالیت های فوتبالی و جریمه نقدی محکوم شده 
است. سعید فتاحی مسؤول برگزاری رقابت های سازمان لیگ نیز به دو سال محرومیت 
و جریمه نقدی و هم چنین عبدالکاظم طالقانی رئیس هیأت خوزستان و عضو هیأت 

رئیسه فدراسیون فوتبال نیز به جریمه نقدی محکوم شده است.
کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال هم چنین الطافی مدیرعامل و حاجی پور، مالک 
باشگاه داماش گیلان را به شش ماه محرومیت از تمامی فعالیت های فوتبالی و پرداخت 

جریمه نقدی محکوم کرده است.
آرای کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال در حالی صادر شده که مهدی تاج بارها اعلام 
کرده، رسیدگی به این پرونده در صلاحیت کمیته اخلاق نیست و با این رویکرد حمایتی 
رئیس فدراسیون فوتبال مشخص نیست سرنوشت نهایی این احکام قابل تجدیدنظر در 

استیناف چه خواهد شد.

وکیل بین المللی فوتبال: 

محرومیت موقت فتاحی لازم الاجراست
یک حقوقدان و وکیل بین المللی فوتبال درباره اجرا نشدن محرومیت رئیس کمیته 
مسابقات سازمان لیگ از فعالیت فوتبالی تا اطلاع ثانونی گفت: هیچ کس نمی تواند 
حتی اگر کمیته اخلاق یا کمیته دیگری صلاحیت ذاتی برای ورود به این موضوع را 

نداشته باشند، از اجرای حکم یا قرار صادره جلوگیری کند.
غلامرضا رفیعی در پاسخ به سوالی درباره ضمانت اجرای احکام صادره از سوی 
ارکان قضائی فدراسیون فوتبال از جمله کمیته اخلاق اظهار کرد: اگر کسی احکام 
ارکان قضائی فدراسیون فوتبال را اجرا نکند، بدون شک یکی از مصادیق تمرد از اجرای 
احکام قضائی بوده و کمیته اخلاق می تواند تحت عنوان تمرد از اجرای حکم، اعمال 
نفوذ، دخالت در جهت جلوگیری از اجرای حکم یا سو استفاده از مقام، فرد مزبور را 
تحت تعقیب قرار دهد.وی با بیان اینکه رسیدگی به استنکاف از اجرای احکام ارکان 
قضائی فدراسیون فوتبال، در صلاحیت کمیته اخلاق است افزود: به عبارت دیگر مرجع 
شکایت از کسانی که با اعمال نفوذ، استفاده از مقام، توصیه و سفارش، اغماض یا چشم 
پوشی از اجرای احکام ارکان قضائی اعم از کمیته اخلاق، کمیته استیناف، کمیته تعیین 

وضعیت و کمیته انضباطی جلوگیری می کنند، کمیته اخلاق است.
قوانین  در  این موضوع هم  کرد:  تاکید  فوتبال  بین المللی  وکیل  و  این حقوقدان 

کنفدارسیون فوتبال آسیا و هم در فیفا تصریح شده است.
رفیعی ادامه داد: این مساله از چند حالت خارج نیست؛ یا مقامی در فدراسیون فوتبال 
عالماً و عامداً به رغم تصریح و الزام آور بودن حکم از اجرای آن خودداری می کند یا ممکن 
است مقام مذکور، خود مجری حکم نباشد اما به آن سمت های فدراسیون که باید حکم 

را اجرا کنند، اعمال فشار یا نفوذ کند تا حکم اجرا نشود.
وی در پاسخ به این سوال که آیا این موضوع مشمول دستورهای موقت ارکان قضائی از 
جمله کمیته اخلاق هم می شود یا خیر گفت: این مساله شامل تمام تصمیم های صادره 

توسط ارکان قضائی فدراسیون فوتبال می شود اعم از اینکه قرار باشد یا حکم.
این حقوقدان و وکیل بین المللی فوتبال در پاسخ به این سوال که به رغم حکم کمیته 
اخلاق مبنی بر محرومیت سعید فتاحی از فعالیت فوتبالی تا اطلاع ثانوی، این دستور 
اجرا نمی شود و فتاحی همچنان مشغول است گفت: هیچکس نمی تواند حتی اگر 
کمیته اخلاق یا کمیته دیگری صلاحیت ذاتی برای ورود به این موضوع را نداشته 
باشند، از اجرای حکم یا قرار صادره جلوگیری کند. به عبارت دیگر تا زمانی که حکم 
کمیته اخلاق توسط کمیته استیناف نقض نشده، لازم الاجراست.رفیعی تاکید کرد: اگر 
کسی جلوی اجرای حکم کمیته اخلاق را بگیرد، خود مستلزم تحت تعقیب قرار گرفتن 
در کمیته اخلاق است.وی ادامه داد: این به معنای آن نیست که لزوماً کمیته اخلاق را 
طبق قوانین صالح رسیدگی به پرونده فتاحی بدانم اما کمیته اخلاق یک رکن قضائی 
است و هر رأی، حکم یا دستور موقتی که صادر می کند تا زمانی که توسط مرجع صالح 
تجدیدنظر یعنی کمیته استیناف یا دادگاه بین المللی ورزش در لوزان، لغو یا نقض نشده 

باشد، برای همه در فوتبال ایران الزام آور است.
این حقوقدان و وکیل بین المللی فوتبال تاکید کرد: حتی اگر کمیته اخلاق فی الواقع 
صلاحیت نداشته باشد اما چون رأی صادر کرده تا زمانی که کمیته استیناف یا دادگاه 

بین المللی ورزش این رأی را نقض نکرده، لازم الاتباع است.

عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال:

ثبات مدیریت در فوتبال ایران وجود ندارد
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال گفت: در فوتبال ایران ثبات مدیریتی وجود ندارد 
و تغییرات زیاد در مسئولیت ها سبب شده به صورت میانگین هر ۲ سال مدیر تغییر کند.
»محمود اسلامیان« افزود: این تغییر مدیریتی به گونه ای است که در ۱۱۵ سالی که 
از عمر فدراسیون جهانی فوتبال )FIFA( می گذرد، فقط ۹ مدیرداشته است. ولی در 

فدراسیون فوتبال ایران در مدت ۷۰ سال ۳۴ مدیر بر مسند ریاست نشستند.
وی گفت: مردم ایران به فوتبال علاقه مند هستند که واقعاً این سرمایه بزرگ اجتماعی 
است. ولی علاوه بر علاقه مندی مردم باید حق و حقوق باشگاه های فوتبال نیز پرداخت 
شود تا آنها جوابگوی علاقه هواداران خود باشند. همچنین تا زمانی که فوتبال به صورت 
دولتی اداره شود شرایط خوبی را نمی توان برای آن متصور بود. زیرا برای اقتصاد فوتبال 

نقشه راه نداریم و جزئیات را مشخص نمی کنیم.
عضو هیات رئیسه فدراسیون فوتبال افزود: فوتبال در دنیا یک اقتصاد کلان وبزرگ 
است. ۷۰ درصد درآمد باشگاه ها از حق پخش تلویزیونی است که فعلًا باشگاه های 
ایران از آن محروم هستند و باید این مشکل را دولت و مجلس شورای اسلامی حل کنند. 
زیرا ۲۰۹ عضو فیفا از حق پخش بهره مند هستند و تا زمانی ما در این باره کاری نکنیم 

پیشرفتی وجود نخواهد داشت.
اسلامیان به موضوع تلویزیون خصوصی اشاره کرد و افزود: این موضوع ملی است و 
نیاز است ارگان ها تصمیم ساز و اجرایی برای حل آن اقدام کنند. البته بنگاه های بزرگ 
اقتصادی در هر استان نیز می توانند برای این مشکل راه حل ارائه دهند یا حامی مالی 
شوند. وی ادامه داد: این حمایت مالی در استان های اصفهان، خوزستان و تبریز به گونه 
ای اجرا می شود ولی سایر استان ها از آن بی بهره هستند. البته امیدوارم در فوتبال ایران 

حمایت های معنوی همه قومیت ها را شاهد باشیم.
مشاوره عالی فدراسیون فوتبال که دیروز در یک برنامه تلویزیونی این سخنان را می 
گفت در باره محرومیت ۵ ساله علی کفاشیان نایب رئیس سابق فدراسیون فوتبال اظهار 
داشت: در کشور ما خیلی راحت با آبروی آدم ها بازی می کنند. ولی فکر می کنم در باره 
کفاشیان ابهامی وجود دارد. البته هنوز پرونده او در کمیته استیناف است و امیدوارم این 
مشکل حل شود. زیرا او آدم متدین و سالمی است. اما محرومیت »سعید فتاحی« موقت 
بود. وی با اشاره به پول های بلوک شده ایران در فیفا گفت: ۹ میلیون دلار از فیفا طلب 
داریم که این مبلغ به دلیل تحریم ها بلوکه شده است. اما امیدوارم دولت برای بر طرف 
شدن مشکلات فوتبال به این رشته توجه کند. وی در پایان ابراز امیدواری کرد که در لیگ 

نوزدهم مشکل امنیت ورزشگاه ها بر طرف شود.

 کوروش مرادی :

زمان بازگشتم به میادین مشخص نیست
دارنده مدال طلای بازی های المپیک ۲۰۱۶ ریو با اشاره به اینکه زمان بازگشتش به  

میادین مشخص نیست، گفت: بر همین اساس از حضور در مسابقات جهانی تایلند 
مطمئن نیستم.

»سهراب مرادی«  دیروز در حاشیه مجمع انتخاباتی فدراسیون وزنه برداری در جمع 
خبرنگاران، اظهار داشت: دوران نقاهت را سپری می کنم و نمی توانم از زمان دقیق 
بازگشت به مسابقات حرفی بزنم. وی با تاکید براینکه تلاش خود را برای حضور در 
مسابقات جهانی تایلند به کار گرفته است، گفت: رسیدن به عنوان قهرمانی در دسته 
۹۶ کیلوگرم آسان نیست و حریفان مطرحی از چین و کشورهای اروپایی مدعی رسیدن 
به مدال طلا هستند. قهرمان جهان در خصوص شرایط »کیانوش رستمی« نیز، بیان 
کرد: اینکه رستمی به دسته ۹۶ کیلوگرم آمده است تصمیم خودش بود و رقابت سختی 
در این دسته خواهیم داشت. مرادی با اشاره به برخی اخبار مبنی بر پایان همکاری با 
تیم بیمه رازی، گفت: با درمان مصدومیتم به تمرینات و رقابت های لیگ بر می گردم و 

تاکنون نیز با هیچ باشگاهی در این زمینه مذاکره نداشتم.

ورزشی

پژمان منتظری:

استقلالمنرابرایفصلبعدنمیخواست
بازیکن سابق تیم فوتبال استقلال تهران در جواب صحبت های 
محمود بابایی مدیر سابق روابط عمومی باشگاه استقلال گفت: 
اگر من به دنبال بستن بازوبند کاپیتانی بودم همان ۶ سال پیش 
در ترکیه این کار را انجام می دادم که می گفتند پژمان نفر اول است 
و باید بازوبند ببندد. من همان زمان بازوبند را باز کردم و تحویل 

دادم و نیازی به این چیز ها ندارم.
پژمان منتظری  درباره صحبت های بابایی افزود: در مورد این آقا 
بعد از بازی با سپیدرود گفتم که وی فردی باهوش و زرنگ است و 
پا روی همه چیز می گذارد. این آقا متوجه شده مردم دوست دارند 

پژمان به استقلال بازگردد و شروع به دروغگویی کرده است.
منتطری بیان کرد: این آقا می خواهد جو را خراب کند. برای 
خراب کردن جو، چون مردم گرو را دوست ندارند یک بار می گوید 
پژمان او را به تیم آورده و به دلیل اینکه مردم به تیام علاقه داشتند 
از این کار ها  او  از استقلال برده است.  او را  می گوید منتظری 
می کند و کد می دهد و به یک باره سند دیگری رو می کند که به 

طور مثال مدیر برنامه پژمان و کی روش یکی است.
او درباره اینکه آیا به تیام ایجنت معرفی کرده است یا خیر گفت: 
چنین کاری را انجام ندادم. اگر ایجنت من با او یکی است خوب 
در هر حال ایجنت کارش همین است. همان طور که دوست خود 
این آقا که با هم خیلی صمیمی هستند ایجنت کاوه رضایی و 
مجید حسینی است و فکر کنم این آقا به این مدیر برنامه گفت این 
۲ بازیکن را از استقلال ببرد و یا خود من را به قطر منتقل کند. اگر 

این کار را کرده پس من هم انجام دادم.
*حضور الحاجی گرو در استقلال ربطی به من نداشت 

منتظری درباره اینکه آیا در آمدن الحاجی گرو به استقلال نقش 
به استقلال  الحاجی گرو  یا خیر گفت: در آمدن  داشته است 
نقشی نداشتم و اگر اکنون حرف من را بشنود شاید ناراحت شود. 
من تا جایی که توانستم می خواستم جلوی این داستان را بگیرم و 
به شفر هم دوستانه این موضوع را گفتم. به شفر گفتم که قدمی 
اعلام کرده گرو بازیکن خوب و دونده است، اما گل نمی زند و 
بلد نیست که برند شود. من به شفر گفتم مردم به دنبال بازیکنی 
همچون تیام هستند و اگر گرو را بیاورید مردم انتظار گل دارند پس 
به تیم اضافه نشود بهتر است که جواب شفر هم این بود که من 
گرو را می آورم و در کنار تیام قرار می دهم. اولین بار گرو را در تمرین 

دیدم و بچه صادقی بود، اما نمی توانست در استقلال بازی کند.

چرا می گویند ایجنت من و کی روش یکی است؟
او درباره اینکه آیا حضورش در تیم ملی به خاطر ایجنت مشترک 
به  نیکومنش  آقای  با  من  گفت:  خیر  یا  بود  روش  کی  با  وی 
استقلال آمدم و از طریق دوست او از استقلال به ام صلال رفتم. 
بعد به الاهلی رفتم و کاروالیو آفر چین را برای من در نظر گرفت که 
روز آخر آفر قطر آمد که این آقا از دست من ناراحت شد و نمی دانم 

چرا می گویند ایجنت من و کی روش یکی است.
منتظری درباره اینکه آیا به باشگاه استقلال بدهکار است یا 
خیر گفت: من اگر بخواهم ثابت کنم که به باشگاه استقلال 
بدهکار نیستم باید بروم بابت طلب سال ۹۲ از استقلال شکایت 
کنم. فیش های مکتوب موجود است. بابت سال ۹۲ باید باشگاه 
استقلال مالیات من را بدهد و ادعا می کند سال ۹۲ باید حدود 

۹۰ میلیون به باشگاه پرداخت کنم و بدهکار هستم.
بابت دریافت آپارتمان روزی هزار بار به خودم لعنت فرستادم 

منتظری درباره دریافت واحد آپارتمان گفت: مثل حالا استقلال 
۵۰ - ۶۰ میلیارد تومان بودجه نداشت و قرار بود اول فصل به چین 
برود و طوری که مردم و فتح الله زاده خواستند من در استقلال 
ماندم و تا نیم فصل تمام فیش های دریافتی موجود است. من 
هیچ پولی نگرفتم تا اینکه یک دستگاه آپارتمان با هزار بدبختی 
و مالیات به رقم ۲۵۰ میلیون تومان فروخته شد و با کد رهگیری 
موجود است. از این آپارتمان ۱۹۰ میلیون تومان به من رسید که 
اشتباه کردم گرفتم و روزی هزار بار به خودم لعنت فرستادم که چرا 
به این شکل پول گرفتم. اندو هم قرار بود بگیرد که زرنگ بود و این 

کار را نکرد.
*می خواهند فشار ها را روی دوش من بگذارند 

او در پاسخ به این سوال که منزوی گفته که منتظری جواب تلفن 
استقلالی ها را نمی دهد و این که چرا شما پاسخی به هواداران 
نمی دهید گفت: در مورد استقلال باید از چند وقت گذشته حرف 

بزنم. می توانم به صراحت بگویم که باشگاه استقلال آخر فصل 
منتظری را نمی خواست. منزوی آدم زحمتکش و باهوشی است 
که در باشگاه استقلال کار می کند. منزوی خودش می داند که 
باشگاه آخر فصل منتظری را نمی خواست. من حتی بعد از بازی 
با العین در مقابل این آقایان خداحافظی کردم و حدود ۱۰ روز از 
این ماجرا گذشته بود و من پیش خود گفتم دوباره امتحان کنم 
ببینم عکس العمل باشگاه چیست. من پیراهن امضا شده خودم 
را در فضای مجازی منتشر کردم. اگر آقایان می خواستند صحبت 
می کردم حتی بعد از همان بازی با العین جلوی من با برخی از 
بازیکنان برای فصل بعد که می خواستند تمدید کنند صحبت 
کردند، اما با من صحبتی نشد. من منزوی را دوست دارم، اما بعد 
از یک ماه بخواهند با کدخدا منشی مشکلات را حل کنند که 
نمی شود. منزوی بهتر می داند که چه می گذرد شما می خواهید 
با  نمی خواستم  من  بگذارید.  منتظری  دوش  روی  را  فشار ها 
تیم خداحافظی کنم. تصمیم سختی گرفتم من وقتی بعد از 
مدت ها به استقلال برگشتم تصمیم داشتم که با پیراهن استقلال 
خداحافظی کنم و خیلی تصمیم سختی بود. یک توفیق اجباری 
بود و حدود ۲۰روز شد که تصمیم گرفتم، اما در اوج از این تیم 
جدا شدم و الان دیگر این حرف ها درست نیست. منزوی و برخی 
از آقایان در باشگاه هم خودشان می دانند که باشگاه منتظری را 

برای فصل بعد نمی خواست.
*می خواستم با پیراهن استقلال از فوتبال خداحافظی کنم 
منتظری گفت: من به علی کریمی، وریا غفوری و سید حسین 
حسینی گفتم اگر می خواهید در تیم بمانید بروید با منزوی حرف 
بزنید، چون آدم خوبی است. وقتی حرف می زند بر روی حرفش 
می ایستد. تا به امروز هم به خاطر استقلال سکوت کردم، چون 

نمی خواستم تیم به حاشیه برود.
وی افزود: من ۲ سال پیش به عشق استقلال به این تیم برگشتم 
که با پیراهن استقلال از فوتبال خداحافظی کنم. الان همه میگن 
منتظری به خاطر پول برگشت به استقلال در آن زمان باشگاه 
استقلال قرارداد خواهر خواندگی با الاهلی بسته بود. باشگاه 
الاهلی در آن موقع به من پیشنهاد قرارداد ۹۰۰ هزار دلاری داد، 
اما به عشق استقلال برگشتم و الان به خاطر یک سری از مسائل 
تصمیم گرفتم که از تیم جدا شود و بهتر است که دیگر درباره این 

موضوع صحبت نکنیم.

فرنگی کار نوجوان و مستعد استان قم در نخستین تجربه آسیایی خود موفق به کسب مقام سوم و نشان برنز پیکارهای کشتی فرنگی 
قهرمانی نوجوانان قاره کهن شد.

روند موفقیت های کشتی قم در میادین برون مرزی بار دیگر استمرار یافت و یکی از نخبه ها و استعدادهای کشتی فرنگی قم با عضویت 
در ترکیب تیم اعزامی ایران به پیکارهای ۲۰۱۹ قهرمانی رده سنی نوجوانان آسیا، موفق به کسب مقام سوم و نشان برنز این رقابت ها شد.

رقابت های کشتی فرنگی نوجوانان قهرمانی آسیا به میزبانی شهر نورسلطان در کشور قزاقستان به انجام رسید و تیم ملی کشورمان با کسب 
هفت مدال طلا، نقره و برنز بار دیگر اقتدار خود در قاره کهن را حفظ کرد و با شایستگی به مقام قهرمانی دست یافت، در حالی که فرنگی کار  

قم یکی از مدال آوران تیم کشورمان بود.
در این مسابقات تیم ملی کشتی فرنگی نوجوانان ایران به چهار مدال طلا، دو نقره و یک برنز دست یافت، در حالی که برای قمی ها حضور 
موفق شاهرخ میکائیلی  در وزن ۱۱۰ کیلوگرم پیکارهای آسیایی اهمیت زیادی داشت و این فرنگی کار با کسب مقام سوم و نشان برنز به کار 

خود پایان داد.
میکائیلی  در وزن ۱۱۰ کیلوگرم ابتدا برابر ژیانگ حریفی از کشور چین قرار گرفت و با نتیجه چهار بر دو به برتری رسید، اما در دور دوم 
مقابل سونو از کشور هند با نتیجه چهار بر دو شکست خورد تا به مسابقه رده بندی رفته و در این رقابت با برتری چهار بر یک برابر یولداشوف 

از ازبکستان صاحب مدال برنز شود.
طلایی های تیم کشورمان در این مسابقات امیررضا ده بزرگی در وزن ۴8 کیلوگرم، سعید اسماعیلی در وزن ۵۱ کیلوگرم، حجت رضایی 
در وزن ۶۵ کیلوگرم و سعید کریمی زاده در وزن ۹۲ کیلوگرم بودند، دانیال سهرابی در وزن ۶۰ کیلوگرم و رضا ساکی در وزن ۷۱ کیلوگرم نقره 

گرفتند و شاهرخ میکائیلی در وزن ۱۱۰ کیلوگرم به برنز رسید تا ایران با کسب ۱8۱ امتیاز قهرمانی آسیا شود.

فوتسالیست های آینده دار تیم محمد سیمای قم بالاتر از دیگر رقبای خود بر سکوی قهرمانی مسابقات لیگ دسته اول فوتسال 
نونهالان باشگاه های کشور ایستادند.

 پایان رقابت فوتسالیست های ۱۰ تیم شرکت کننده در رقابت های سال ۱۳۹8 لیگ دسته اول فوتسال نونهالان باشگاه های کشور 
با قهرمانی نماینده قم همراه بود، تیمی که یک هفته میزبان سایر رقبای شرکت کننده در این بازی ها بود و بالاتر از تمامی آنها در 
جایگاه نخست قرار گرفت. این در شرایطی است که ۹ تیم دیگر از استان های مختلف به شهر قم آمده و به شکل دوره ای به مدت 
یک هفته با یکدیگر رقابت کردند تا اینکه تیم های ثامن الحجج سبزوار و محمد سیمای قم مجوز حضور در دیدار نهایی را کسب کرده 
و سرانجام فوتسالیست های تیم محمد سیمای قم فاتح این بازی ها شدند. در این بازی ها علاوه بر تیم نونهالان محمد سیمای قم 
که میزبان بود، تیم های شاهین ازنا لرستان، ثامن الحججسبزوار، شهرداری تربت حیدریه، نام آوران تبریز، شهسوار بندرعباس، علم و 
ورزش مشکین شهر، ازندریان ملایر، باتیس البرز قزوین و تالار سامان ارزوئیه کرمان نیز حضور داشتند. بازی ها در سالن دو هزار نفری 
مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم به انجام رسید و بعد از برگزاری دیدارهای مرحله مقدماتی، چهار تیم محمد سیمای قم، شاهین 
ازنا، نام آوران تبریز و ثامن الحجج سبزوار مجوز حضور در نیمه نهایی را کسب کردند و با توجه به نتایج این مرحله نماینده های قم و سبزوار 
فینالیست شدند. تیم فوتسال نونهالان محمد سیمای قم که در این بازی ها با ترکیب حمیدرضا ده نمکی، ابوالفضل دامن خشک، 
ابوالفضل زارعی، علیرضا روحانی، سجاد بیات، سیدامین موسوی، محمدرضا روحانی، علی مشکاتی راد، علیرضا قلندری، روح الله 
نعمتی، محمدحسین بابایی، متین ایمانی، ابوالفضل نعمتی، رضا غلامی، مانی مرادی و محمدمهدی فیلو به میدان رفت در دیدار 
فینال مقابل دیدگان محمدحسن انصاری فرد رئیس سازمان لیگ فوتسال ایران و دیگر مقام های حاضر در سالن دو هزار نفری مجموعه 

ورزشی شهید حیدریان قم با نتیجهجالب توجه ۹ بر ۵ تیم ثامن الحجج سبزوار را شکست داد و مقتدرانه قهرمان شد.

راه  کالدرون  امیدوارم  پرسپولیس، گفت:  باشگاه  پیشکسوت 
برانکو را ادامه داده و افتخارات خوبی را برای پرسپولیس به ارمغان 

آورد.
علی پروین  دیروز با گابریل کالدرون سرمربی جدید تیم فوتبال 

پرسپولیس دیدار و گفت وگو کرد.
پروین در حاشیه این ملاقات به خبرنگاران گفت: پرسپولیس 
متعلق به هواداران این تیم است و آنها صاحب و مالک اصلی 

باشگاه هستند.
وی افزود: من و همه پیشکسوتان همواره و تحت هر شرایطی از 
تیم محبوبمان حمایت کرده ایم و آرزو داریم این تیم با موفقیت هایی 

که کسب می کند، شادی را برایمان به ارمغان آورد.
برانکو  کرد:  خاطرنشان  پرسپولیس  دور  سال های  سرمربی 
ایوانکوویچ برای پرسپولیس زحمات زیادی کشید و قهرمانی های 
زیادی برای تیم کسب کرد که برای همیشه در تالار و کلکسیون 

باشگاه ثبت شده است.
وی گفت: امیدوارم کالدرون بتواند راه برانکو را ادامه داده و از 

عهده این مسئولیت سخت برآید.
پروین تاکید کرد: به کالدرون خوش آمد می گویم و امیدوارم 

روزهای خوبی را در ایران پیش رو داشته باشد.
وی گفت: پیشکسوتان پرسپولیس دلسوز این تیم هستند و اگر 
حرفی را بر زبان می آورند به واسطه تعصب و عشق و علاقه ای است 

که به تیم محبوبشان دارند. 
عرب: مدیون »پروین« و تمام پیشکسوتان هستیم

حاشیه  در  نیز  پرسپولیس   باشگاه  مدیرعامل  عرب«  »ایرج   
این ملاقات  در جمع خبرنگاران ضمن قدردانی از حمایت های 
پیشکسوتان به ویژه پروین، خود و باشگاه را مدیون حمایت های 

بی دریغ آنان دانست.
عرب در جریان این ملاقات اظهار داشت: خیلی ها معتقدند 
از  نیست.  طور  این  اما  هستند  باشگاه  مقابل  پیشکسوتان 

میزبانی خوب پیشکسوتان تشکر می کنم. در فرهنگ ما احترام 
به پیشکسوتان و بزرگترها اصل است و همه باید به آنان احترام 
بگذاریم. وی ادامه داد: در این برهه بسیار بسیار سختی که در یک 
ماه اخیر پشت سر گذاشتیم، احساس کردم که بیشترین حمایت 
را پیشکسوتان داشتند به ویژه پروین که همواره در کنار ما بود؛ ما 

به آنان مدیون هستیم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس تاکید کرد: علی پروین مثل سایر 
پیشکسوتان همیشه مثبت حرف می زند و این به این دلیل است 

که پرسپولیس خانه او است و امیدوارم این همکاری با پیشکسوتان 
ادامه داشته باشد، دل های ما به هم نزدیک است و استمرار این 

روابط به ما و پیشرفت باشگاه کمک خواهد کرد.
کالدورن: برتری در شهرآورد لذت ویژه ای دارد

 سرمربی جدید تیم فوتبال پرسپولیس نیز در حاشیه دیداربا 
علی پروین در جمع خبرنگاران  گفت: برتری در شهرآورد در هر 
کشوری لذت ویژه ای دارد و از اهمیت دیدار با استقلال به خوبی 

آگاه هستم.

گابریل  کالدون  تصریح کرد: پروین یکی از بزرگان فوتبال ایران 
است و مدت های زیادی برای پرسپولیس و فوتبال ایران افتخار 

آورده است.
وی با بیان اینکه حمایت های پروین و دیگر پیشکسوتان باعث 
دلگرمی است، ادامه داد: به همین دلیل آمدم از وی تشکر کنم 
و موجب افتخار است که فرد بزرگی چون پروین از من حمایت 

می کند.
وی در مورد حساسیت دیدار شهرآورد در فوتبال ایران، گفت: 
آمده ام تا پرسپولیس قهرمان شود و با تجربه ای که از سال ها 
حضور در فوتبال جهان دارم به خوبی می دانم این بازی حساس 

است و برد در آن لذت ویژه ای دارد.
کالدرون در مورد تأثیر حمایت پیشکسوتان عنوان کرد: اولین 
مسأله ای که در این مدت به آن رسیده ام این است که پرسپولیس 
یک خانواده است. تجربه حضور در فینال جام جهانی را دارم و 
می دانم داشتن یک روحیه خانوادگی بزرگ، چه کمکی به تیم 

می کند.
سرمربی پرسپولیس عنوان کرد: وقتی می بینیم که پیشکسوتان 
پرسپولیس دارای تشکیلات و دفتر مجهزی هستند به بزرگی تیم 

بیشتر پی می برم.
کالدرون در مورد جوانگرایی در تیم، توضیح داد: در آرژانتین 
فلسفه ای است که به جوانان باید فضا بدهیم. اولین بار در ۱۶ 
سالگی در دیدار حرفه ای به میدان رفتم و من نیز علاقه دارم به 

نفرات جوان بازی بدهم.
عنوان  آسیا،  قهرمانان  لیگ  در  تیم  موفقیت  مورد  در  وی 
از  بعد  باشد.  موفق  آسیا  در  پرسپولیس  است  این  کرد: هدف 
تجربه سالیان زیاد مربیگری می دانم باید با تمام توان کار کرد. 
پرسپولیس جاه طلب است و می خواهد موفقیت های خوبی به 
دست آورد و من این مسئولیت را قبول کردم تا جام هایی که در آن 

حضور داریم را برنده شویم.

علی پروین:

 امیدوارم كالدرون راه برانکو را ادامه دهد

 رقم پیشنهادی باشگاه گوانگژو اورگراند 
به ژوز مورینیو فاش شد.

 روز )شنبه( بود که رسانه های مختلف 
درخواست  مورینیو،  ژوزه  دادند  خبر 
اورگراند  گوانگژو  باشگاه  مالک  و  رئیس 
چینی  تیم  این  هدایت  پذیرفتن  برای 
گزارش ها  این  طبق  است.  کرده  رد  را 
از  بیش  چینی  باشگاه  این  پیشنهاد 
وی  سال  در  پوند  میلیون   ۱۵ دستمزد 
در منچستریونایتد بوده است اما آقای خاص به دلیل دوری از خانواده  اش، پیشنهاد 

ثروتمندترین مرد چین را رد کرده است.
اکنون شبکه تلویزیونی »اسکای اسپورتس« به نقل از منابع موثق خبر می دهد که 
باشگاه گوانگژو اورگراند چین به مورینیو پیشنهادی 88 میلیون پوندی - ۱۰۰ میلیون یورو 
- داده است. طبق این گزارش این باشگاه چینی به ازای هر فصل پیشنهادی ۲8 میلیون 
پوندی به علاوه پاداش های در نظر گرفته شده به سرمربی پیشین تیم های چلسی، رئال 
مارید و اینتر داده است و حتی آقای خاص این گزینه را داشته که مدت زمان قراردادش 
را انتخاب کند.این سرمربی پرتغالی از زمانی که در ماه دسامبر ۲۰۱8 از سرمربیگری 
منچستریونایتد اخراج شد دیگر هدایت تیمی را برعهده نداشته است. گفته می شود 

مورینیو قصد دارد در قاره اروپا به مربیگری اش ادامه دهد.

 یک تماس مثبت و کارساز از سوی 
سرمربی بانوی پیر با کاپیتان آژاکس او 
را در آستانه پیوستن به بیانکونری قرار 

داده است.
اعلام  ایتالیا  کالچومرکاتوی  سایت 
تلفنی  تماس  یک  دنبال  به  که  کرد 
با  ساری  مائوریتزیو  سوی  از  سازنده 
ماتیس دلیخت، مدافع میانی هلندی 
قرارداد  عقد  آستانه  در  حالا  آژاکس 

با بانوی پیر قرار دارد. گویا سرمربی جدید یوونتوس در تماسی که با کاپیتان 
قهرمان هلند داشته به او در خصوص برآورده شدن انتظاراتش از جمله بازی در 
ترکیب اصلی اطمینان خاطر داده است و توانسته نظر او را به طور کامل جلب 

کند. 
اکنون تنها مانعی که برسر راه انتقال دلیخت به تورین باقی مانده، پرداخت رقم 

مورد نظر آژاکس برای فروش دلیخت است.
آژاکس برای فروش دلیخت ۷۵ میلیون یورو می خواهد اما یوونتوس نسبت به 
پرداخت این رقم بی میل است. با این حال حقوق و دیگر امتیازاتی که یووه به 
شخص دلیخت پیشنهاد کرده، نسبت به پیشنهادهایی که دیگر مشتریانش به او 

داده اند، بهتر بوده و به همین دلیل او با بانوی پیر به توافق رسیده است.

ساندرو واگنر، مهاجم تیانجین تدا معتقد 
تیم پیشینش همچنان در آلمان مدعی اول 

قهرمانی است.
تا  سال های ۲۰۱8  بین  که  واگنر  ساندرو 
۲۰۱۹ عضو بایرن مونیخ بود و در ماه ژانویه 
در ازای ۵ میلیون یورو راهی تیانجین تدا چین 
با  بایرن  گفت:  اظهارنظر  تازه ترین  در  شد، 
ترکیبی از بازیکنانی که دارد به قهرمانی هایش 
در سال های پیش رو ادامه خواهد داد، حتی 

اگر خریدهای جدیدی انجام ندهد. اینکه دورتموند ۴ یا ۵ بازیکن خریده، دلیل نمی شود 
که آنها حالا به لحاظ تیمی بهتر از بایرن هستند.

وی افزود: هواداران بایرن مونیخ باید به اولی هوینس، کارل هاینتس رومنیگه و حسن 
صالیحمیدزیچ اعتماد کنند و بگذاند آنها کارشان را در آرامش انجام دهند. به اعتقاد من 
بایرن در ۳۰ سال اخیر بد نبوده است. خیلی مضحک است که به خاطر خرید چند 

بازیکن خوشحالی کنید. در واقع خرید بازیکن مکمل کار تیمی است.
مدافع پیشین بایرن در بخش دیگری از صحبت هایش خاطرنشان کرد: تنها کمی نگران 
این حقیقت هستم که متس هوملس حالا قرار است برای دورتموند بازی کند. شخصاً از 
انتقال هوملس به دورتموند خوشحال نشدم اما پس از اینکه با متس صحبت کردم، صد 

درصد تصمیم او را درک کردم.

 فاش شدن رقم پیشنهاد نجومی گوانگژو 
اورگراند به مورینیو

تماس ساری، دلیخت را برای پیوستن به 
یوونتوس مصمم كرد

واگنر: بایرن به قهرمانی هایش
 ادامه خواهد داد

»مفقودی«
فتوگرافی کشنده رنو پریمیوم به رنگ سفید به پلاک انتظامی ایران ۲۷ – ۱۵۹ ع ۲۷ و گواهی قبولی به شماره ۱۵۱۹۶۷-۱۵۱۹۶8 و پلاک ترانزیت 88۴/۶۲D88۳-۱۰ مدل ۲۰۱۲ بنام آقای حمید آقازاده قلیکی به 

کد ملی ۴۹۲۹۴۱۶۴۰۱ که تحت پوشش شرکت حمل و نقل بین المللی راهگشایان ترابر بوده مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
--------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

»مفقودی«
برگ سبز و شناسنامه خودرو سواری تاکسی سمند به رنگ زدر خورشیدی با نوار شطرنجی مدل ۱۳8۶ به شماره موتور ۱۲۴88۰۹۲۹۷۳ و شماره شاسی ۷۲۵۰۵۰۲۶ و شماره پلاک انتظامی ایران ۱۷ – ۴۵۳ ت ۵۲ به نام 

حسن پیشه ور مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
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سرمربی اصولگراها در انتخابات۹۸ کیست؟

رقابت ژنرال ها در شورای وحدت
تردید اصلاح طلبان و احتمال مشارکت پایین مردم، روح در کالبد جریان اصولگرایی 
دمیده و آن ها را نسبت به اسفند پیش رو امیدوار کرده است. اما حضور کمرنگ 
اصلاح طلبان و ناامیدی پایگاه رأی آن ها برای مشارکت در انتخابات، موفقیت جریان 

اصولگرا را تضمین خواهد کرد؟
بانزدیک شدن به انتخابات مجلس دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا دو رفتار کاملًا 
متفاوت از خود بروز می دهند. جریان اصلاح طلب بی رمق و در تردید برای حضور در 

انتخابات و جریان اصولگرا با جدیت و همیت برای انتخابات لحظه شماری می کند.
تردید اصلاح طلبان و احتمال مشارکت پایین مردم، روح در کالبد جریان اصولگرایی 
دمیده و آن ها را نسبت به اسفند پیش رو امیدوار کرده است. اما سوال اینجاست که 
عدم حضور یا حضور کمرنگ اصلاح طلبان و ناامیدی پایگاه رأی آن ها برای مشارکت در 

انتخابات، موفقیت جریان اصولگرا را تضمین خواهد کرد؟
* بی رمقی اصلاح طلبان دامی پیش پای اصولگراها

طبعاً در زمین بازی وقتی حریف بی رمق و کم توان و بی عمل است، رقابت سهل تر و 
پیروزی سهل الوصول تر خواهد بود. اما این همه ماجرا نیست. تیم فوتبالی را در نظر بگیرید 
که بازیکنانش فارغ از میزان توانایی، نام های بزرگی دارند اما سرمربی اش توان ساماندهی 
و هماهنگ سازی بازیکنان را ندارد )در واقع اصلًا سرمربی ندارد(. کاپیتان تیم مشخص 
نیست و هرکس به نوبه خود داعیه دار بازوبند کاپیتانی است و به زعم خود دلایلی برای 

ادعایش دارد. 
در این شرایط اگر کسی هم بازوبند را تصاحب کند، فاقد هویت کاپیتانی و فاکتورهای 
مربوطه خواهد بود. یعنی کاپیتان نه تنها محور انسجام و عنصر نظم دهنده نیست، که 
عامل تفرقه و بی نظمی خواهد بود.  با این همه اگر حریف قدرتمندی پیش رو باشد، 
ممکن است خود عامل همدلی و همکاری بازیکنان شود. به عبارتی دشمن مشترک 
می تواند مبنای اتحاد باشد. اما در صورتی که حریف درمانده و بی رمق باشد، انگیزه ای برای 
همکاری برنمی انگیزاند و بازیکنان تیم هر یک به دنبال مطرح کردن نام خود و دریافت 
بیشترین سهم از رقابت هستند. چه بسا در مقابل دروازه خالی تکلی زیر پای یار خودی 

بزنند تا شاید گل به نام خودشان ثبت شود.
در شرایطی که به قول باهنر "زمینه و فضای رأی اصولگرایان در جامعه فراهم است" 
رفقا می تواند جای رقبا را بگیرند. از این منظر عدم حضور اصلاح طلبان نه تنها فرصتی 
برای اصولگرایان نیست، که می تواند تهدیدی علیه اتحاد و انسجام مورد نظر برای پیروزی 

در انتخابات باشد.
* بازی ژنرال ها زیر سقف شورای وحدت 

اصولگرایان که به نظر می رسد بی رمقی حریف را فرصت دیده اند، اینبار با یک 
اسم جدید در تلاش برای فتح کرسی های از دست رفته شان در قدرت هستند. اینبار 
»شورای وحدت« ورد زبانشان شده و می گویند ذیل همین شورا، وحدت را جاری و 
ساری می کنند. اما روشن است که »شورای وحدت« برخلاف نامش و دلیل تشکیلش، 
در شرایط مشابهی با ساختارها و تشکیلات وحدت گرای پیشین اصولگرایان به سر 

می برد.
با نگاهی به اسامی شاخص این شورا، اولین سوالی که به ذهن می رسد این است که 
چگونه قرار است باهنر، حدادعادل، قالیباف، جلیلی، چمران، رضایی و ... زیر یک سقف 
تصمیم مشترک بگیرند؟ با اتکا به تجارب پیشین از گعده های اینچنینی نظیر جمنا 
و حتی در مقیاس های کوچکتر نظیر ائتلاف سه گانه انتخابات ۹۲ پاسخ جز "تلاشی 

محکوم به شکست" وجود دارد؟
* سازهای جداگانه کوک شده اند

در همین ابتدای کار چمران و مصباحی مقدم بر سر جمنا و شاجا از خجالت یکدیگر 
درآمدند قالیباف با نواصولگرایی اش هویتی مستقل برای خود قائل است، مصباح و جبهه 
پایداری نیز حضور مستقل را به ائتلاف ترجیح می دهند چرا که به گفته قاسم روانبخش 
نتیجه بهتری از آن گرفته اند.جلیلی هم خیمه دولت سایه خود را همچنان برافراشته نگه 
داشته و محسن رضایی هم برخی یاران حزبی اش را جمع کرده و در گوشه ای آرام 

درحال تشکیل جبهه انتخاباتی هستند.
* لیدری حداد عادل؛ آرزویی محال یا ...

در این میان اما ظاهراً حدادعادل در تلاش است نقش لیدری این شورا را تصاحب 
کند. لیدری که بی شک با ان قلت هایی از سوی دیگرحاضران در شورا از جمله باهنر 

روبرو خواهد شد. 
باهنر که در ماجرای ریاست های چندساله حدادعادل در مجلس هفتم خود را محق 
می داند سالهاست که دیگر ریاست بزرگترین جبهه اصولگرایی را برعهده دارد، او این سال 
های دور از پارلمان تلاش زیادی کرده است که دایره نفوذ و لیدریش در جریان اصولگرا 
را گسترده تر کند. در چنین شرایطی بسیار بعید است ذیل شورایی به ریاست حداد برود. 
ضمن اینکه اساساً ریاست حدادعادل بدون جلب حمایت چهره هایی چون باهنر چندان 

محتمل نیست و حتی اگر ممکن شود، کارآمد نخواهد بود. 
ماجرای لیدری حداد حتی به باهنر ختم نمی شود. چهره های مطرح دیگری چون 
قالیباف که با طرح نواصولگرایی تشکیلات مجزایی راه انداخته و ۱۴۰۰ تن از »جوانان 
عزیز انقلابی و دلسوز ایران« را برای انتخابات آتی مهیا می کند هم بعید است ذیل 
تشکیلاتی با رهبری حدادعادل یا کسان دیگر خود را بگنجاند. حتی اگر قالیباف سودای 
ریاست جمهوری در سر داشته باشد و شخصاً پا به عرصه انتخابات مجلس نگذارد، بعید 

است تشکیلات اختصاصی خود را در پیوند و خدمت شورای وحدت درآورد.
سعید جلیلی و محسن رضایی هم احتمالاً خود را فراتر از شورایی تحت رهبری 
حدادعادل می پندارند. به یاد آوریم که در انتخابات سال ۹۲ این حدادعادل بود که به 
نفع دیگر اصولگرایان و مشخصا جلیلی کنار کشید  و ائتلاف سه نفره اصولگرایان خود 

به اختلاف منجر شد.
* سرمربی تیم اصولگرایان چه کسی خواهد شد؟

برگردیم به داستان تیم فوتبالی که نه سرمربی کارآمد دارد و نه کاپیتانی که 
رهبری اش در زمین مورد اجماع سایر بازیکنان باشد. با این وجود بازیکنان تیم اصولگرایی، 
بدون سرمربی و کاپیتان نیز شاید تا حدی بتوانند به همدلی و هماهنگی نسبی برسند، 
اگر و تنها اگر زمینه ای مشترک برای اتحاد بیابند. حضور جدی اصلاطلبان در انتخابات 
شاید می توانست این زمینه را فراهم کند که عجالتاً در هاله ای از ابهام است. در چنین 
شرایطی گعده اصولگرایانه شورای وحدت بعید است جز تضاد منافع، بالا گرفتن اختلافات 

و "شکست" عایدی برای جریان اصولگرایی داشته باشد.

یک کارشناس مسائل سیاست خارجی:

درخواست واشنگتن برای تشکیل جلسه 
شورای حکام یک اقدام انفعالی است

 یک کارشناس مسائل سیاست خارجی با اشاره به درخواست واشنگتن برای تشکیل 
جلسه شورای حکام علیه ایران گفت: نتیجه جلسه شورای حکام هرچه باشد؛ تصمیم 
ایران برای کاهش تعهدات هسته ای خود که دربیانیه شورای عالی امنیت ملی مطرح و در 
نامه رئیس جمهور به کشورهای باقی مانده در برجام اعلام شده، قاطع است و ما امروز در 

تاریخ ۱۶ تیرماه گام بعدی را برخواهیم داشت.
محسن در واکنش به درخواست آمریکا برای تشکیل جلسه شورای حکام آژانس 
بین المللی انرژی اتمی علیه ایران و در پاسخ به این سوال که این اقدام تا چه میزان می تواند 
تهران را برای ورود به مرحله دوم روند کاهش تعهدات برجامی تحت فشار قرار دهد، 
گفت: معتقد هستم درخواست آمریکا از آژانس بین المللی انرژی اتمی یک اقدام انفعالی 
است چرا که ایالات متحده ای که خودش از برجام خارج شده و به تعهدات خود عمل 
نکرده است حالا از یک نهاد بین المللی که تا به امروز اجرای تعهدات ایران را تایید کرده، 

درخواست می کند تا علیه ایران نشست اضطراری تشکیل دهد.  
وی ادامه داد: در عین حال این درخواست واشنگتن اقدامی زورگویانه و در چهارچوب 
سیاست های یکجانبه آقای ترامپ است که فکر می کند می تواند نظرات خود را به دنیا 

تحمیل کند.
این کارشناس مسائل سیاست خارجی گفت: در این مقطع به اعتقاد بنده آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در معرض یک آزمون مهم قرار گرفته است؛ آژانس باید نشان دهد 
آیا در مقابل زورگویی آمریکا تسلیم شده و از مقررات بین المللی عدول می کند یا اینکه 

بطور مستقل عمل کرده و از تعهدات ایران حمایت خواهد کرد.
وی ادامه داد: البته نتیجه جلسه شورای حکام هرچه باشد؛ تصمیم ایران برای کاهش 
تعهدات هسته ای خود که دربیانیه شورای عالی امنیت ملی مطرح و در نامه رئیس جمهور 
به کشورهای باقی مانده در برجام اعلام شده، قاطع است و ما امروز در تاریخ ۱۶ تیرماه 

گام بعدی را برخواهیم داشت.
سفیر پیشین ایران در آذربایجان افزود: تصمیم ما یک اقدام منطقی برای احقاق 
حقوقی است که برجام در بند ۳۶ خود به اعطا کرده که اگر طرف های دیگر توافق 
هسته ای به تعهدات خود عمل نکردند؛ ما هم بتوانیم به همان میزان تعهدهای خود را 
کاهش دهیم. ما در اصل در تلاش هستیم تا توافق هسته ای را حفظ کنیم. در نتیجه 
بنده اعتقاد دارم تهدیدهای آمریکا و اقدامات اروپا هرچه باشد ما را از ادامه مسیر منصرف 

نخواهد کرد. 
پاک آیین همچنین در خصوص مواضع احتمالی اروپا در جلسه شورای حکام گفت: 
اروپایی ها در طول یک سال گذشته فرصت های زیادی داشتند تا ثابت کنند به تعهدهای 
خود پایبند هستند و در واقع این نگاه بی اعتمادی که نسبت آنها به وجود آمده را تصحیح 
کنند؛ اما متاسفانه روند تصمیم ها و حرکت های آنها به نحوی بود که بارها شاهد بودیم اروپا 

هم با ادبیات دیگری همسو با مواضع ایالات متحده حرکت می کند.  

نکتـه

خبــر

سخنگوی دولت از اجرای گام دوم کاهش تعهدات برجامی 
ایران خبر داد و اعلام کرد: امروز رسما از مرز ۳.۶7 درصد اورانیوم 

غنی شده عبور می کنیم.
* غنی سازی ایران از ۳.۶۷ درصد عبور کرد

علی ربیعی« روز یکشنبه در نشست خبری مشترک با سید 
عباس عراقچی معاون سیاسی وزیر امور خارجه و بهروز کمالوندی 
سخنگوی سازمان انرژی اتمی پس از پایان مهلت ۶۰ روزه ایران 
به اروپایی ها گفت: امروز از مرز ۳.۶7 درصد اورانیوم غنی شده عبور 

کردیم و مبنای غلظت بر اساس نیاز ما خواهد بود.
* برخی می گفتند بی جهت وارد مذاکره شدید و برجام 

نباید باشد
ربیعی با بیان اینکه از ابتدای برجام دو طیف وجود داشتند که 
یکی می گفت بی جهت وارد مذاکره شدید، برجام فایده ای نداشت 
و از ابتدا نباید وارد می شدیم، گفت: در واقع یک پوچ انگاری نسبت 

به برجام ابراز می کردند و الان هم معتقدند برجام نباید باشد.
سخنگوی دولت تصریح کرد: عده ای دیگر هم می گفتند که 
باید تحت هر شرایطی در برجام بمانیم اما به رغم همه تنوع نظرات 
در کشورمان که لازم هم هست، تصمیمی که ما گرفتیم به نفع 
صلح جهانی بوده است و سازوکارهای امنیتی جهان را تامین می 

کرد و آمریکا اشتباه استراتژیکی انجام داد که از برجام خارج شد.
* به هر قیمتی حاضر نیستیم در برجام بمانیم

ربیعی ادامه داد: برجام منافع همگان را تامین می کرد، اما به هر 
قیمتی هم حاضر نیستیم در برجام بمانیم. ولی همانطور که گفتم 
به رغم همه تنوع دیدگاه ها در کشور، تصمیمی که دولت می گیرد 
در چارچوب منافع ملی است و پشتیبانی انسجام همگانی را هم در 

آن تصمیم در نظر می گیرد.
سخن گوی دولت با بیان اینکه ما در زمینه تصمیم گیری در 
قبال برجام، در سایه اجماع حرکت می کنیم، گفت: هرچند که 
خروج آمریکا از برجام برای به هم زدن نظم و انسجام جامعه ایرانی 
بوده و این را هم اعلام کرده اند، ولی در نظر داریم که انسجام جامعه 

را در این زمینه حفظ کنیم.
* انگلیس در همسویی با آمریکا نفتکش ایرانی را توقیف 

کرده است
ربیعی در بخشی از این نشست با اشاره به اقدام انگلیس در 
توقف تفتکش ایرانی، تصریح کرد: انگلیس این کار نه همسو با 
اتحادیه اروپا، بلکه همسو با سیاست های امریکا انجام داد. آنان ادعا 
می کنند که این کار را با همراهی اتحادیه اروپا انجام داده اند اما ما 
شاهد بوده ایم که کشورهای مهم عضو اتحادیه اروپا مثل اسپانیا به 
این مسئله اعتراض کردند و سایر کشورهای اروپایی هم بابت این 

اتفاق اعلام نگرانی کردند.
وی افزود: این شواهد نشان می دهد که این موضوع مرتبط 
با اتحادیه اروپا نیست، بلکه این دزدی دریایی ناشی از همسویی 

انگلیس با سیاست های امریکاست.
سخنگوی دولت در مورد توقیف نفتکش ایرانی توسط انگلیس 
در جبل الطارق گفت :آن طور که انگلیس می گوید این تصمیم 
اتحادیه اروپا نیست، زیرا کشورهای مهم اروپا مثل اسپانیا به این 
کار انگلیس اعتراض کرده و سایر کشورهای اروپایی نیز ابراز نگرانی 

کردند.
* عراقچی: کاهش تعهدات ایران در برجام ادامه خواهد 

یافت
همچنین عراقچی عضو تیم مذاکره کننده کشورمان در  این 
نشست گفت: امروز پایان گام اول کاهش تعهدات برجام را اعلام 
می کنیم. از آنجا که خواسته های ما در برجام و بازگشت فروش 
نفت ایران به قبل از خروج آمریکا از برجام اجرایی نشد امروز گام 

دوم را برمیداریم.
وی گفت: درگام دوم نسبت به تعهدات خودمان در میزان 
درصد و غلظت غنی سازی تجدید نظر می کنیم و عدم پایبندی 
خود را اعلام می کنیم. این اقدام در نامه ای از سوی ظریف به خانم 

موگرینی اعلام شده است.
عراقچی تاکید کرد: این روند مهلت ۶۰ روزه و کاهش تعهدات 
ایران در برجام ادامه خواهد داشت. ما خواهان ادامه برجام هستیم 
ولی خواسته های ما باید از این سند براورده شود. اگر کشورهای 
اروپایی نتوانند خواسته های ما را برآورده کنند روند کاهش تعهدات 

ادامه می یابد.
* به دنبال حفظ برجام هستیم نه از بین بردن آن

وی گفت: آن بندهایی از برجام را که متعهد نیستیم امروز به 
خانم موگرینی اعلام میکنیم و باز فرصت شصت روزه میدهیم. این 
حرکتی برای حفظ برجام است نه از بین بردن آن. فرصت برای پیدا 
کردن راه حل است که اگر اجرا نشود جمهوری اسلامی ایران در 

این زمینه جدی است.
عراقچی گفت: برجام سند معتبر بین المللی است. خواهان ادامه 
برجام هستیم ولی خواسته هایمان باید برآورده شود. اگر اروپاییان 

نتوانند خواسته های ما را اجرا کنند این روند را ادامه میدهیم.
* برجام را نقض نکرده ایم

معاون ظریف گفت: طنزی اتفاق افتاده که آمریکا خواستار 
جلسه اضطراری شورای حکام به دلیل کاهش تعهدات ایران در 
برجام شده است اما مهم این است که بقیه اعضای برجام از آنها 
پیروی نکردند. شورای حکام منطق ایران را خواهد شنید و حق 
خواهند داد. یکسال است فرصت دادیم. حرکت ما مشروع است و 
نقض برجام نیست و از حقمان داریم استفاده میکنیم.ما هم بخاطر 
نقض برجام در شورای حکام شکایت می کنیم و باید پاسخگو 

باشند.
* تماس رئیس جمهور و مکرون سازنده بود

وی ادامه داد: تماس رئیس جمهوری کشورمان و مکرون 
سازنده بود. پیدا کردن راه حل مشهود است. در رفت و آمد تمایل 
برای داشتن راه حل مشهود است و اراده آن وجود دارد. دور جدید 

گفتگوها برای رسیدن به راه حل منطقی آغاز شده است.
* اینستکس باید به لحاظ اقتصادی برای ایران منفعت 

داشته باشد 
اگر  گفت:  اینستکس  از  ایران  انتطار  درباره  ظریف  معاون 
اروپایی ها از طریق اینستکس یا غیر از آن انتظارات ما را برآورده 
کنند، الان در این مرحله نبودیم. به خصوص در حوزه فروش 
نفت و دسترسی به درآمدهای نفتی کاری نتوانستند انجام دهند. 
اینستکس رسما عملیاتی شده و طرف ایران آن هم اکنون عملیاتی 
شده و این دو نهاد با هم در ارتباط هستند و قواعد کاری خود را 
تنظیم کرده اند و یکی دو کار را انجام داده اند، ولی تا وقتی اعتباری 
برای آن در نظر نگیرند فایده ای ندارد. تا وقتی که به لحاظ اقتصادی 
برای ایران منافعی نداشته باشد برای ما قابل قبول نیست. تعداد 
کشورهایی که قرار است به عنوان سهامدار به اینستکس ملحق 

شوند قرار است افزوده شود.
وی در ادامه گفت:  گفتگوهای رسمی و غیررسمی بین ما در 
جریان است و امیدواریم که به نتیجه برسیم وگرنه بعد از ۶۰ روز 

گام سوم را برخواهیم داشت.

* رفت و آمدها به نتیجه نرسد گام سوم آغاز می شود
 عراقچی با بیان اینکه اینکه طرف های اروپایی تلاش می کنند 
خوب است و امیدواریم راه حل هایی پیدا شود، گفت: این روند واقع 
بینانه است، از این رو رفت و آمدها بین ما جریان دارد و انشاءالله 
به نتایجی برسیم در غیر این صورت بعد از ۶۰ روز گام سوم را 

هم برمی داریم.
* اگر بازطراحی اراک اصلاح نشود به راکتور قبلی بر 

می گردیم
وی درباره باز طراحی راکتور اراک گفت: بحث اراک متفاوت 
است اما اگر کشورهای باقی مانده در برجام روند باز طراحی را 
اصلاح نکنند برمی گردیم به راکتور قبلی اما در دو ماه گذشته 
پیشرفت های خوبی انجام شده و جلسات کاری متعدد داشتند و 
برخی قراردادها امضا و برخی در حال انجام است از این رو کما کان 
رصد می کنیم روند پیشرفت امور در اراک را و اگر به جدول زمانی 
مطلوب ما برگردد ادامه می دهیم و الان چون خوب بوده به این 

روند زمان می دهیم.
* احضار دوباره سفیر انگلیس به وزارت امور خارجه

 عراقچی درباره نفتکش حامل نفت ایران اظهار کرد: این نفتکش  
حامل نفت ایران بوده و یک سوپر تانکر بوده و چون ظرفیتش بالا 
بوده از جبل الطارق رفته و برخلاف ادعای انگلیس مقصد سوریه 
نبوده و از آبراه بین المللی عبور می کرده و هیچ قانونی اجازه نمی 
دهد که دولت انگلیس آن را متوقف کند و خواستار آزادی آن 
هستیم. در تماس مستمر با دولت انگلیس هستیم روزشنبه  مجدد 
سفیر انگلیس به وزارت خارجه آمد و پیگیری حقوقی هم داریم. 

برای استیفای حقوق مان از همه امکانات استفاده می کنیم.
* دیگر واحدی به نام ۱+۵ نداریم

در  بخواهند  آمریکایی ها  که  صورتی  در  داد:  ادامه  وی   
گفت وگوهای ایران و ۱+۴ حضور داشته باشند از نظر ما مانعی 
ندارد به شرط این که تحریم ها را بردارد و ما به شرایط قبل از 
تحریم ها برگردیم. درواقع برای حضور آمریکا در گفت وگوهای ۴+۱ 
مانعی وجود نخواهد داشت ولی به همان شرطی که اشاره کردیم 
البته این به معنای تشکیل ۱+۵ نیست چرا که آمریکا از برجام 
خارج شده است و ما دیگر واحدی به نام ۱+۵ نداریم بلکه آنچه که 
مطرح شد به این معنا است که می تواند در مذاکرات حضور داشته 
باشند البته به شرطی که تحریم ها را بردارند و ما به شرایط قبل از 

تحریم ها برگردیم.
* برجام قابل مذاکره و گفت وگوی مجدد نیست

معاون سیاسی وزیر امور خارجه کشورمان در پاسخ به سوالی 
مربوط به بسته شدن پرونده برجام گفت: برجام یک پرونده بسته 
شده است به نحوی که قابل مذاکره و گفت وگوی مجدد نیست. 
برجام بدون اینکه یک کلمه به آن اضافه و یا کم شود، باید اجرا 
شود. در عین حال ما گفت وگوهای خود با ۱+۴ را در دستور کار 
داریم. اگر آمریکایی ها علاقه مند هستند، در این جلسات حضور 
یابند، طبیعی است مشکلی نداریم به شرطی که خواسته های ما 

برآورده شده و تحریم ها را بردارند.
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه ابتکار عمل اینکه 
اگر آمریکا تحریم ها را بردارد، می تواند در جلسات ۱+۴ شرکت 
کند، از سوی چه کسی مطرح شده، گفت: موضع ما در خصوص 
این پیشنهاد کاملًا مشخص است به شرطی که تحریم ها برداشته 

شوند.
*  امیدی به اینستکس نداریم

عراقچی افزود: ایران هیچ امید و اتکایی به هیچ کشوری نبسته 
چه برسد به اروپایی ها و اینستکس. ما در این معرکه و جنگ 
اقتصادی که ترامپ علیه ایران شروع کرده، هر مسیر و معبری که 
بتوانیم باز خواهیم کرد. ما با همه شرکا و همسایگان ابتکار و مسیر 
داریم. یکی از این ابتکارات و مسیرها اروپا و یکی اینستکس است. 
ما نه امیدی داریم و نه دل بسته ایم، و به دستگاه های کشور گفته 

شده که امیدی به اینستکس نداشته باشند.
وی گفت: معطل اینستکس نمی مانیم و با اتکای به خود حرکت 
می کنیم. ایران برجام را با حسن نیت اجرا کرد و بعد از خروج آمریکا 
با صبر راهبردی در توافق ماند و فرصت ایجاد کرد. این ایران را در 
موقعیت بالاتر اخلاقی و سیاسی قرار داد. ما در سیاست خارجی 
تا الان بسیار خوب عمل کرده ایم و شرکای خوبی داریم. در حوزه 
همسایگی کارهای بسیار خوبی انجام شده است. اجازه نخواهیم 
داد آمریکا در اجرای سیاست فشار حداکثری موفق شود و آنها 
را مایوس خواهیم کرد. با اتکایی که به توانمندی خود، نیروهای 

دفاعی خود داریم، آنها را مجبور خواهیم کرد که کوتاه بیایند.
* به دنبال سفرهای دیپلماتیک نمایشی نیستیم

معاون وزیر خارجه ایران درباره چگونگی برداشتن گام سوم 
ایران نیز توضیح داد: ما نه تنها درباره گام سوم، بلکه درباره گام های 
بعدی هم بررسی و مطالعه کرده ایم. گام سوم را ترجیح می دهیم 
که دو ماه دیگر و در پایان ۶۰ روز اعلام کنیم. معمولا دو گام را با 

هم اعلام کرده ایم.
عراقچی درباره رفت و آمدهایی که در پیش است و همچنین 
سفر آقای ماکرون و اجلاس وزرای خارجه نیز گفت: ما در روزهای 
آینده رفت و آمدهای دیپلماتیکی را خواهیم داشت از جمله 
اجلاس وزرا. ما خواهان سفرهای نمایشی نیستیم، مگر اینکه این 
سفرها منجر به نتیجه ای شوند، نه اینکه بخواهیم فقط به جر و 

بحث و دعوا ختم شوند.
* به صدای واحد در کشور احتیاج داریم

عراقچی همچنین در پاسخ به سوال دیگری در مورد وجود 
برخی از اختلافات در کشور در ارتباط با موضوع هسته ای تصریح 
کرد: ما به صدای واحدی در کشور در موضوعات مهم کشوری 

احتیاج داریم باید این صدای واحد وجود داشته باشد البته اختلاف 
نظر نیز برکات خاص خود را دارد وقتی دیدگاه های مختلف مطرح 
می شود این زمینه فراهم می شود که ما نقاط ضعف را بشناسیم و 
در صدد رفع آنها برآییم. من وجود اختلاف نظر را منفی نمی دانم 

البته تا جایی که منافع ملی کشور را هدف قرار ندهد.
عراقچی خاطر نشان کرد: در ارتباط با تحریم کشور در مورد 
تحریم کشور برای کاهش تعهدات برجامی شاهد این هستیم که 
یک حمایت قابل توجهی از سوی مردم و جناح های مختلف کشور 

به وجود آمده است.
* دیگر به ۴ رکن هسته ای برجام پایبند نیستیم

معاون سیاسی وزیر امور خارجه در ادامه اظهار کرد:  قسمت 
هسته ای برجام دارای ۴ رکن  اساسی است که شامل میزان ذخایر، 
درصد غنی سازی و تعداد سانتریفیوژها و تحقیق و توسعه غنی 
سازی است و در این موارد ایران به منظور اعتمادسازی، برخی 
محدودیت ها را بین ۸ تا ۱۵ سال قبول کرده که یکی از آنها این 
بوده که درصد غنی سازی از ۳.۶7 درصد بالاتر نرود. در گام اول این 

ارکان را گفتیم و دیگر پایبند نیستیم.
* از این به بعد بنا به تشخیص و نیاز خودمان عمل 

می کنیم
وی اظهار کرد: به نظرم اصلًا در بخش فنی اعداد خیلی 
مهم نیست. آنچه اهمیت دارد تعهدات ایران است. اینکه میزان 
غنی سازی اورانیوم ۳۰۰ یا ۳۵۰ کیلو شود، تا این اندازه اهمیت 
ندارد که ایران الان اعلام کرده در این دو مقوله دیگر پایبند نیست 

و این مسئله اهمیت سیاسی و راهبردی خودش را دارد.
وی خاطرنشان کرد: میزان و عدد دیگر مهم نیست و بستگی به 
نیازهای سازمان انرژی اتمی دارد و خیلی مته به خشخاش گذاشتن 
چیزی را ثابت نمی کند. بنابراین پایبند به این محدودیت نیستیم و 

از این به بعد بنا به تشخیص و نیاز خودمان عمل می کنیم.
* خواهان سفرهای نمایشی نیستیم

وی در پاسخ به سوال ایرنا درباره رفتار و آمدهای دیپلماتیک و 
سفر آقای مکرون و برگزاری اجلاس وزیران امورخارجه گفت: در 
روزهای آینده ما رفتار و آمدهای دیپلماتیکی و تبادلاتی خواهیم 
داشت، از جمله جلسه وزیران امورخارجه ایران و ۱+۴ که در حال 

طراحی است.
عراقچی تصریح کرد: ما خواهان سفر نمایشی نیستیم. نه می 
خواهیم که کسی نمایشی به ایران سفر کند و نه نمایشی به جایی 
خواهیم رفت. خواهان سفرها و جلساتی هستیم که منجر به نتیجه 
و تصمیمی برای تصحیح وضع موجود در برجام شود. بنابراین اینکه 
حتماً کسی به ایران سفر کند یا حتماً ما سفری داشته باشیم فی 
نفسه مطلوب ما نیست مگر اینکه از این سفر نتیجه ای حاصل 

شود.
معاون وزیر امور خارجه افزود: جلسه وزیران امور خارجه ایران 
و ۱+۴ در حال طراحی است و تصمیم ما با بقیه کشورها این است 
که در ماه جاری میلادی )ماه جولای( این جلسه انجام شود و عجله 

ای نداریم که حتماً ظرف چند روز آینده باشد.
وی اضافه کرد: اصرار داریم اول ایده هایی که وجود دارد و راه 
حل هایی که می تواند وجود داشته باشد، بررسی و پخت و پز 
شود و ما جلسه ای داشته باشیم که منجر به نتیجه شود نه اینکه 
بخواهیم فقط به جرو بحث و دعوا بگذرانیم. در همین حد می توانم 
بگویم جلسات و رفت و آمدهایی که وجود خواهد داشت و به موقع 

از این جلسات مطلع خواهید شد.
* کمالوندی: گام دوم ایران در جهت تامین نیازهای 

کشور است
سخنگوی سازمان انرژی اتمی  نیز در این نشست خبری 
گام دوم برنامه برجامی جمهوری اسلامی ایران را براساس تامین 
نیازهای کشور اعلام کرد و گفت: این گام در میان مدت برای تامین 
نیازهای نیروگاهی و راکتورهای تحقیقاتی و در بلندمدت باهدف 
تامین نیازهای پیشران است که هر کدام از آنها درصد های متفاوت 

دارد.
»بهروز کمالوندی« افزود: اقدامات ایران در این مرحله با هدف 

تأمین منابع قدرت و نیازهای تحقیقاتی خواهد بود.
وی تصریح کرد: بر اساس تصمیم اتخاذ شده در گام اول تأمین 
سوخت برای نیروگاه های کشور در حال انجام است که درصد غنی 

سازی اورانیوم بر اساس دستورهای اعلامی می تواند افزایش یابد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی ادامه داد: میزان ذخیره سازی 
اورانیوم با توجه به گام اول روبه افزایش است و سرعت آن نیز بیشتر 
می شود. ما گام های بعدی را هم در نظر داریم به عنوان مثال در 
حال حاضر نیاز به سوخت راکتور تهران نداریم اما در آینده می تواند 

در قالب برنامه قرار گیرد.
کمالوندی در پاسخ به سوال خبرنگار شبکه فونیکس آلمان 
درباره گام دوم کاهش تعهدات ایران در برجام و سوال خبرنگار 
دیگری درباره افزایش درصد غنی سازی گفت: امروز پایان مهلت 
۶۰ روز گام اول کاهش تعهدات ایران در برجام است و بر اساس 
دستور رئیس جمهوری و رئیس شورای عالی امنیت ملی گام دوم 

از امروز برداشته شد.
وی ادامه داد: اگر اقدامات در گام اول برای سقف ذخایر بالای 
۳۰۰ کیلوگرم و اقداماتی برای آب سنگین نیازمند زمان بود اما در 

گام دوم زمان دیگر مطرح نیست.
* شیب غنی سازی بر اساس دستورات روبه بالا است 

وی همچنین گفت: رو نوشت تغییراتی که انجام می گیرد امروز 
به نماینده آژانس بین المللی انرژی اتمی ارائه می شود و تا ساعاتی 
دیگر کارهای فنی به اتمام می رسد و فرآیند غنی سازی بیش از 

۳.۶7 درصد آغاز می شود.

سخنگوی سازمان انرژی اتمی تاکید کرد پیش بینی ما این 
است که از صبح فردا وقتی آژانس نمونه گیری انجام می دهد 
غنی سازی از مرز ۳.۶7 درصد عبور کرده و این تصمیمی بود که 

جمهوری اسلامی ایران از قبل اعلام کرده بود.
کمالوندی خاطرنشان کرد: تصمیمات اخذ شده امروز در قدم 
اول اجرا می کنیم این سوخت برای نیروگاه ها قدرت مورد نیاز کشور 

است.
وی ادامه داد: شیب غنی سازی بر اساس دستورات روبه بالا 
است، شیب ذخایر کشور هم بر اساس گام اول کاهش تعهدات روبه 

بالا و سرعت آن نیز افزایشی است.
* فعلًا نیاز به سوخت راکتور تهران نداریم 

وی یادآور شد: ما نیازهای بعدی را هم مد نظر داریم ولی فعلًا 
نیاز به سوخت راکتور تهران نداریم و هر وقت که نیاز باشد این اجازه 

را داریم که به این سمت هم حرکت کنیم.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در مورد نشست شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی هم گفت: برداشت ما این است 
اقدامی که آمریکایی ها انجام می دهند از روی استیصال است، از 
دید آنها مطلوب این بود که آژانس یا کشور دیگری این کار را انجام 

می داد اما کاملًا مشخص است که آنها در انزوا قرار دارند.
کمالوندی تاکید کرد: موضوع پادمانی نیست، شورای حکام 
مسئول رسیدگی پادمانی است البته از اکنون می توان نتیجه را دید. 
افزایش ذخایر مواد غنی شده و افزایش غنی سازی از مرز ۳.۶7 
درصد هیچکدام موضوع پادمان نیست حتی موضوع پروتکلی 
وجود ندارد، در ارتباط با برجام هم که ساز و کار خودش را دارد 

بنابراین به نظر ما نتیجه شورای حکام از قبل مشخص است.
وی ادامه داد: در مورد راکتور آب سنگین اراک ما در بازدیدی 
که به همراه خبرنگاران داشتیم، نشان دادیم که در لوله های مخزن 
اصلی سیمان ریخته شده است و در زمانی که این اقدام صورت 

گرفت با علم به اینکه امکان احیای آنها وجود دارد، انجام شد.
وی همچنین گفت: ما نمونه های آن لوله ها را داریم و امکان 
احیا آنها وجود دارد. به لحاظ فنی حجم نوترونی که مورد نیاز برای 
کارهای تحقیقاتی است در راکتور جدید چند برابر راکتور قبلی 
است و امکان استفاده از آنها برای انجام آزمایش و پرتو دهی تولید 

سوخت وجود دارد.
وی با بیان اینکه ترجیح این است که راکتور جدید را ادامه 
دهیم، اظهارداشت: اما نگرانی اروپایی ها تولید پلوتونیوم بود که 
هدف اصلی راکتور نیست. در راکتور جدید هم مقداری پلوتونیوم 
است. اگر در طراحی و راه اندازی راکتور جدید در بحث تجهیزات 
همراهی کافی صورت نگیرد با کندی مواجه می شویم اما ما کار را 
به نحوی پیش می بریم که هر دو راکتور را با هم داشته باشیم تا هر 

وقت لازم شد به دیگری منتقل کنیم.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در مورد راکتور جدید هم گفت: 
این راکتور در تعداد قراردادهای امضا شده و در قرار دادهای معلق 
پیشرفت های خوبی داشته و امیدواریم که همین راکتور جدید را 
داشته باشیم. اگر بخاطر تعلل ها کارهای این پروژه با مشکل مواجه 
شوند با تصمیم مسئولان امر ازجمله رئیس جمهوری اقدامات لازم 

انجام می شود.
کمالوندی ادامه داد: به نظر ما اگر از لحاظ فنی به سمت راکتور 
بازطراحی شده جدید برویم بهتر است و امیدواریم در آینده هم 

حرکت این پروژه به خوبی پیش برود.
وی عملکرد چینی ها را با وجود اینکه تحت فشار آمریکایی ها 

بودند، خوب عنوان کرد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی با تاکید بر اینکه ایران بر اساس 
نحوه عملکرد طرف مقابل اقدام می کند، گفت: در کارگروه چین 
و انگلیس برخلاف بدبینی هایی که به لندن داشتیم فعلًا کار فنی 
به نحو خوبی پیش می رود و تحولات بعدی مشخص می کند که 

آینده چه اقداماتی باید انجام دهیم.
وی در ادامه این نشست خبری در پاسخ به سوالی درمورد 
میزان افزایش غنی سازی اورانیوم یادآور شد: برای میزان فعلی غنی 
سازی با افزایش فشار از همان دستگاه های سابق استفاده می کنیم، 
بنابراین مسئله افزایش سانتریفیوژ در مراحل بعدی می تواند مورد 
نظر باشد. در واقع این مسئله می تواند یکی از گزینه های ایران باشد.

وی در مورد اینکه گام سوم ایران در صورت عمل نکردن اروپا 
به تعهدات برجامی خود چه خواهد بود، هم اظهار داشت: سازمان 
انرژی اتمی اجرا کننده تصمیمات است و تصمیم گیرنده نیست. 
البته ما اطلاعات فنی و تخصصی را به مسئولان ارائه می کنیم و 
حتی در ۱۸ اردیبهشت اطلاعات و پیش بینی های برای خروج 

آمریکا از برجام را به مسئولان ارائه کرده بودیم.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی ادامه داد: مسئولان رده بالای 
کشور هرگونه صلاح بدانند ما عمل می کنیم، سازمان انرژی اتمی 
آمادگی کامل برای انجام هر اقدامی با هر سطح و سرعتی را برای 

هر میزان غنی سازی دارد.
کمالوندی به ابراز نگرانی برخی در مورد کمبود مواد غنی سازی 
شده در کشور و نگرانی برای بیماران و بیمارستان ها گفت: ما برای 
راکتور تحقیقاتی تهران برای چندین سال سوخت مورد نیاز را 

داریم.
وی تاکید کرد که برای تأمین سوخت راکتور تحقیقاتی تهران 
جای نگرانی وجود ندارد، ما برای ذخایر به سمت بهره وری حرکت 
کردیم، در گذشته پسماندهای تولیدی ارزشمند حدود ۴/۰ درصد 
بود که در همین مدت بعد از برجام به اورانیوم طبیعی تبدیل 
کردیم و در حدود ۲۴ تن به ظرفیت ذخایر کشور اضافه کردیم 
در حالی که شاید این پسماند می توانست در یک گوشه ای فقط 

انباشت شود.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی به برخی شبهه آفرینی ها در 
مورد کمبود اورانیوم برای راکتور تحقیقاتی تهران اشاره کرد و گفت: 
در ارتباط با سوخت راکتور تحقیقاتی تهران که یکی از روش های 
تأمین دارو است و البته روش های دیگر هم وجود دارد ما برای 

چندین سال سوخت داریم و جای نگرانی نیست.
* ذخیره اورانیوم کشور در شرایط خوبی است 

وی با گلایه از اظهار نظرهای نسجیده اظهارداشت: افرادی 
که اطلاعات کمی در این حوزه دارند، تاکید کرد نباید با گفتن 
برخی سخنان نگرانی در مردم ایجاد کنند. ذخیره اورانیوم کشور در 
شرایط خوبی است و برای تولید دارو مشکلی وجود ندارد و در حال 

حاضر ما صادرات دارو هم داریم.
اطلاعات  افرادی که  افزود:  اتمی  انرژی  سخنگوی سازمان 
اختصاصی کمی در این زمینه دارند در رسانه ها این مطالب را 
بیان نکنند یا اگر رسانه ها با این مطالب مواجه می شوند، هماهنگ 
کنند تا اطلاع دقیق و صحیح در اختیار آنها می گذاریم تا در جامعه 

نگرانی ایجاد نشود.
کمالوندی تاکید کرد: وضعیت رادیو دارو در کشور بسیار خوب 
است و برای بیماران به اندازه کافی در حال تولید است و چند صد 
هزار نفر در خارج از کشور هم اکنون از تولیدات رادیو داروهای ایران 

استفاده می کنند.

سخنگوی دولت  خبرداد

آغاز اجرای گام دوم کاهش تعهدات برجامی ایران 

 نماینده اصلاح طلب مجلس ششـم درباره سـهم دولت در مشکلات کنونی کشور 
می گویـد: اینکـه مقصر وضعیت کنونی را تنهـا دولت بدانیم، ناصحیح اسـت؛ چرا که 

دولـت همه مسـئولیت ها را نـدارد و از حاکمیت مرکزی تبعیت می کند.
حجت الاسـلام حسین انصاری راد، نماینده پیشین مجلس شـورای اسلامی درباره 
اظهـارات اخیـر امام جمعـه تهران درباره شـدت مشـکلات معیشـتی مـردم و ناتوانی 
دولت و مسـئولان در رفع آن به ایرناپلاس می گوید: اینکه همه مشـکلات و معضلات 
را بـر گـردن دولت بیندازند، نادرسـت اسـت. کشـور را حاکمیت بـزرگ و قـوی اداره 
می کنـد و دولـت همه مسـئولیت ها را نـدارد و از حاکمیت مرکـزی تبعیت می کند.

وی ادامـه می دهـد: آقـای روحانـی نیـز در زمـان انتخابـات وعده هایـی دربـاره 
آزادی های مدنی، سیاسـی و جلوگیری از امنیتی شـدن دانشـگاه و آزادی محصوران 

و … داد کـه نتوانسـت بـه آنهـا عمل کند. علی الظاهـر بخش عمده ای از این مسـئله، 
تحـت تأثیـر حاکمیت کلان کشـور بوده اسـت.

ایـن فعـال سیاسـی اصلاح طلـب با بیـان اینکـه دولـت در ایـن زمینه هـا از خود 
عجـز نشـان داد، تصریـح می کند: دولت در این وضعیت حاضر نشـد مشـکلات خود 
را بـا مـردم در میـان بگـذارد. دولت باید موانع تحقـق وعده هایش را با مـردم در میان 
می گذاشـت. ایـن ایـراد به دولت وارد اسـت، امـا اینکه مقصر وضعیت کنونـی را تنها 
دولت بدانیم، ناصحیح اسـت، اما دوسـتان اصولگرای ما مرتکب این اشـتباه می شوند. 
امـروز نیـز شمشیرشـان برای دولت تیز اسـت؛ بدون توجه به اینکه مسـبب وضعیت 

کنونی بعضی مراکـز دیگرندد.
انصـاری راد در پاسـخ بـه ایـن پرسـش کـه راهـکار برون رفـت از وضعیـت کنونی 

چیسـت، می گویـد: راهـکار در چنین شـرایطی وحدت ملی اسـت. ما دانشـمندان و 
سیاسـتمداران بزرگـی داریـم کـه امـروز منزوی اند یا سـخنان خـود را در پـرده بیان 
می کننـد. حتـی در وزارت خارجه نیز دیپلمات های برجسـته و معتبـری داریم، نظر 
جمعـی آن هـا ایـن اسـت کـه باید به سـمت وحـدت ملی حرکـت کنیـم. در برخی 
مـوارد اینها حتـی از اعضای احزاب اصلاح طلب نیسـتند. اینها کارشناسـان بی طرف، 
امـا طرفـدار اصلاحـات و وحدت ملی انـد. راهـکار برون رفت از وضع موجود این اسـت 
کـه ایـن افراد بـا چهره های سرشـناس جریان اصلاحـات و دیگر بـزرگان این جریان 
متحـد شـوند و دیپلماسـی را در سـطح جهانی و نه تنهـا آمریکا، بلکه با سـایر مراکز 
قدرت پیگیری کنند. از این جهت راهکار دیپلماسـی، حضور کارشناسـان بی طرف و 

اجـرای قانون و اصلاحات اساسـی اسـت. 

حجت الاسلام حسین انصاری راد:

 دولت مسئول همه مشکلات کنونی کشور نیست



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۱۸۱ تهذيب الأحكام ج ۶ ص

پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله

صاحب امتیاز و مديرمسئول: حیدر ضیغمی
قائم مقام مديرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی

عضو انجمن مديران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سايت
تلفن: 32903209 - 3290۶۱۶0 صندوق پستی: 37۱۸5/4495 

نشانی:قم ، بلوار شهید صدوقی،  کوچه 2۱ممیز يک،  پلاک 47 

اذان صبح:4/18 طلوع آفتاب: 6/00 اذان ظهر: 13/11  اذان مغرب: 20/43

ب(
زتا

رو
( 3

ری
شه

هم
پ:  

چا
02

۱ -
 44

54
50

7۶
تر

گس
شر 

ع:  ن
وزي

ت

مردم پيوسته در آسايش به سر مى برند، تا وقتى كه امر 
به معروف و نهى از منكر كنند و يكديگر را بر نيكى و تقوا 
ياور باشند. هرگاه چنين نباشند، بركت ها از آنان گرفته 
مى شود و برخى بر برخى چيره مى شوند. آن گاه نه در 

زمين و نه در آسمان، ياورى نخواهند داشت 
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 مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: بارندگی های سال جاری در استان 
یک استثنا به حساب می آید و نباید آن را مساوی با پایان دوره خشکسالی در نظر گرفت.

سید رضا موسوی مشکینی ، بیان کرد: طی سال های متمادی محیط زیست قم با 
کاهش بارندگی و افزایش دمای هوا مواجهه بوده که مسائل و مشکلات زیادی را برای 
طبیعت استان به همراه داشته است.وی افزود: خشک شدن تالاب ها و رودخانه ها، افت 
سفره های آب زیرزمینی، از بین رفتن پوشش گیاهی و بیابان شدن دشت های استان و 
ایجاد کانون های گرد و خاک از جمله پیامدهای خشکسالی های پیاپی در قم است.وی 
ادامه داد: با وجود بارش های خوب سال جاری و تاثیرگذاری مثبت آن بر طبیعت، اما به 
دلیل مقطعی بودن این بارش ها و پراکنش نامنظم آن، نگرانی ها پیرامون کاهش منابع آبی 
در قم همچنان باقیست.موسوی مشکینی گفت: بر اساس بررسی های علمی و کارشناسی 
هیچ نشانه ای مبنی بر اینکه قم وارد دوره ترسالی شده و مشکل کم آبی آن برطرف شده 

است، وجود ندارد.وی بیان کرد: به عنوان نمونه در همین فصل تابستان سال جاری، شاهد 
افزایش قابل توجه دمای هوای استان هستیم که نشان می دهد تغییرات اقلیمی و تنش 
های محیطی در قم ادامه دارد.وی ادامه داد: زمانی می شود با اطمینان بیان کرد که در قم 
به سطح قابل قبولی از منابع آبی دست یافتیم که اکوسیستم های آبی همچون رودخانه ها و 
تالاب ها در وضعیت پایدار باشند.مدیرکل حفاظت محیط زیست قم گفت: چنین ثباتی در 
اکوسیستم های آبی استان مشاهده نمی شود و حتی آبی که در رودخانه قمرود جریان دارد 
ناشی از رها سازی آب از سدهای بالادست برای کمک به تقویت محیط زیست و کشاورزی 
در دشت های پایین دست است.وی بیان کرد: به هر صورت کشور ما بر روی کمربند خشک 
و نیمه خشک جهان قرار گرفته و شرایط محیط زیستی استان قم متاثر از این موضوع است.

وی ادامه داد: تمام برنامه هایی که برای توسعه قم تدوین می شود باید با نگاه به مساله کمبود 
منابع آبی در استان باشد و فکر نکنیم با بارش های خوب سال جاری از مشکل عبور کردیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

بارندگی های سال جاری به معنای پایان خشکسالی نیست

استاندار قم، با تاکید بر اینکه نیاز به 
تقویت زیرساخت های مرکز فوریت های 
پزشکی استان قم داریم، گفت: با اعتبارات 
استانی نمی توانیم این امر را محقق کنیم و 
باید از ظرفیت های ملی در این راستا بهره 

گرفته شود. 
در  یکشنبه  روز  سرمست  بهرام 
دیدار پیرحسین کولیوند رئیس مرکز 
فوریت های پزشکی کشور، اظهار کرد: 
باید هم افزایی بین دستگاه های امدادی و 
خدماتی قم افزایش یابد که این مساله به 

صورت استانی مدیریت خواهد شد.
وی با بیان اینکه قم در شاهراه ۱۷ 
استان کشور قرار دارد، افزود: علاوه بر 
بار مسئولیت ارائه خدمات پزشکی به 
بیش  به  قم، خدمت رسانی  شهروندان 
از  زائر و مسافر عبوری  از ۲۰ میلیون 
محورهای مواصلاتی و همچنین انتخاب 
قم به عنوان معین استان تهران، بهبود 
شاخص های خدمات درمانی در قم را به 
ضرورت اجتناب ناپذیر تبدیل کرده است.

وی با بیان اینکه در بحث اورژانس 

پایگاه   ۲ جاری  سال  در  جاده ای 
ادامه  است،  شده  کلنگ زنی  اورژانس 
داد: باید پشتیبانی بیشتری برای ارتقای 
زیرساخت ها و خدمات اورژانس جاده ای 
در محورهای مواصلاتی استان قم صورت 

بگیرد.
از  قدردانی  ضمن  قم،  استاندار 
اقدام های اورژانس قم خاطرنشان کرد: در 
مناسبت هایی همچون عید نوروز و نیمه 
شعبان شاهد خدمات بسیار خوب مرکز 

فوریت های پزشکی استان هستیم.
مسئولان فرصت های مختلف شغلی و 

اجتماعی در اختیار بانوان قرار دهند 
مراسم  در  همچنین  قم   استاندار 
بزرگداشت روز دختر که فرهنگسرای 
مسئولان  گفت:  شد   برگزار  جوان 
پایدار  توسعه  به  دست یابی  برای  باید 
فرصت های مختلف شغلی و اجتماعی در 

اختیار بانوان قرار دهند. 
بهرام سرمست ظهار داشت: توفیق 
توفیق  قم  استان  در  خدمت رسانی 
هرکسی  نصیب  که  است  بی نظیری 

نمی شود چرا که زیستن در جوار کریمه 
اهل بیت)ع( دارای توفیقات و الزاماتی است 
که باید شاکر باشیم در چنین سرزمینی 

زندگی می کنیم.
استاندار قم با اشاره به اینکه لازم است 
تعریفی صحیح از الگوی زنان در جامعه 
اسلامی به اطلاع عموم برسد، عنوان کرد: 
شخصیت با کرامت حضرت معصومه)س( 
نیازمند بازاندیشی است که باید با شعور و 
آگاهی شناخته شده و به همگان معرفی 

شود.
وی با تأکید بر اینکه نشاط امری درونی 
و شادی امری بیرونی و نشان دهنده جلوه 
نشاط است، ابراز کرد: امروز شادی و نشاط 
نیاز ضروری برای جامعه است؛ همچنین 
توانمندسازی، آگاهی و سواد اجتماعی 
برای بانوان جامعه ضرورتی اجتناب ناپذیر 

است.
آزادی های  اینکه  بیان  با  سرمست 
اجتماعی که بر عهده بانوان جامعه است 
حاصل دیدگاه های روشن مقام معظم 
رهبری و سیاست های دولت جمهوری 

کرد:  خاطرنشان  است،  ایران  اسلامی 
خدا را شکر می کنیم که بانوان جامعه 
ازجمله  عرصه ها  کلیه  در  اسلامی 
تحصیلی، ورزشی، حجاب و عفاف خوش 
درخشیدند و قله های دانش و خلاقیت را 

فتح کردند.
وی با اشاره به ارتقاء سلامت کاری 
و مسئولیت پذیری اجتماعی بانوان در 
محیط کاری در دهه های اخیر تصریح 
کرد: بانوان کارآفرین بسیاری در جامعه 
نقش آفرینی کرده اندکه تکفل خانواده را 
به نحوی برعهده گرفته اند؛ این بانوان علاوه 
بر توانمند بودن در خلاقیت های اجرایی، 
کلیه مسئولیت های زندگی اجتماعی را 

نیز به دوش می کشند.
استاندار قم با بیان اینکه مسئولان 
پایدار  توسعه  به  دست یابی  برای  باید 
فرصت های مختلف شغلی و اجتماعی 
در اختیار بانوان قرار دهند، تأکید کرد: 
بانوان نه تنها به عنوان عنصر سازنده در 
جامعه عمل می کنند بلکه به عنوان موتور 
متحرک و پویا به ایفای نقش می پردازند.

استاندار قم:

ارتقای زیرساخت های اورژانس قم ضروری است

نامحـرمانه

دریـچه

حوادث

معاون استاندارقم فرماندار مشهد شد
با حکم وزیر کشور سید محمد رضا هاشمی، معاون سابق سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 
قم به سمت معاون استاندار و فرماندار شهرستان مشهد منصوب شد.به گزارش  به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی وزارت کشور در حکم عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور خطاب به سید محمدرضا هاشمی 
آمده است: به موجب این حکم و بنا به پیشنهاد استاندار محترم خراسان رضوی به سمت معاون استاندار 
و فرماندار شهرستان مشهد منصوب می شوید.هاشمی تیر پارسال به سمت معاون سیاسی امنیتی و 
اجتماعی استانداری قم منصوب شده بود. وی همچنین آبان همان سال سرپرستی استانداری قم را نیز 
مدتی عهده دار بود.احمد علی موهبتی فرماندار سابق مشهد، آبان پارسال به سمت استاندار سیستان 
و بلوچستان منصوب شد و از آن تاریخ تاکنون حیدر خوش نیت سرپرستی این فرمانداری را بر عهده 
داشته درپی این انتصاب استاندار قم در حکمی دکتر محمدرضا گروسی را به عنوان سرپرست معاونت 

سیاسی ،امنیتی و اجتماعی استانداری قم منصوب کرد . 

جهانبخش نجف زاده شهردار شهر جعفریه شد
استاندار قم در حکمی، جهانبخش نجف زاده را بعنوان شهردار شهر جعفریه این استان منصوب کرد.

به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی استانداری قم، در حکم بهرام سرمست خطاب به نجف زاده آمده 
است: در اجرای تبصره ۳ ذیل بند ۱ ماده ۷۱ و ماده ۱۰ آئین نامه اجرایی قانون تشکیلات، وظایف و 
انتخابات شورای اسلامی کشور و انتخاب شهرداران مصوب ۱/۳/۷۵ و با توجه به پیشنهاد شماره ۱۳/۵/ 
ش مورخ ۲۷/۱/۹۸ شورای اسلامی شهر جعفریه، به موجب این حکم به سمت شهردار شهر جعفریه 
منصوب می شوید.در ادامه این حکم آمده است: مید است در راستای انجام وظایف قانونی و ایجاد 
تحولات عمرانی و خدمت رسانی به مردم شریف آن شهر کوشا باشید. توفیق جنابعالی را در ایفای 
کامل مسئولیت های محوله از درگاه ایزدمنان خواستارم.جعفریه یکی از شهرهای استان قم در مرکز 
ایران است. این شهر در بخش جعفرآباد از توابع شهرستان قم قرار دارد و فاصله آن تا مرکز قم حدود 

۴۰ کیلومتر است.

انهدام شبکه تقلب پیشرفته کنکور در زاهدان 
سازمان اطلاعات سپاه سیستان و بلوچستان با صدور اطلاعیه ای از متلاشی شدن شبکه سازمان 
یافته ای ۱۶ نفره در زاهدان خبر داد که قصد تقلب در کنکور سراسری سال ۹۸ را داشتند.به گزارش 
فارس، در اطلاعیه سازمان اطلاعات سپاه سیستان و بلوچستان آمده است: عوامل این باند با هوشیاری 
سازمان اطلاعات استان شناسایی و با هماهنگی دستگاه قضا به جرم کلاهبرداری از طریق فروش 
سوالات کنکور، تقلب هوشمند و الکترونیک در آزمون سراسری دستگیر شدند.بر پایه این اطلاعیه پس 
از رصد اطلاعاتی تعدادی از مرتبطان و تیم پشتیبان که در یک منزل مسکونی مستقر بودند نیز دستگیر 
شدند. شبکه مذکور ضمن اقدام به بستن قرارداد با داوطلبان آزمون سراسری با ایجاد شبکه ای متشکل 
از آزمون دهندگان، برگزار کنندگان آزمون و ایجاد تیم پشتیبان اقدام به ایجاد باندی سازمان یافته جهت 
تقلب، کرده بودند.در این اطلاعیه ذکر شده است: شبکه مذکور با فروش دستگاه card phonefe به مبلغ 
۱۰ میلیون تا ۲۰ میلیون تومان به آزمون دهندگان قول قبولی در آزمون پزشکی را به آنها داده بودند.

کاهش سهمیه سربازان امریه 
رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز ستادکل نیرو های مسلح از برنامه ریزی برای کاهش سهمیه سربازان 
امریه خبر داد.سردار موسی کمالی در گفت: وگو با ایسنا با اشاره به انتشار خبر های متعدد مبنی بر 
فراخوان و دعوت از مشمولان سربازی برای مأمور شدن یا همان امریه شدن در دستگاه های مختلف 
گفت: متأسفانه مدتی است که در برخی از خبر ها اعلام می شود که مشمولان خدمت سربازی می توانند 
دوره سربازی خود را در برخی از دستگاه های دولتی و نهاد ها سپری کنند و این خبر ها طوری منتشر 
می شود که گویا بناست هزاران نفر دوران سربازی خود را در دستگاه های دولتی مأمور شوند، در حالی 
که چنین موضوعی صحیح نیست. کمالی با بیان اینکه در گذشته با توجه به بالا بودن تعداد مشمولان 
دست نیرو های مسلح برای اختصاص سهمیه سرباز امریه به دستگاه های دولتی باز بود، خاطرنشان کرد:، 
اما در حال حاضر با توجه به کاهش تعداد موالید و نیاز نیرو های مسلح به نیروی انسانی، سیاست انقباظی 

از سوی ستادکل نیرو های مسلح در مورد سربازان امریه و سهمیه آنان در پیش گرفته شده است.

شرایط تقسیط خودروهای توقیف شده در پارکینگ
رئیس مرکز اجرائیات پلیس راهور ناجا درخصوص خودروهایی که به دلیل خلاقی بالا توقیف شده 
و در پارکنیگ هستند، اظهار داشت: مالک خودرو باید با مدارک هویتی و مالکیتی خودرو به ستاد 
ترخیصی که در پشت قبض پارکینگ درج شده مراجعه کرده و فرایند ترخیص وسیله نقلیه خود را انجام 
دهد.سرهنگ کرمی اسد با تاکید بر این مطلب که تسهیلات درنظر گرفته شده صرفا برای تقسیط جرائم 
رانندگی است اعلام کرد: بعد از کنترل مدارک هویتی و مالکیتی توسط مامور راهور مستقر در ستاد 
ترخیص، در صورت احراز شرایط ترخیص، بعد از اخذ تعهد از مالک خودرو در قبال پرداخت اقساطی 
جرائم حداکثر ظرف مدت یکسال، نسبت به ترخیص خودرو اقدام می شود.وی افزود: بعد از اخذ این 

تعهد است که خودرو در اختیار مالک قرار خواهد گرفت.

بازداشت مسئول جذب داعش در کابل 
سازمان امنیت ملی افغانستان اعلام کرد »مبشر مسلمیار«، استاد دانشگاه کابل و مسئول جذب گروه 
داعش، بازداشت شده است.به گزارش ایرنا؛ نهاد امنیتی افغانستان امروز یکشنبه با صدور اطلاعیه ای 
از متلاشی کردن یک شبکه چهار نفره گروه تروریستی داعش در کابل خبر داد.بر اساس این اطلاعیه، 
»احمد طارق« و »احمد فاروق«، فارغ التحصیلان دانشگاه کابل اعتراف کردند توسط »ظاهر داعی«، 
»محمد معروف راسخ«،« مبشر مسلمیار« و »ابوعبیدالله متوکل« جذب گروه تروریستی داعش شدند.

یادداشت های شهر سیل زده/ ۴۱
محمد خامه یار

علی رغم همه خدمات، زحمات و حضور مردمی نیروهای جهادی و التیام بخشی به آلام مردم و 
قدردانی آنان از تلاش و مجاهدت جانی و مالی هموطنان و مسلمانان دیگر کشورها، اما با احترام به این 
اقدام انسان دوستانه و ارزش نهادن به آن این شیوه امدادرسانی را روش صحیح نمی دانم. البته کمک به 

آسیب دیدگان چنین حوادثی در بدو امر اقدامی لازم و ضروری است. 
بخشی از این اقدام در قالب کمک های مردمی و سازمان ها و نهادهای امدادی، حضور امدادگران 
و نیروهای جهادی و بهره مندی از توان نیروهای مسلح تنها راه کاهش آلام روحی و روانی و مقابل با 
خسارت بیشتر و سر و سامان دادن به زنگی آسیب دیدگان است. این شیوه در همه کشورها و در میان 
همه ملت ها که دچار حادثه می شوند ساری و جاری است و اخلاق مداری، حس نوع دوستی و  آئین 
مداری بر آن مهر تایید می زند. با این حال پس از فرو کش شدن حادثه ادامه امداد رسانی به شکل و 
شیوه موجود هر چند لازم و ضروری و اجتناب ناپذیر است و نباید از آن سر باز زد اما برای نهادینه شدن 
آن نیاز به قانون نانوشته ای است که چاره ای جز نهادینه شدن آن نیست. ما در کشوری حادثه خیز  
زندگی می کنیم و هر از چند گاه زندگی مردم در گوشه و کنار این کشور پهناور  دست خوش حوادث 
قرار می گیرد، زلزله رودبار و منجیل، بم، ورزقان، کرمانشاه و کرمان، حادثه سیل در سیستان، گلستان، 
خوزستان و لرستان نمونه های بارز آن  در سال های اخیر است که شاهد بروز آن بودیم. ایثار و همدلی 
و همراهی مردم و مسئولین با مردم مصیبت دیده این مناطق بر کسی پوشیده نیست و در خور تحسین 
و تجلیل و تمجید است. اما سوال این است که آیا با تکرار این حوادث هنوز هم مردم باید احساس 
مسئولیت کنند و نباید مثل بسیاری از کشورها، زندگی مردم، خانه و کاشانه، مراکز تجاری و اقتصادی 

آنان به طور مطلوب بیمه حوادث کرد و پس از بروز حادثه، خسارت ها به این شیوه جبران شود؟
راستی مگر به ما نگفته اند حادثه در کمین است پس معنای پیشگیری از ضرر و زیان آن چیست؟ 
به نظر می رسد به منظور حفظ و صیانت از  کرامت انسان ها و شهروندان در این سرزمین پهناور توجه 

به توسعه بیمه گذاری امری ضروری است و نباید از آن غفلت کرد. 

رئیس پلیس راه آهن استان قم  خبرداد

توقیف 69دستگاه استخراج ارز دیجیتال در قم
رئیس پلیس راه آهن استان قم از توقیف ۶۹ دستگاه قاچاق استخراج ارز دیجیتال )بیت کوئین( به 
ارزش ۵ میلیارد ریال در قم خبر داد.  سرهنگ محمود محرابی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی 
بر نصب و استفاده از دستگاه های بیت کوئین )تولید ارز دیجیتال( در کارخانه ای متروکه در حاشیه 
خطوط ریلی استان، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران پلیس راه آهن استان قم قرار گرفت.وی 
خاطرنشان کرد: در ادامه پس از بررسی و تائید صحت خبر و هماهنگی های قضائی، مأموران به محل 
مورد نظر اعزام شدند.رئیس پلیس راه آهن استان قم افزود: سپس طی بازرسی مأموران، در یکی از اتاق 
های کارخانه موصوف ۶۹ دستگاه بیت کوئین به مارک ۳m ساخت کشور چین )فاقد مجوز گمرکی( 
به ارزش ۵ میلیارد ریال کشف شد.سرهنگ محرابی گفت: همچنین ۳ دستگاه سوئیچ، ۲ دستگاه وای 
فای، یک دستگاه لب تاپ و دستگاه کیس رایانه و مقدار زیادی از کابل های تشکیل دهنده این شبکه 
توقیف و متهم و همدستش دستگیر شدند.رئیس پلیس راه آهن استان قم گفت: در نهایت متهمان به 

همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

20فقره؛ اعتراف سارق حرفه ای کیف قاپ در قم
 فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به دستگیری یک سارق حرفه ای کیف قاپ در قم، از کشف 
۲۰ فقره سرقت در این رابطه خبر داد.  سردار عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پی وقوع چندین فقره 
سرقت کیف قاپی در قم، موضوع در دستور کار کارآگاهان پایگاه یکم پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی 
استان قرار گرفت.فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در ادامه با تلاش شبانه روزی و انجام اقدامات 
پلیسی، متهم شناسایی، دستگیر و طی بازرسي از منزل وی، لباس و موتورسیکلت مورد استفاده در 
صحنه هاي سرقت کشف شد.وی تصریح کرد: نامبرده در تحقیقات کارآگاهان پلیس آگاهی استان به 
۲۰ فقره سرقت کیف قاپی از بانوان در سطح شهر اعتراف و سرانجام به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.

حضرت  مقدس  آستان  تولیت 
معصومه)س( با بیان اینکه دشمنان به 
دنبال تخریب چهره قم هستند گفت: 
معرکه  آتش بیار  برخی  در ظاهر  اکنون 
شده اند درحالی که دست های دیگری در 
کار است، ما باید در دو جبهه کار کنیم 
جبهه نخست افرادی که دست آن ها پشت 
افرادی که  نیز  و جبهه دوم  است  پرده 

جوزده شده و مقصران اصلی نیستند.
آیت الله سیدمحمد سعیدی شنبه شب 
در گردهمایی آمران به معروف و ضابطان 
تیپ مستقل امام صادق )ع( افزود: مطالبه 
اهل بیت )ع( مبنی بر حرم بودن قم برای 
اهل بیت )ع( است و این مطالبه متدینین و 

مردم اصیل قم نیز محسوب می شود.
وی خاطرنشان کرد: اگر فردی طالب 
ناهنجاری در قم باشد یا قمی نیست یا 
مورد غضب قرار گرفته است؛ مردم اصیل 
قم و اهل بیت )ع( خواستار امر به معروف 
و نهی از منکر هستند چراکه مردم نگران 
خانواده های خود هستند و اهل بیت )ع( 
نیز بارها به موضوع امر به معروف تاکید 
داشته اند.وی با بیان اینکه در برخورد با 
افراد باید متفاوت عمل کنیم، تصریح کرد: 
دشمنان دین و انقلاب به واسطه برخی در 
داخل به دنبال نیروگیری از مساجد هستند 
به همین علت نیروی انتظامی باید با این 

افراد برخورد شدید داشته باشد.
وی با بیان اینکه شهر مقدس قم حرم 
اهل بیت )ع( است، اظهار کرد: اینکه برخی 

از معصومین )ع( تاکنون به قم نیامده اند 
اما این شهر را حرم خود می دانند نشان 
می دهد که معناهای مختلفی در حرم 
بودن قم نهفته است.امام جمعه قم اضافه 
کرد: حرم بودن قم به قبل از ورود حضرت 
معصومه )س( بر می گردد و باید بگوییم 
که قم امانتی در اختیار قمی هاست که در 
طول تاریخ به شکل های مختلفی این امانت 
حفظ و گاهی هم مورد تعرض قرار گرفته 
است. سعیدی ادامه داد: جهت تکوینی حرم 
بودن قم دست خداوند متعال است اما از 
نظر تشریعی قم در اختیار مردم است و اگر 
شئون این شهر مورد توجه قرار نگیرد قم از 

جایگاه اصلی خود دور خواهد شد.
وی با تاکید بر اینکه حفاظت از حریم 
حرم های مطهر بر عهده مردم است، مطرح 
کرد: قم حجتی برای همه مردم است و اگر 
ما به دنبال این هستیم که کاری را در قم 

انجام دهیم باید به دنبال حفظ جایگاه این 
شهر باشیم؛ میراث داری از شهر مقدس قم 
برای این است که نسل های آینده نیز از این 

میراث بهره مند شوند.
در  مقاومت  دستاوردهای جبهه  وی 
کشورهای مختلف را از برکات شهر مقدس 
قم دانست و گفت: عناوین قم سوری و 
ساختگی نیست و اگر طهارت قم از این 

شهر گرفته شود بسیار خطرناک است.
* دشمن برای تخریب چهره قم 

برنامه ریزی کرده است
فرمانده تیپ مستقل امام صادق )ع( 
نیز در این گردهمایی، حفظ نظام اسلامی 
را یکی از مهم ترین نکات مورد تاکید امام 
خمینی )ره( دانست و اظهار کرد: به گفته 
ایشان حفظ نظام اوجب واجبات است و 
بر اساس این اندیشه فکری، حکومتی و 
سیاسی ایشان در مرحله نخست حفظ 

حکومت اسلامی کاری حاشیه ای نیست و 
اینکه حفظ مبانی امام برای حفظ افراد و 

تشکیلات نیست.
عزت الله  والمسلمین  حجت الاسلام 
معتمد هدف نخست حکومت اسلامی را 
پیاده سازی آموزه های اسلامی برشمرد و 
افزود: حفظ نظام به معنای حفظ افراد و 
تشکل ها نیست درحالی که اگر هدف حفظ 
اشخاص و تشکل ها بود امام نباید مقابل 

امثال بنی صدرها ایستدگی می کرد.
وی بر لزوم حفظ چهره مکتب، ارزش ها 
و احکام دینی تاکید کرد و گفت: همانطور 
را حفظ حکومت  اسلام  امام حفظ  که 
اسلامی می دانستند ما نیز باید برای حفظ 
حفظ  را  خود  اسلامی  حکومت  اسلام، 
کنیم، انبیای الهی نیز از صدر عالم تاکنون 
برای برپایی دین و حکومت الهی بر روی 

این کره خاکی حضور یافته اند.
وی ادامه داد: امروز به خواست و اراده 
دشمن برخی از افراد معلوم الحال که تکلیف 
آن ها نسبت به مردم اصیل قم مشخص 
است به دنبال رفتارهایی هستند که در 

شأن قم نیست.
وی با تاکید بر اینکه پایگاه انقلاب و 
مدینه الامام قم است، تصریح کرد: دشمن 
برای تخریب این شهر مقدس برنامه ریزی 
کرده تا بتواند در کل کشور به این هدف 
برسد هر چند این آرزو را به گور خواهد برد 
اما ما باید هشیار و مراقب توطئه دشمن 

باشیم.

تولیت حرم حضرت معصومه)س(:

دشمنان به دنبال تخریب چهره قم هستند

خانم ها اینجوری نباشید لطفا!کاریکاتور

فيروزه مظفرى

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم  خواستار شد

همکاری دستگاه های اجرایی 
برای ایجاد شهر هوشمند

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم گفت: زیرساخت های نرم 
افزاری شهر هوشمند در داخل شهرداری ایجاد شده است، ولی باید بقیه 

دستگاه های اجرایی استان در این زمینه با شهرداری همکاری کنند.
همایون یزدان پناه در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی استان 
قم در سالن جلسات امام جواد)ع( استانداری با اشاره به اهمیت پروژه شهر 
هوشمند در استان قم، اظهار کرد: اجرای این پروژه مصداق بارز اقتصاد 
مقاومتی است و شهرداری قم برای اجرای آن ورود کرد.رئیس ستاد شهر 
هوشمند شهرداری قم ادامه داد: از ۲۰ سال پیش بحث دولت الکترونیک 
مطرح شد، گرچه که اقدامات خوبی در این زمینه صورت گرفت، اما هنوز 
در این زمینه عقب ماندگی وجود دارد، البته بحث هوشمندسازی فراتر 
از الکترونیک سازی دولت است.یزدان پناه افزود: اقتصاد هوشمند، زندگی 
هوشمند، حمل و نقل هوشمند، محیط زیست هوشمند، حاکمیت هوشمند 
و مردم هوشمند ابعاد ششگانه شهر هوشمند است، مطالعات در خصوص 
این ابعاد از سال ۹۶ در شهر قم شروع شد.وی با اشاره به اهداف شهر 
هوشمند، اظهار کردافزایش سلامت اداری، کاهش نارضایتی های عمومی، 
کاهش هزینه های دستگاه های اجرایی و کاهش سفرهای غیر ضروری 
درون شهری نتایج پیاده سازی شهر هوشمند در یک شهر شود.یزدان 
پناه افزود: زیرساخت های نرم افزاری شهر هوشمند در داخل شهرداری 
ایجاد شده است، ولی باید بقیه دستگاه های اجرایی استان در این زمینه با 

شهرداری همکاری کنند.

شهردار منطقه ۴ قم  اعلام کرد

بهسازی جداول و روکش آسفالت 
خیابان ۳0 متری قائم

شهردار منطقه ۴ قم از بهسازی جداول و روکش آسفالت خیابان ۳۰ 
متری قائم خبر داد.شهردار منطقه ۴ قم از اجرای پروژه بهسازی جداول و 
روکش آسفالت خیابان ۳۰ متری قائم با اعتباری بالغ بر ۱۴ میلیارد ریال 
خبر داد.مهندس مهدی اصفهانیان مقدم افزود: پروژه بهسازی جداول و 
روکش آسفالت خیابان ۳۰ متری قائم با اعتباری بالغ بر ۱۴ میلیارد ریال و به 
طول ۶۰۰ متر در اواخر خرداد ماه سال جاری آغاز و در حال اجرا می باشد 
که شامل  ۱۲۰۰ متر جدول گذاری و ۱۲۰۰۰ متر مربع  روکش آسفالت 
می باشد .شهردار منطقه۴ در ادامه اذعان کرد : با توجه به بررسی های به 
عمل آمده و با در نظر گرفتن اولویت ها و نیز پیش بینی و تامین هزینه 
مورد نیاز در بودجه ۹۸ این پروژه در راستای بهسازی شبکه معابر و خدمت 
رسانی مطلوب تر به شهروندان و با رویکرد بهبود سیما و منظر شهری و نیز 
تسهیل عبور و مرور در حال اجرا می باشد.وی با اشاره به اینکه در سال ۹۸ 
مبلغ ۳۰۰ میلیارد ریال جهت بهسازی جداول و روکش آسفالت معابر اصلی 
و فرعی منطقه پیش بینی شده است، بیان کرد:  با کارشناسی های بعمل 
آمده و با در نظر گرفتن اولویتها برخی از معابر مورد نیاز تا پایان سال جاری 
بهسازی ، زیر سازی و روکش آسفالت می شوند.اصفهانیان مقدم در پایان از 
سعه صدر شهروندان و همکاری آنان با مجموعه شهرداری در اجرای پروژه 

های عمرانی تقدیر و تشکر نمود.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

نصب ۳۳ دوربین تردد شمار در قم
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از نصب ۳۳ دستگاه تردد 
شمار همزمان با ایام دهه کرامت در سطح شهر قم خبر داد.عباس ذاکریان 
با بیان لزوم حرکت به سمت داشتن شهری هوشمند، اظهار داشت: ایجاد 
زیرساخت های لازم برای اجرایی کردن شهر هوشمند یکی از اولویت های 
مهم شهرداری قم است.وی از نصب دوربین های تردد شمار در سطح 
شهر قم خبر داد و افزود: تا امروز اطلاعات دقیقی از تعداد تردد خودروها 
در معابر اصلی شهر نداشته ایم و تمام برنامه ها و طرح های ترافیکی بدون 
پردازش های دقیق علمی انجام  می شده است.ذاکریان تعداد دوربین های 
تردد شمار آماده نصب را ۳۳ دستگاه اعلام کرد و گفت: سامانه تردد شمار 
برای مدیریت بهتر ترافیک و برنامه ریزی های آینده استفاده  شده و پله زیرین 
حمل  و نقل هوشمند محسوب می شود.وی به تشریح چگونگی عملکرد این 
سامانه پرداخت و خاطرنشان کرد: اطلاعات دریافتی از طریق دوربین ها به 
نرم افزارهای مربوطه انتقال داده  شده و اطلاعات و داده ها در سرور سامانه 
تجمیع می شود که پس از تحلیل داده ها برای مدیریت ترافیک شهری و 

اجرای پروژه های ترافیکی در آینده مورد استفاده قرار می گیرد.

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

چهار پل عابر پیاده در قم 
تا پایان سال مکانیزه می شوند

مدیرعامل سازمان حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم از مکانیزه شدن ۴ 
پل عابر پیاده در شهر قم تا پایان سال خبر داد.علی نیک با توجه با مطالبات 
مردمی و اهتمام شهرداری در پاسخگویی به این مطالبات، از مکانیزه شدن 
چهار پل عابر پیاده در آینده ای نزدیک خبر داد.مدیرعامل سازمان حمل  
و نقل و ترافیک شهرداری قم از نهایی شد قرارداد مکانیزه شدن چهار پل 
عابر پیاده خبر داد و افزود: مکانیزه کردن پل های عابر پیاده نیازمند اعتبارات 
قوی بوده و از مردم درخواست داریم با توجه به شرایط اقتصادی کشور 
نسبت به مکانیزه شدن پل های عابر پیاده شکیبایی بیشتری داشته باشند.

نیک اعتبار مورد نیاز برای مکانیزه شدن این چهار پل را بیش از ۱۳ و 
نیم میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: تقریباً برای مکانیزه کردن هر پل به 
اعتباری بالغ  بر ۴ و نیم میلیارد تومان بودجه نیاز است.وی خاطرنشان کرد: 
با توجه به مطالعات انجام شده چهار پل خیابان جمهوری مقابل بیمارستان 
ولیعصر)عج(، پردیسان روبروی مسجد فاطمه زهرا)س(، خیابان دل آذر و 
روبه روی دارالشفای خیابان امام خمینی)ره( در سال جاری مکانیزه می شود.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد

ساخت و نصب تونل نوری در قم
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم گفت: اولین تجریه تونل 
نوری توسط سازمان زیباسازی شهرداری در منطقه هفت قم نصب گردید.

سید محمد موسوی منش خاطرنشان کرد: همزمان با فرا رسیدن دهه 
کرامت اولین تونل نوری شهر قم به متراژ ۱۸ متر و ارتفاع ۳ متر در پیاده 
رو بوستان نجمه واقع در میدان جانبازان)صفائیه( طراحی و نصب شد.وی 
یادآور شد: در دنیای مدرن امروز با الهام از هنر نورپردازی و نصب المان ها 
و فن آوری های جدید می توان زائران و مجاورین را برای تماشای جاذبه 
های گردشگری شهر فراخواند که این امر باید از طرف سیاست گذاران حوزه 
مدیریت شهری مورد بررسی و توجه قرار گیرد، زیرا جذب زائرین از نظر 
اقتصادی مزایای بسیاری برای شهر قم در بر خواهد داشت.موسوی منش 
در پایان اضافه کرد: لازمه طراحی محیطی بهره مندی حداکثری از شاخصه 
های اقلیمی،فرهنگی و غیره می باشد که می توان آنرا با روش های نوین 
و نیازهای امروز مردم هماهنگ کرد تا پاسخگوی نیازهای زندگی مدرن و 

هویت بخشی به محیط زیست شهری باشیم.

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری قم:

مردم به هشدار های عدم شنا 
در سدها توجه نمایند

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت:مردم 
به هشدار های عدم شنا در سدها توجه نمایند.

حمید کریمی در تشریح حادثه غرق شدگی در سد کبار گفت: حادثه 
غرق شدگی به مرکز فرماندهی آتش نشانی قم در سد کبار اعلام شد 
متأسفانه عدم آشنایی با فنون شنا و عدم آشنایی از موقعیت سدها باعث این 
حادثه شد، مردمی که برای شنا به سدها مراجعه می کنند و فقط سطح آب 
را مشاهده می کنند و از درختچه هایی که زیر آب است و امکان گیر کردن 
در آن ها وجود دارد همچنین از حوضچه ها و چاله های در سدها وجود دارد 

اطلاع ندارند که متأسفانه باعث حادثه می شود.

اخبــار

پیام آموزشی 
سفر ایمن و آسوده ، راننده سرحال 

و با دقت می طلبد. توقف شما هنگام خواب 
آلودگی و خستگی یعنی ادامه زندگی. 

پلیس راهوراستان قم - فرهنگ ترافیک

آگهی فراخوان عمومی ) نوبت دوم (

شهرداری صباشهر
در نظـر دارد به اسـتناد مصوبه 14/447 شـورای اسـامی و براسـاس شـیوه نامه امور سـرمایه گـذاری و 
مشـارکت شـهرداریها به شرح ذیل نسـبت به انتخاب سرمایه گذار واجدالشـرایط به عنوان شریک سازنده 
دارای تـوان فنـی اجرایـی و مالـی کافی به منظور اجـرای پروژه ذیل در قالب مشـارکت مدنی اقـدام نماید. 
لـذا عاقمندان محترم میتوانند جهت دریافت اسـناد فراخـوان حداکثر تا تاریخ 98/04/20 به امور سـرمایه 
گـذاری واقـع در صباشـهر - بلوار شـهید تاجیک - سـاختمان اداری مراجعه و نسـبت به دریافت اسـناد 
فراخـوان اقدام نماید ضمنا عاقمندان میتوانند جهت اخذ اطاعات بیشـتر با شـماره تلفـن 65624446-

021 داخلـی ) 211 ( امور سـرمایه گـذاری در سـاعات اداری تماس حاصل نمایند .

- کلیـه هزینه های مربوط به انتشـارآگهی فراخوان 
عمومی به عهـده برنده فراخـوان خواهد بود . 

- آخریـن مهلت قبول پیشـنهادات پایان سـاعت 
اداری مـورخ 98/4/30 می باشـد . 

- زمان بازگشـایی و رسیدگی به پیشـنهادات راس 
سـاعت 15 مـورخ  98/4/31 در محل دفتر شـهردار 

خواهـد بود.
- سـایر اطاعـات و جزئیـات در اسـناد فراخـوان 

 . اسـت  موجود 
- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مختار است.

تاریخ چاپ نوبت اول 98/04/10   
تاریخ چاپ نوبت دوم 98/04/17 

امیر کریمی - شهردار صباشهر
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